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روزنامه صبح ایران

سیدمحمد صدر:

باید »وحدت ملی« در کشور ایجاد شود
معاون اول رئیس جمهوری:

جامعه جهانی دربرابر تحریم دارویی 
و تهدید سلامت ایران سکوت نکند

کشور در سه دهه آینده با چالش سالمندی مواجه می شود 

سونامی سالمندی و ضرورت حفظ سرمایه اجتماعی

ضرب و شتم علیرضا افتخاری در جاده ساوه

علی لاریجانی مطرح کرد

تصورِ مذاکره با آمریکا
 اشتباه راهبردی
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معاون اول رئیس جمهوری رفتار های های دولت آمریکا 
در جامعه جهانی بویژه در قبال مردم ایران را مخرب، 
بین  جامعه  از  و  کرد  ارزیابی  ضدبشری  و  غیرسازنده 
المللی و بویژه مجمع جهانی سلامت خواست تا در برابر 
سیاست های یک جانبه و غیرقانونی دولت آمریکا بویژه 

در حوزه سلامت سکوت نکنند.دکتر اسحاق جهانگیری 
روز دوشنبه در هفتمین نشست منطقه ای مجمع جهانی 
سلامت در کیش افزود: درخواست ما از کشورهای منطقه 
نیز این است که با گسترش همکاری های منطقه ای در 

زمینه تولید دارو و تجهیزات پزشکی و...

رییس مجلس شورای اسلامی، مذاکره با آمریکا را سهل اندیشی و اشتباه راهبردی دانست و گفت: مقامات آمریکایی 
باید بفهمند که با حریف سختی طرف هستند، آنها تا زمانی که سرشان به سنگ نخورد ول کن نیستند.»علی لاریجانی« 
روز دوشنبه در همایش سیاست های پولی و چالش های بانکداری و تولید که در مرکز همایش های رایزن برگزار شد، افزود: 
ما بعد از مناقشه طولانی 10، 12ساله مذاکره کرده و به تفاهم رسیدیم که همه هم قبول کردند اما موجودی عجیب و غریب 

سرکار آمد که زیر آن زد و از تفاهم خارج شد...

رهبر معظم انقلاب اسلامی با بیان اینکه صورت وضعیت نشان 
دهنده این است که مردم هنوز کتاب می خرند، تاکید کردند: باید 
مساله ی کاغذ را حل کرد. رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح دیروز 
دوشنبه با حضور در مصلای امام خمینی)ره( از سی و دومین نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهران بازدید کردند.حضرت آیت الله خامنه ای در 
این بازدید که وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز حضور داشت، ضمن 

گفت وگو با ناشران در جریان تازه های نشر قرار گرفتند...

رئیس قوه قضائیه گفت : قانون گریزان نباید احساس کنند که 
فضای سایبری، حاشیه امن و حیاط خلوت جهت ارتکاب اقدامات 
مجرمانه است.حجت الاسلام و المسلمین سیدابراهیم رئیسی در 
جلسه مسئولان عالی قضایی با تبریک فرارسیدن ایام بزرگداشت 
مقام کارگران و معلمان، این دو قشر را مجاهدان بی منت عرصه تولید 
و دانش افزایی توصیف کرد و گفت: جایگاه کارگران به عنوان عناصر 

اصلی تولید بویژه امسال که از سوی مقام معظم رهبری ...

رهبر معظم انقلاب:

 باید مساله 
کاغذ را حل کرد

رئیس قوه قضائیه :

فضای مجازی باید برای 
قانون گریزان ناامن شود
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معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: مجمع مشورتی توسعه استان به زودی 
تشکیل و فعالیت های خود را آغاز می کند. مهرداد غضنفری عصر دوشنبه در دوازدهمین جلسه 
کارگروه آموزش و پژوهش، فناوری و نوآوری قم درسالن جلسات معاونت هماهنگی امور اقتصادی 
و منابع انسانی استانداری افزود: در جلسه گذشته شورای معاونین استاندار و شهردار قم برای 
تشکیل مجمع مشورتی توسعه استان ساختار اولیه تعریف شده است، فلسفه وجودی این 
مجمع کمک در مسیر برنامه های شورای برنامه ریزی و مدیریت استان خواهد بود.وی تأکید کرد: 
درساختار مجمع مشورتی استان کمیته های متعددی درحوزه های مختلف پیش  بینی شده است، 
پیشنهادات کارگروه ها بعد از تصویب در مجمع مشورتی استان قابلیت اجرایی پیدا می کنند.وی 

ادامه داد: حقیقت این است که از مشارکت محدود...

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم از حضور 234 ناشر قمی با 12 هزار و 621 عنوان 
کتاب در نمایشگاه کتاب تهران خبر داد. سید موسی حسینی کاشانی اظهار کرد: امسال با توجه به 
در پیش بودن ماه مبارک رمضان، نمایشگاه از 4 تا 14 اردیبهشت برپا شد.وی با بیان اینکه امسال 
هم مثل سال گذشته شاهد حضور خوب ناشران قمی در نمایشگاه کتاب بودیم، ابراز کرد: 234 
ناشر قمی با 12 هزار و 621 عنوان کتاب در نمایشگاه امسال حضور دارند.مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی قم با تأکید بر اینکه قم از نظر تعداد ناشر و عناوین چاپ شده در رتبه دوم کشور قرار دارد، 
تصریح کرد: در سال 97 بیش از 10 هزار عنوان کتاب از سوی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
قم مجوز گرفت که نسبت به سال 96، افزایش 10درصدی داشت و استان قم بعد از تهران در رتبه 

دوم قرار گرفت...

معاون استاندارقم:  

مجمع مشورتی توسعه قم 
تشکیل می شود 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم خبر داد

حضور 2۳۴ ناشر قمی 
در نمایشگاه کتاب تهران
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تقدیر آیت الله سعیدی از استاندارقم

فرمانده نیروی دریایی ارتش اعلام کرد: سال ۹۸ یک 
رزمایش دریایی مشترک با ناوگان دریایی روسیه در آب های 

جنوب کشورمان برگزار می کنیم.
امیر دریادار حسین خانزادی فرمانده نیروی دریایی 
ارتش در نشست خبری که دیروز در ستاد فرماندهی 
نداجا برگزار شد، گفت: نمایش توانمندی و ظرفیت های 

نیروی های مسلح در زمان صلح موجب بازدارندگی است.
وی افزود: نیروی دریایی در کنار نقش بازدارندگی، 
نقش های سیاسی و دیپلماتیک دارد، ایران اسلامی کشوری 
است با مرزهای جهانی، زیرا دریا موقعیت ویژه ای را به ایران 
اسلامی داده و از طریق دریا ما می توانیم با کشورهای دور 

دست ارتباط داشته باشیم.
دریادار خانزادی با بیان اینکه در سال ۹۸ یک رزمایش 
آب های  در  روسیه  دریایی  ناوگان  با  مشترک  دریایی 
جنوب کشورمان خواهیم داشت، تصریح کرد: امسال اعزام 

ناوگروه ها به سیاق سالیان گذشته همچنان از سوی نیروی 
دریایی سال گذشته ادامه خواهد داشت.

وی همچنین با بیان اینکه ما به عنوان یک کشور مستقل 
و آزاد در جهان قطعاً برای فروش نفت با کشورهای مطالبه 
کننده نفت ایران رابطه خواهیم داشت، گفت: دریاهای آزاد 
جهان متعلق به همه کشورهای دنیاست و همه می توانند به 
صورت صلح آمیز از این دریاها استفاده کنند. نفت کش های 
جمهوری اسلامی ایران بخشی از سرزمین ما محسوب 
می شوند و نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران 

قطعاً از این نفتکش ها دفاع خواهد کرد.
فرمانده نداجا افزود: اسکورت کشتی های تجاری ایران را 

با قدرت بیشتر از قبل ادامه می دهیم.
وی در پایان گفت: ناوشکن دنا برای به آب اندازی در 
جنوب و ناوشکن دماوند در شمال آماده تحویل به یگان های 

بهره بردار هستند.

فرمانده نیروی دریایی ارتش با اشاره به سفر اخیر خود 
به کشور چین، گفت: این سفر به دعوت فرمانده نیروی 
دریایی ارتش چینی به مناسبت ۷۰ سالگی جمهوری خلق 
چین صورت گرفت، در این اجلاس ۶۱ هیئت از کشورهای 

مختلف جهان حضور داشتند.
دریادار خانزادی تاکید کرد: محور اصلی سخنرانی های 
ما، تعامل کشورهای برای تأمین امنیت دریاها و همچنین 
در خصوص کارکردهای مخرب قدرت های استکباری در 
دریا بود، چرا که قدرت های استکباری با نقش مخربی که 

دارند موجب گسترش نا امنی در دریاها می شوند.
وی ادامه داد: ۶۱ هیئت در این اجلاس حضور داشتند 
و ۳۶ کشور در سطح فرمانده نیروی دریایی در این اجلاس 
حاضر بودند. ۱۱ کشور نیز علاوه بر فرماندهان، ناوگان های 
خود را برای شرکت در رژه دریایی به کشور چین اعزام 

کردند.

 فرمانده نیروی دریایی ارتش:

ایران و روسیه رزمایش مشترک برگزار می کنند

رئیس قوه قضائیه گفت : قانون گریزان 
نباید احساس کنند که فضای سایبری، 
حاشیه امن و حیاط خلوت جهت ارتکاب 

اقدامات مجرمانه است.
حجت الاسلام و المسلمین سیدابراهیم 
رئیسی در جلسه مسئولان عالی قضایی 
با تبریک فرارسیدن ایام بزرگداشت مقام 
کارگران و معلمان، این دو قشر را مجاهدان 
افزایی  دانش  و  تولید  عرصه  منت  بی 
توصیف کرد و گفت: جایگاه کارگران به 
عنوان عناصر اصلی تولید بویژه امسال که از 
سوی مقام معظم رهبری به نام سال »رونق 
باید مورد  نامگذاری شده است،  تولید« 

توجه خاص قرار گیرد.
* هیچ کارخانه و کارگاهی نباید 

تعطیل شود
در  افزود: معمولا  قضائیه  قوه  رئیس 
این ایام، همایش ها و سخنرانی های زیادی 
برگزار می شود، اما نباید به این موارد بسنده 
کرد بلکه دستگاه های مسئول باید در جهت 
جدی  گام های  کارگران،  مشکلات  رفع 
و اساسی بردارند و از سوی دیگر، نباید 
اجازه داد هیچ کارگاه و کارخانه ای تعطیل 
و کارگران بیکار شوند، زیرا امروز یکی از 
اصلی ترین خواسته های دشمن، تعطیلی 
تولید و بیکاری کارگران در کشور است.

رئیسی، یکی از مهم ترین موانع رونق تولید 

و عامل بیکار شدن کارگران را واردات بی 
رویه کالا های غیر ضروری به کشور دانست 
و با اشاره به سخنان روز گذشته رهبر معظم 
انقلاب در خصوص مبارزه با قاچاق کالا 
گفت: وقتی می گوییم قاچاق، منظورمان 
اقدامات خرد اهالی مناطق مرزی نیست 
که هر از گاهی یک کالا را از طریق مرز 
وارد کشور می کنند بلکه قاچاق از نگاه ما، 

اقدامات »شبکه های قاچاق« است.
* آمارهای مبارزه با قاچاق کالا با 

واقعیت بازار فاصله دارد
 رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه آمار های 
نیروی انتظامی، گمرک جمهوری اسلامی 
و دستگاه قضایی از مبارزه با قاچاق، قابل 

تقدیر است، اما با واقعیت های موجود در 
بازار فاصله دارد، افزود: جلوه این آمار ها باید 
مبارزه بی امان با قاچاق باشد که امروز از 
پشت به اقتصاد و تولید در کشور خنجر 
می زند.حجت الاسلام و المسلمین رئیسی 
گفت: اگر می خواهیم منویات مقام معظم 
رهبری را به دقت و درستی اجرا کنیم، اولا 
وزارت اطلاعات و سایر نهاد های امنیتی باید 
شبکه های قاچاق کالا را شناسایی و دنبال 
کنند که این اصلا کار پیچیده و دشواری 
نیست، ثانیا دادستان های مناطق مرزی 
و بنادر با همکاری دستگاه های امنیتی 
و انتظامی، باید با یک هماهنگی جدی، 
پیگیری مجدانه و اقدام بدون تسامح به 

گونه ای فعال تر در مبارزه با قاچاق عمل 
کنند که مردم، تفاوت این مبارزه و نتایج آن 
را به خوبی احساس کنند.رئیس قوه قضائیه 
همچنین با اشاره به لزوم توجه به امنیت 
فضای سایبری افزود: همان گونه که فضای 
فیزیکی و واقعی نیاز به صیانت و تامین 
باید از فضای سایبری هم  امنیت دارد، 
صیانت کرد و اجازه نداد که برای مجرمان 
و قانون گریزان، تبدیل به حیاط خلوت و 

حاشیه امن شود.
* باید از فضای سایبری صیانت کرد

حجت الاسلام و المسلمین رئیسی با 
اشاره به حادثه اخیر در همدان، این اتفاق 
را موجب جریحه دار شدن قلوب مردم 
دانست و با بیان اینکه متهم این جنایت 
چند روز در فضای سایبری اقدام به تهدید 
و قدرت نمایی می کرده است، تاکید کرد: 
همان گونه که مقام معظم رهبری نیز 
بیان فرمودند، ما به عنوان دستگاه قضایی 
در حدود وظایف قانونی خود در این زمینه 
احساس مسئولیت می کنیم و قطعا باید 
این فضا را برای افراد مستعد ارتکاب جرم 
و قانون گریزان، نا امن کنیم.رئیس قوه 
قضائیه در پایان ابراز امیدواری کرد که همه 
هموطنان از برکات ایام باقیمانده ماه معظم 
شعبان بهره مند و آماده ورود به ماه مبارک 

رمضان شوند. 

رئیس قوه قضائیه :

فضای مجازی باید برای قانون گریزان ناامن شود

نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی گفت: امروز مجاهدت در عرصه 
علمی، کمک به حل مشکلات اقتصادی است و تلاش ما درون دانشگاه ها می تواند برای 

حل مشکلات کشور کمک کند.
محمدرضا پورابراهیمی در آیین تجلیل از معماران در روز معمار در دانشگاه فنی و 
حرفه ای کرمان با بیان اینکه دانشگاه های ما در حوزه های فنی به خوبی ورود کرده اند و 
ظرفیتی برای استان ایجاد شده که از توانمندی آنها استفاده کنیم ادامه داد: دانشگاه فنی و 
حرفه ای به دلیل نقشی که در حوزه اجرا دارند نقش ویژه ای را می تواند ایفا کنند و انتظار 
هم است از این ظرفیت ها بهره گیری شود.پورابراهیمی به حوزه مباحث اقتصادی کشور 
پرداخت و گفت: تمام تلاش دشمن این است که ما را با مشکل مواجه کند، در حوزه 
اقتصادی شرایطی ایجاد کردند که عملیات اجرایی در کشور ما متوقف شود و مباحث 
کلان ما با مشکل مواجه شود.رییس کمیسیون اقتصادی مجلس از اقدامات اخیر مجلس 

برای مواجهه با اقدامات اخیر امریکا یاد کرد و بیان کرد: ادبیات قلدرمابانه آمریکا علی رغم 
ایجاد فضای روانی در دنیا، مورد نفرت کشورها قرار دارد.

وی مقاومت و پایداری جمهوری اسلامی در برابر استکبار را نام برد و خاطرنشان 
کرد: آمریکا در بحث تحریم اشتباه کردند و فکر می کنند می توانند ما را متوقف کنند.

پورابراهیمی با تاکید بر اینکه ما در مقطع خاصی قرار داریم  امروز مجاهدت در عرصه 
علمی، کمک به حل مشکلات اقتصادی است و تلاش ما درون دانشگاه ها می تواند برای 
حل مشکلات کشور کمک کند، بیان کرد: جمهوری اسلامی از اقتدار اقتصادی درونی 
برخوردار است، البته ادبیات دولت هم باید در شرایط کنونی و برابر با جنگ اقتصادی 
انطباق پیدا کند.نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس 
شورای اسلامی رویکرد و حمایت خود را اعلام کرده و در کنار دولت می ایستد که بتواند 

بر مشکلات اقتصادی فائق آید .

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس:

مجلس در کنار دولت می ایستد تا بر مشکلات اقتصادی فائق آید 

 

مدیریت شهری
 نیاز امروز جامعه 

لایحه مدیریت شهری در راستای حل مشکلات کنونی، 
تحقق مدیریت واحد شهری و کاهش حجم دولت است تا 
بتوان دولتی کوچک، چابک و کارآمدتر داشت که در سطح 

کلان به وظایف اصلی خود یعنی برنامه  ریزی، سیاست گذاری، سازماندهی و هماهنگی 
بپردازد امور شهری و محلی به دست مدیریت شهری به سرانجام برسد.شوراها نمادی 
از اداره امور کشور به دست مردم هستند و مشارکت افراد اصلح، کارشناس و متخصص 
در مدیریت شهری و روستایی دارای اهمیت بسیار است.در انقلاب اسلامی ایران تحقق 
مشارکت عمومی مردم در تعیین سرنوشتشان به عنوان یک هدف ایجابی برگزیده شده 
است و شوراها و اداراه امور به دست مردم در اولویت ها و اهداف قرار گرفت.قانون اساسی 
نیز در بیان اصول کلی حاکم بر نظام جمهوری اسلامی در اصل ششم شیوه اداره امور 
کشور را بر آراء عمومی مبتنی کرده است و روش آن را انتخابات قرارداد، به موازات اشاره به 
انتخاب رئیس جمهوری و نمایندگان مجلس شورای اسلامی، از انتخاب اعضای شوراهای 
اسلامی نیز به عنوان ابزاری برای تحقق حاکمیت مردم و تجلی اراده عمومی یاد کرده 
است و همچنین در قانون اساسی در اصل هفتم نیز شوراها از ارکان تصمیم گیری و اداره 
امورکشور ذکر شده است. نخستین دوره انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا در 
اسفند سال ۱۳۷۷ با حضور پرشور مردم در پای صندوق های رای برگزار شد تا حقوق 
شهروندان از طریق تشکیل پارلمان های محلی محقق شود.در حال حاضر شاهد فعالیت 
پنجمین دوره شوراهای اسلامی شهر و روستا با حضور بیش از ۱2۰هزار عضو شورایی در 
سراسر کشورهستیم.در تقویم رسمی کشور ما از روز ۹ اردیبهشت به عنوان روز شوراها 
یاد شده است و شاید بهانه ای باشد که یک بار دیگر به جایگاه قانونی و تاثیرگذار شوراها 
در اداره امور به دست مردم بیشتر پرداخته شود و چرا که تقویت یا تضعیف نهاد شورا و 
چشم انداز آینده این نهاد در اداره امور کشور بسیار تأثیرگذار است.بنابر این اصولی مانند 
مبانی و بسترهای قانونی و حقوقی، تحقق رفتار شورایی برای اعضای شوراها، ارتباط بین 
شوراها و سایر سازمان های اجرایی، فراهم کردن بسترهای فرهنگی و اجتماعی فعالیت 
شوراها از جمله مواردی است که موجب تقویت جایگاه شوراها خواهد شد. لایحه مدیریت 
شهری و محلی با تکیه بر ظرفیت های قانونی شوراها یکی از مواردی است که به تقویت 
جایگاه شوراها و اداره امور به دست مردم و همچنین برداشتن بارهای مدیریت محلی از 
دوش دولت منجر خواهدشد. مدیریت شهری نیاز جامعه امروز و به معنای دیگر اداره 
امور به دست مردم است در کشورهای پیشرفته به طرف مدیریت شهری رفته اند و 
اداره امور شهر را به مردم در شهرداری ها واگذار کرده اند. اگرچه مدیریت کلان کشور با 
دولت، قوای سه گانه و دیگر مراجع کلان کشوری است، اما مدیریت محلی، می بایست 
استقلال داشته باشد و در اصل 44 نیز به آن پرداخته شده است.نیاز است امور محلی 
در همه حوزه ها از جمله فرهنگی و برخی مسایل اجتماعی به شهرداری و شورای شهر 
به عنوان نمایندگان مردم آن شهر واگذار شود.لایحه یکچارچه مدیریت شهری در حال 
حاضر از سوی شورای عالی استان ها تصویب شده است و به مجلس هم ارسال شده و 
اعلام وصول شده است و کمیسیون شوراها هم اعلام نظر موافق داشته است و از سویی 
دیگر دولت هم لایحه ای را در این زمینه در کمیسیون مربوطه آماده کرده است و در 
حال گذراندن مراحل کارشناسی است.اگرچه لایحه مدیریت شهری مورد توجه قرار 
گرفته است و در حال طی کردن مراحل نهایی است، اما نیازاست مجلس شورای اسلامی 
و دیگر مسئولان ذیربط پیگیری های لازم را برای تصویب این لایحه را داشته باشند و 
به نظر می رسد برخی از نهاد و دستگاه ها به بهانه کاسته شدن از اختیارات و وظایفشان 

تمایل چندانی در حمایت و تصویب این لایحه را ندارند. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

 قیمت کاغذ کنترل می شود 
وزیر صنعت، معدن و تجارت در حاشیه بازدید از نمایشگاه کتاب در پاسخ به درخواست 
مدیران نشر برای اتخاذ تصمیم درباره قیمت کاغذ، از پیگیری برای کنترل قیمت کاغذ در 

نشست مشترک و مذاکره با وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی خبر داد. 
به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، »رضا رحمانی« در نشست بررسی 
مشکلات چاپ و نشر با حضور »سید عباس صالحی« وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
حاشیه نمایشگاه کتاب در محل مصلای امام خمینی )ره( تهران افزود: قیمت کتاب در 
سال جدید افزایش یافته که دلیل آن بالارفتن قیمت کاغذ است؛ در این زمینه با وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی مذاکراتی داشتیم تا مشکل حل شود.وی موضوع تخصیص ارز 
42۰۰ تومانی برای کاغذ در سال ۹۷ را یادآور شد و افزود: امسال هم تلاش می شود 
با اجرای اقداماتی از افزایش قیمت کاغذ و در نتیجه کتاب جلوگیری شود و به بازار نشر 

کتاب کمک کنیم.

سرمقـاله

خبــر

رهبر معظم انقلاب:

 باید مساله کاغذ را حل کرد

رهبر معظم انقلاب اسلامی با بیان اینکه صورت وضعیت نشان دهنده این است که 
مردم هنوز کتاب می خرند، تاکید کردند: باید مساله ی کاغذ را حل کرد.

به گزارش ایرنا از دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله العظمی خامنه ای، رهبر 
معظم انقلاب اسلامی صبح دیروز دوشنبه با حضور در مصلای امام خمینی)ره( از سی و 

دومین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران بازدید کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای در این بازدید که وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز حضور 
داشت، ضمن گفت وگو با ناشران در جریان تازه های نشر قرار گرفتند.رهبر معظم انقلاب 
در بخش هایی از بیانات خود در جریان بازدید از غرفه ها و گفت وگو با ناشران بیان کردند: 
صورت وضعیت نشان دهنده این است که مردم هنوز کتاب میخرند و برای خواندن، 

میخرند. 
آیت الله خامنه ای تصریح کردند: دنیای کتاب، دنیای پیچیده ای است و این نکته ای 
است که آقای صالحی ]وزیر ارشاد[ باید توجه کند، باید مساله ی کاغذ را حل کرد؛ اینطور 

نمی شود. 
وزیر فرهنگ و وزیر صنعت بنشینند و این مساله را حل کنند.ایشان همچنین در این 

بازدید که دو ساعت و نیم طول کشید، در فضایی صمیمانه با ناشران گفت و گو کردند.
سید عباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و محسن جوادی معاون فرهنگی و 

رییس نمایشگاه کتاب تهران، حضرت آیت الله خامنه ا ی را همراهی می کنند. 
سی و دومین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران با شعار »خواندن توانستن است« 
چهارم اردیبهشت ۹۸ کار خود را در مصلی امام خمینی )ره ( آغاز کرد و تا ۱4 
اردیبهشت ماه دایر است. در سی  و دومین دوره نمایشگاه بین المللی کتاب تهران سه 
هزار و 2۰۰ ناشر با حدود 4۳۷ هزار کتاب شامل دو هزار و 4۰۰ ناشر داخلی با ۳۰۰ 
هزار عنوان کتاب و حدود ۸۰۰ ناشر خارجی از ۳۰ کشور جهان با ۱۳۷ هزار عنوان 

کتاب حضور دارند.

فرمانده  نهاجا: 

دشمن توان مقابله 
با ایران را ندارد 

فرمانده نیروی هوایی ارتش )نهاجا( گفت: دشمن با تمام تجهیزات خود توان شکست 
و یارای مقابله با ارتش جان بر کف جمهوری اسلامی ایران را ندارد. 

امیر سرتیپ خلبان عزیز نصیرزاده در مراسم معرفی فرمانده جدید پایگاه وحدتی 
دزفول، با اشاره به مولفه های قدرت جمهوری اسلامی ایران اظهار داشت: قدرت نظامی 
نه تنها یکی از مولفه های اصلی قدرت ملی بلکه پشتوانه سایر مولفه ها از جمله مقولات 

سیاسی و اقتصادی است.
وی با اشاره به عدم ثبات در رفتار سیاسی سران کشورهایی از جمله آمریکا، تقویت 
قدرت نظامی را بعنوان مولفه اصلی قدرت ملی ضروری دانست و افزود: نقش محوری 
نیروی هوایی در قدرت نظامی و اثرگذاری بالای آن در جنگ های امروزی به دلیل 
برخورداری از ابعاد ارتفاع و زمان، تقویت دانش و تخصص توام با تقوا و روحیه جهادی، از 

جمله نکات مهمی است که نمی توان به سادگی از کنار آن عبور کرد.
فرمانده نیروی هوایی ارتش ضمن برشمردن نقش نیروهای مسلح در کمک رسانی به 
مناطق سیل زده گفت: آنچه ظرفیت نیروهای مسلح را در تعطیلات نوروز پای کار آورد، 

اجرای فرمان فرماندهی معظم کل قوا مدظله العالی با روحیه جهادی بود.
امیر نصیرزاده با اشاره به انتقال قریب به ۳۰۰ تُن اقلام ضروری طی ۱۰ روز به مناطق 
سیل زده توسط ناوگان ترابری هوایی نهاجا گفت: خلبانان هواپیماهای ترابری نهاجا با لغو 
مرخصی عید با روحیه جهادی وارد صحنه شدند و نقش عمده ای را در کمک رسانی به 

سیل زدگان ایفا نمودند.

اخبــار

ناهید حاجی خانی *

به جهت خدمت به زائرین و مدیریت سیلاب ها در ایام  نوروز صورت گرفت
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مردم مقصر نیستند
در	اسفندماه	سال	جاری	انتخابات	مجلس	را	در	پیش	
رو	داریم	اما	متاسفانه	بنابر	صحبت	های	شخصیت	های	
جناحین	سیاسی	مردم	یک	موج	بی	اعتمادی	را	به	جریان	
های	سیاسی	دارند	و	این	باعث	شده	برخی	بگویند	مردم	به	

این	دو	حزب	بی	اعتماد	هستند	و	این	تاثیر	منفی	در	رای	مردم	می	گذارد؛	اما	می	توان	
این	موضوع	را	از	منظر	دیگر	هم	دید.	مردم	ما	خیلی	به	اصولگرایی	و	اصلاح	طلبی	نه	این	
که	توجه	نداشته	باشند	اما	آن	چه	نظر	مردم	رو	به	خودش	جلب	می	کند،	نظام	مقدس	
جمهوری	اسلامی	ایران	است	و	در	جهت	استمرار	حیات	سیاسی	نظام	مردم	حرکت	می	
کنند.		احزاب	و	خانه	های	سیاسی	و	دو	جناح	مطرح	در	کشور	به	نام	اصولگرا	و	اصلاح	طلب	
جا	افتاده	و	آنها	را	با	این	عنوان	مردم	می	شناسند.	احزاب	در	راستای	یک	رقابت	قانون	مند	
باید	بتوانند	جامعه	هدفشان	و	مجموعه	های	رویکردی	های	شان	را	در	راستای	حمایت	از	
نامزدهای	پیشنهادی	خود	پیش	ببرند	اما	هدف	اصلی	رای	به	نظام	رای	به	کسانی	است	
که	به	عنوان	نماینده	ی	مردم	باید	در	مجلس	بیایند	و	به	وظایف	نمایندگی	خود	عمل	
کنند.	اگرچه	ما	احساس	می	کنیم	در	گذشته	کسانی	که	از	مردم	رای	اعتماد	گرفتند	و	
به	مجلس	رفتند	یا	دولت	هایی	که	روی	کار	آمدند	و	بر	کرسی	اداره	اصول	کشور	یعنی	
ریاست	جمهوری	تکیه	زدند	نتوانستند	خواسته	های	مردم	و	حتی	عملی	کردن	شعار	های	
خودشان	را	به	مرتبه	موجبات	رضایت	مردم	تعمیم	بدهند	اما	باید	تلاش	کرد	که	این	بار	
انتخاب	درستی	باشد	انتخاب	انتخابی	باشد	که	این	ها	بتوانند	درصورت	راهیابی	به	مجلس	
وظایف	نمایندگی	خودشان	را	درست	عمل	کنند	.	احزاب	و	گروه	ها	سیاسی	جناحین	
اصلاح	طلب	و	اصول	گرا	بدون	این	که	به	منافع	جناحین	خودشان	بی	اندیشند	به	مسائل	
و	مشکلات	کشور	و	مناقع	مردم	باید	بیاندیشند.	باید	در	حل	مشکلات	کشور	تدبیر	کنند	
تا	در	سال	های	پیش	رو	در	مواجهه	با	بحران	ها،	مشکلات	و	فشارهایی	به	لحاظ	روحی	و	
روانی	و	جسمی	در	حد	انتظار	عمل	کنند.مسئله	سیل	یک	پدیده	در	واقع	طبیعی	است	
اما	نه	مثل	زلزله	یک	دفعه	بیاید	و	تخریب	کند.	این	انتطار	می	رود	کسانی	که	برای	مجلس	
و	دولت	انتخاب	می	شوند	بتوانند	پیش	بینی	های	لازم	را	انجام	دهند.	بعضی	تصورشان	
هست		این	جریانات	سیاسی	در	رویکرد	آمدن	مردم	به	پای	صندوق	رای	تاثیر	گذارند	اما	به	
هر	حال	اینجا	مردم	مقصر	نیستند؛	احزاب	سیاسی	ما	از	الان	در	فکر	انتخابات	هستند.	باید	
به	این	فکر	کنیم	که	چه	انتخاباتی	باید	برگزار	شود،	چگونه	برگزار	شود،	چه	کسانی	باید	به	
مردم	معرفی	شوند	و	مردم	باید	چه	شاخصه	هایی	را	در	نظر	بگیرند	و	به	فرد	رای	بدهند	تا	
به	مجلس	بیاید؛	که	این	ها	وقتی	آمدند	دعوای	درد	مردم	را	داشته	باشند.	درمان	درد	آلام	
جامعه	باشند،	نه	آنکه	کرسی	نمایندگی	را	به	ناحق	اشغال	کنند	و	به	فکرخودشان	باشند	
و	از	وضعیت	مردم	غافل	بمانند	لذا	همه	ی	ما	در	این	اتفاق	مسیولیت	داریم	و	باید	بتوانیم	
به	نحو	احسن	به	وطایف	خودمان	عمل	کنیم.	در	دوره	انتخابات	باید	افرادی	را	به	عنوان	
نماینده	معرفی	می	کنیم	که	اعتماد	مردم	را	براساس	ضرورت	های	کشور	جلب	کنند.	خب	
این	افراد	را	باید	شناسایی	و	به	مردم	معرفی	کنیم	تا	کسانی	که	در	این	چهار	سال	گذشته	با	
شعارهای	مردم	فریب		و	وعده	های	چشم	و	گوش	پر	کن	و	به	ناحق	از	مردم	رای	گرفتند	
اما	از	مردم	غافل	شدند	دیگر	رأی	نیاورند.کسی	که	با	دومیلیارد	یا	سه	میلیارد	تومان	کمک	
اسپانسر	به	مجلس	می	آید	در	فکر	آن	است	که	از	اسپانسرهای	خودش	پشتیبانی	کند	و	
از	مردم	غافل	می	ماند	فلذا	ما	باید	برای	آن	که	اعتماد	مردم	را	جلب	کنیم	در	یک	مسیر	
حرکت	کنیم	و	افراد	شایسته	یا	ناشایست	را	به	مردم	معرفی	کنیم	و	شناساندن	این	افراد	به	
مردم	باعث	می	شود	تا	مردم	گول	نخورند	و	این	شفافیت	اعتماد	مردم	را	جلب	می	کند.

* دبیرکل حزب اسلامی ایران زمین

لزوم تقویت احزاب 
برای انتخابات پیش رو

انقلاب	اسلامی	ایران	نسبت	به	دیگر	انقلاب	ها	در	جهان،	
جوان	محسوب	می	شود	و	برای	رسیدن	به	نقطه	آرمانی	
خود	همچنان	زمان	دارد.	به	نظر	می	رسد	که	مردم	در	چهار	

دهه	گذشته،	انواع	اعتماد	کردن	ها	را	برای	انتخابات	بررسی	و	تجربه	کردند.هر	چه	پیش	
می	رود	ضرورت	وجود	احزاب	پاسخگو	و	دارای	برنامه	بلندمدت	برای	اداره	کشور	بیشتر	
مشخص	می	شود.	کما	این	که	در	سال	گذشته،	رویکرد	تقویت	احزاب	در	سراسر	کشور	
بیشتر	شد	و	قانون	احزاب	که	با	فراز	و	فرودی	تصویب	شده	بود،	جدی	تر	به	اجرا	گذاشته	
شد.	قانون	انتخابات	آینده	هم	که	به	دست	تصویب	در	مجلس	شورای	اسلامی	هست،	
نگاهی	جدی	به	این	موضوع	دارد.اگر	اصالت	دادن	به	احزاب	برای	انتخابات	را	در	این	مقطع	
هم	نتوانیم	داشته	باشیم،	بار	دیگر	فرایندهای	احساسی	جایگزین	رویکردهای	منطقی	و	
سیاست	گذاری	های	بلند	مدت	خواهد	شد.کار	ویژه	این	احزاب،	ارائه	برنامه	برای	اداره	کشور	
و	تبادل	اطلاعات	با	مردم	است	به	نوعی	که	واسطه	بین	مردم	و	قدرت	باشند.	متاسفانه	
احزاب	موجود،	در	این	زمینه،	ظرفیت	کاملی	ندارند	و	به	سختی	می	شود	دو	یا	سه	حزب	
را	شناخت	که	در	سراسر	کشور	دفتر	دارند	و	با	مردم	در	ارتباط	هستند.	در	این	مسیر	اما	
ضعف	ها	و	کاستی	های	جدی	وجود	دارد.اگر	نهاد	تحزب	در	کشور	ما	تقویت	شود،	طبیعتا	
اعتماد	مردم	به	آن	ها	بیشتر	خواهد	شد؛	یک	حزب	می	تواند	حرف	ثابتی	را	بر	اساس	
آرمان	ها	و	ایدئولوژی	هایش	داشته	باشد	که	مردم	در	مقطعی	او	را	آزمون	کنند	و	چنانچه	
آزمونش	را	پس	بدهد	و	در	دراز	مدت	هم	پاسخگوی	مواضع	انتخاباتی	اش	باشد،	مردم	هم	
او	را	بپذیرند	یا	نپذیرند.به	نظر	من	لازمه	این	موضوع	چنین	است:۱.	همت	جدی	تری	در	
دولت	به	معنای	عام	آن	وجود	داشته	باشد	تا	احزاب	محور	فعالیت	های	انتخاباتی	بشوند.	
طبیعتا	این	قانونی	که	در	دست	بررسی	است،	اگر	بتواند	پخته	تر	از	قانون	قبلی	تصویب	شود	
و	تایید	شورای	نگهبان	را	داشته	باشد،	می	تواند	یکی	از	منظرهای	عبور	به	سمت	عملکرد	
حزبی	بیشتر	باشد.۲.	بسیاری	از	اتفاق	هایی	که	درگذشته	منجر	به	تضعیف	احزاب	بوده	اند	
را	باید	کنار	بگذاریم.	یکی	از	آن	ها	تعمیم	دادن	عملکرد	احزابی	مثل	حزب	توده	و	حزب	
رستاخیز	به	مقوله	تحزب	به	معنای	عام	آن	است	که	متاسفانه	رسانه	ها	در	مقاطع	مختلف	
به	آن	دامن	می	زدند	و	اساسا	نوعی	بدبینی	در	اظهان	عمومی	نسبت	به	تحزب	بر	جای	
گذاشتند.	اگر	احزاب	میدان	دار	شوند	و	روزگاری	برسد	که	حزبی	نتواند	رای	مردم	را	به	خود	
اختصاص	دهد،	احزاب	جایگزین	می	توانند	روی	کار	بیایند	که	بر	اساس	خواست	روز	مردم	

شکل	گرفته	باشند	و	اهداف	آن	ها	به	مطالبات	عمومی	نزدیک	تر	باشند.
* عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی

رئیس سازمان نقشه برداری کشور:

بهترین راه برای حفظ نام خلیج فارس
 انتشار نقشه های تاریخی است

رئیس	سازمان	نقشه	برداری	کشور	گفت:	یکی	از	راهکارهای	جدی	و	اثرگذار	برای	
حفظ	نام	خلیج		فارس،	انتشار	نقشه	های	تاریخی	این	پهنه	آبی	است.

مسعود	شفیعی	روز	دوشنبه	در	نشست	علمی	به	مناسبت	روز	ملی	خلیج	فارس	افزود:	
انتشار	نقشه	تاریخی	و	جغرافیایی	خلیج		فارس	از	۲	سال	گذشته	آغاز	شد	و	همچنان	ادامه	

دارد.	وی	تاکید	کرد:	قطعا	حفظ	این	نام	می	تواند	در	قالب	تولید	همین	نقشه	ها	باشد.	
شفیعی	گفت:	یکی	از	کاربردهای	مهم	این	نقشه	ها	از	زمان	های	گذشته	این	بود	که	
حاکمیت	ها	از	آن	برای	تثبیت	قلمرو	خود	استفاده	می	کردند.	رئیس	سازمان	نقشه	برداری	
کشور	افزود:	این	سازمان	علاوه	بر	مسئولیت	هایی	که	دارد،	مسئول	کمیته	تخصصی	نام	
نگاری	و	یکسان	سازی	نام	های	تاریخی	است.	وی	ادامه	داد:	از	فعالیت	این	کمیته	حدود	
سه	دهه	می	گذرد	و	وزارت	خانه	های	امور	خارجه،	کشور،	فرهنگ	و	ارشاد	اسلامی	و	دیگر	
سازمان	ها	و	نهادهای	مرتبط،	عضو	این	کمیته	هستند.	وظیفه	اصلی	آن	استاندارد	سازی	
نام	های	جغرافیایی	و	تاریخی	چه	داخلی	و	چه	خارجی	است.	رئیس	سازمان	نقشه	برداری	
کشور	تاکید	کرد:	تصمیمات	این	کمیته	می	تواند	به	عنوان	یک	راهنما	و	مرجع	چه	در	

عرصه	داخلی	و	چه	بین	المللی	در	مورد	ایران	و	منطقه،	استفاده	شود.	
شفیعی	افزود:	سالهاست	که	خلیج		فارس	نه	از	جنبه	تجاوز	و	تصرف	آبی	بلکه	از	جهت	
هویتی	مورد	هجمه	دشمنان	و	بدخواهان	ایران	قرار	گرفته	و	به	روش	های	مختلف	سعی	

کردند	این	هویت	از	این	پهنه	آبی	زدوده	شود.	
رئیس	سازمان	نقشه	برداری	کشور	تاکید	کرد:	کمیته	تخصصی	نامگذاری	و	یکسان	
سازی	نام	های	جغرافیایی	تلاش	کرده	در	حد	بضاعت	و	مسئولیت	خود،	خارج	از	
هرگونه	ملاحظه	و	با	نگاه	کارشناسی	و	در	چارچوب	توافقات	بین	المللی	از	نام	خلیج	

فارس	صیانت	کند.
شفیعی	گفت:	جلسات	کمیته	تخصصی	نامگذاری	و	یکسان	سازی	نام	های	جغرافیایی	
در	سازمان	ملل	نیز	برگزار	می	شود	و	در	تمام	اسناد	بین	المللی	به	درستی	نام	خلیج	فارس	

به	عنوان	نام	صحیح	ذکر	می	شود،	بنابراین	تصمیمات	آن	کاملا	معتبر	و	مرجع	است.	
وی	تاکید	کرد:	البته	این	تلاش	های	ملی	و	کارشناسی	و	حضور	در	مجامع	بین	المللی	
به	تنهایی	کافی	نیست	و	نشر	اسناد	مختلف	در	این	زمینه	الزامی	است	که	یکی	از	وظایف	

این	کمیته	است.	
شفیعی	اظهارداشت:	این	کمیته	تلاش	می	کند	همواره	با	حساسیت	به	ابهامات	مختلف	
که	از	سوی	برخی	مغرضان	مطرح	می	شود	پاسخ	دهد	و	مشخص	کند	که	نام	خلیج	فارس،	

همیشه	خلیج	فارس	بوده،	هست	و	خواهد	بود.	
رئیس	سازمان	نقشه	برداری	کشور	گفت:	البته	علاوه	بر	تاکید	بر	نام	خلیج	فارس،	در	

تلاشیم	نام	سایر	مناطق	و	جزایر	خلیج	فارس	را	نیز	با	نگاه	تاریخی	حفظ	کنیم.
وی	با	تاکید	بر	حفظ	نام	خلیج	فارس	در	دنیا	افزود:	تغییر	نام	خلیج	فارس	به	عنوان	یک	
پیکان	خصمانه	نوک	آن	به	سمت	ایران	گرفته	شده	که	موضوعی	چالش	برانگیز	است	که	

باید	پاسخ	به	آن	هدفمندانه	و	خارج	از	احساسات	باشد.

خطاب یک اصولگرا به منتقدان نظارت استصوابی: 

تأیید صلاحیت  شده هایتان چه کردند؟ 
یک	فعال	سیاسی	اصولگرا	معتقد	است:	در	حال	حاضر،	روان	جامعه	تحت	فشار	و	
استرس	مسائل	اقتصادی	است.	اگر	سیاسیون	فضای	کشور	را	با	درگیری	های	جناحی	

خود،	آلوده	کنند،	مشارکت	سیاسی	مردم	در	انتخابات	کاهش	پیدا	می	کند.	
ناصر	ایمانی،	فعال	سیاسی	می	گوید:	ما	در	سال	98	با	یک	تراژدی	بزرگ	در	سطح	
کشور	به	نام	سیل	روبه	رو	بودیم	که	بسیاری	از	مردم	عزیزمان	را	تحت	تأثیر	قرار	داد.	اما	در	
کنار	این	سیل	ویرانگر،	شاهد	زیبایی	های	شگفت	انگیزی	از	جمله	اتحاد	میان	مردم،	اقوام	
مختلف،	نیروهای	نظامی	با	مردم	و	مردم	با	نیروهای	نظامی	و	جریانات	سیاسی	بودیم.	من	
می	خواهم	از	این	رویداد	اقتباس	کنم	و	بگویم	امیدوارم	تا	پایان	سال	هم	که	انتخابات	است،	
این	رویه	ادامه	پیدا	کند	و	ما	شاهد	فضایی	توأم	با	وحدت،	انسجام	و	مهربانی	میان	اقشار	

مختلف	مردم	و	همه	دست	اندرکاران	مختلف	در	عرصه	کشور	باشیم.
* جامعه نگران است

ایمانی	درباره	پیش	بینی	اش	از	انتخابات	آینده	و	وضعیت	گروه	های	سیاسی	مختلف	
می	گوید:	از	امسال،	مسائل	تفاوت	عمده	ای	با	انتخابات	40	سال	گذشته	دارد	و	آن	هم	
مسأله	تحریم	ها	و	فشارهای	خارجی	است.	شاید	هیچ	سالی	پس	از	انقلاب	تا	این	حد	تحت	
فشار	کشورهای	خارجی	به	خصوص	آمریکا	نبودیم.	این	تحریم	ها	و	فشارها	باید	انسجام	
جریانات	سیاسی	و	مردم	را	به	همراه	داشته	باشد	و	فضای	کشور	را	از	فضای	تنش	برهانند.
این	فعال	سیاسی	اصولگرا	در	ادامه	تأکید	می	کند	در	حال	حاضر	روان	جامعه	تحت	فشار	
و	استرس	مسائل	اقتصادی	است.	اگر	فضای	سیاسی	را	سیاسیون	با	درگیری	های	جناحی	
خود،	آلوده	کنند،	مسلماً	عکس	العمل	مردم	را	در	بر	خواهد	داشت	و	آن	هم	چیزی	جز	
کاهش	مشارکت	سیاسی	در	انتخابات	نخواهد	بود.وی	می	افزاید:	به	لحاظ	روانشناختی،	
جامعه	ما	نگران	است.	اگر	این	نگرانی	ها	بخواهد	با	درگیری	های	سیاسی	توأم	شود،	مسلماً	
انتخابات	خوبی	از	جهت	نوع	انتخاب	و	مشارکت	سیاسی	نخواهیم	داشت.	من	به	دوستان	
توصیه	می	کنم	رقابت	،	تبلیغات	و	سخنانشان	برقرار	باشد،	اما	به	این	نکته	مهم	توجه	کنند	
که	جامعه	ما	به	آرامش	احتیاج	دارد.ایمانی	در	پاسخ	به	این	پرسش	که	آیا	حاکمیت	با	باز	
گشادن	فضای	سیاسی	می	تواند	به	کاهش	رقابت	های	ناسالم	کمک	کند،	می	گوید:	همیشه	
همین	طور	بوده		است.	در	زمان	های	گذشته	هم	صرف	نظر	از	برخی	تنگ	نظری	های	
جناحی	که	برخی	برای	مظلوم	نمایی	مطرح	می	کردند،	عموماً	فضای	باز	انتخاباتی	وجود	
داشته	و	افراد	می	توانستند	شرکت	بکنند.	اما	برای	این	که	تبلیغ	منفی	به	نفع	خودشان	
بکنند،	این	حرف	ها	را	می	زدند.	من	منکر	برخی	تنگ	نظری	ها	نیستم،	اما	به	صورت	کلان،	

مشکلی	وجود	نداشته	است.
او	همچنین	در	این	باره	که	برخی	افراد	در	انتخابات	گذشته	احراز	صلاحیت	نشدند،	
می	گوید:	برخی	احراز	صلاحیت	نشدند	و	در	دوره	های	بعد	هم	نخواهند	شد.	آیا	قرار	است	
هر	کسی	که	کاندیدا	می	شود،	احراز	صلاحیت	شوند؟	در	کلان	کشور،	آن	هایی	که	تأیید	
صلاحیت	شدند	و	به	مجلس	آمدند،	چه	کردند؟	باید	از	این	هایی	که	این	موضوع	را	مطرح	
می	کنند	پرسید	حالا	آن	مقداری	که	فضا	باز	بوده	و	شما	به	مجلس	آمدید،	چه	کردید؟	
این	فعال	سیاسی	اصولگرا	ادامه	می	دهد:	رقابت	جناحی	نکردن،	به	معنی	این	نیست	که	
هر	کسی	ثبت	نام	می	کند،	تأیید	شود.	چون	هر	کسی	صلاحیت	نمایندگی	مردم	را	ندارد.	
این	به	معنای	برخورد	جناحی	نیست.	یکی	از	مواردی	که	فضای	کشور	را	خراب	می	کند،	

همین	حرف	هاست.

سیدعباس عراقچی:

صبر و تحمل جمهوری اسلامی نامحدود نیست
	معاون	سیاسی	وزارت	امور	خارجه	گفت	:	ما	به	اندازه	کافی	فرصت	و	زمان	برای	جبران	
تبعات	خروج	آمریکا	از	برجام	ارائه	کرده	ایم	و	اکنون	دیگر	زمان	عمل	فرا	رسیده	است.	ما	از	
مواضع	سیاسی	اتحادیه	اروپا	استقبال	می	کنیم،	اما	حمایت	صرفا	سیاسی	هیچ	کمکی	به	
ادامه	برجام	نمی	کند.	برجام	یک	توافق	اقتصادی	نیست	و	ماهیت	امنیتی	دارد	و	اگر	برای	

اروپا	اهمیت	دارد	باید	هزینه	های	حفظ	آن	را	هم	بدهند.
سیدعباس	عراقچی	ر	در	دیدار	ئیس	و	تعدادی	از	اعضای	گروه	دوستی	پارلمانی	اتریش	
و	مجلس	شورای	اسلامی	ایران	با	بیان	اینکه	ایران	تاکنون	به	تعهدات	خود	در	برجام	پایبند	
بوده	است،	تاکید	کرد:	صبر	و	تحمل	جمهوری	اسلامی	نامحدود	نیست	و	ما	با	ارزیابی	
جامع	از	شرایط	حاضر،	به	زودی	واکنش	مناسب	به	اقدامات	غیرقانونی	آمریکا	را	اتخاذ	
خواهیم	کرد.معاون	سیاسی	وزیر	امور	خارجه	کشورمان	ضمن	تشکر	از	همدردی	دولت	
و	مردم	اتریش	بخاطر	سیل	های	اخیر	و	نیز	ارسال	کمک	به	سیل	زدگان،	در	مورد	برجام	
افزود:	برجام	یک	توافق	بین	المللی	است	و	آمریکا	با	خروج	خود	از	این	توافق،	قطعنامه	
۲۲3۱	شورای	امنیت	را	نقض	کرده	ولی	متاسفانه	این	اقدام	غیرقانونی	با	واکنش	مناسب	
از	سوی	شورای	امنیت	و	یا	کشورهای	اروپایی	مواجه	نشده	است.	عراقچی	با	اشاره	به	اینکه	
جمهوری	اسلامی	ایران	تاکنون	به	تعهدات	خود	در	برجام	پایبند	بوده	و	با	انتقاد	از	سیاست	
ها	و	اقدامات	اروپا	در	قبال	توافق	هسته	ای	تاکید	کرد:	صبر	و	تحمل	جمهوری	اسلامی	
نامحدود	نیست	و	ما	با	ارزیابی	جامع	از	شرایط	حاضر	و	بدون	برخوردهای	احساسی،	به	
زودی	واکنش	مناسب	به	اقدامات	غیرقانونی	آمریکا	را	اتخاذ	خواهیم	کرد.	وی	تصریح	کرد:	
ما	به	اندازه	کافی	فرصت	و	زمان	برای	جبران	تبعات	خروج	آمریکا	از	برجام	ارائه	کرده	ایم	
و	اکنون	دیگر	زمان	عمل	فرا	رسیده	است.	ما	از	مواضع	سیاسی	اتحادیه	اروپا	استقبال	می	
کنیم،	اما	حمایت	صرفا	سیاسی	هیچ	کمکی	به	ادامه	برجام	نمی	کند.	برجام	یک	توافق	
اقتصادی	نیست	و	ماهیت	امنیتی	دارد	و	اگر	برای	اروپا	اهمیت	دارد	باید	هزینه	های	حفظ	
آن	را	هم	بدهند.	معاون	سیاسی	وزارت	امور	خارجه	در	ادامه	درخصوص	تصمیم	کاخ	سفید	
برای	به	صفر	رساندن	فروش	نفت	ایران	نیز	گفت:	جمهوری	اسلامی	ایران	اجازه	نمی	دهد	
هیچ	کشوری	جایگزین	ایران	در	بازار	جهانی	نفت	شود	و	مسئولیت	هر	گونه	عواقب	آن	با	

آمریکا	و	کشور	یا	کشورهای	مزبور	است.

سخنگوی وزارت کشور: 

سهم جوانان از کرسی شوراها 38 درصد است 
سخنگوی	وزارت	کشور	سهم	جوانان	از	کرسی	شوراهای	اسلامی	شهر	و	روستا	را	38	
درصد	عنوان	کرد	و	گفت:	شورائیان	جوان	از	آینده	سازان	کشور	در	گام	دوم	انقلاب	هستند	
که	توانسته	اند	تجربیات	ارزشمندی	در	زمینه	مدیریت	شهری	و	روستایی	کسب	کنند.	

سیدسلمان	سامانی«	با	تبریک	روز	ملی	شوراها	اظهار	داشت:	یکی	از	افتخارات	
جمهوری	اسلامی	ایران	مردم	سالاری	است	که	این	مهم	از	طریق	برگزاری	انتخابات	در	
اقصی	نقاط	کشور	محقق	می	شود.وی	افزود:	وجود	بیش	از	۱۲٥	هزار	نفر	جامعه	شورائیان	
کشور	که	با	رای	مستقیم	مردم	انتخاب	شده	اند	سرمایه	بزرگی	است	که	سهم	جوانان	زیر	
40	سال	در	این	مجموعه	4٧	هزار	و	9۲	نفر	معادل	38	درصد	است.	سخنگوی	وزارت	
کشور	تصریح	کرد:	شورائیان	جوان	از	آینده	سازان	کشور	در	گام	دوم	انقلاب	هستند	زیرا	
توانسته	اند	در	سنین	جوانی	علاوه	بر	آن	که	اعتماد	مردم	را	به	دست	آورده	اند،	تجربیات	
ارزشمندی	در	حوزه	های	متنوع	مدیریت	شهری	و	روستایی	کسب	کنند.قائم	مقام	وزیر	
کشور	در	امور	مجلس	و	هماهنگی	استان	ها،	ظرفیت	شوراها	را	یکی	از	بهترین	جایگاه	ها	
برای	کشف	و	شکوفایی	استعدادهای	مدیریتی	کشور	دانست	و	افزود:	وزارت	کشور	وظیفه	
خود	می	داند	ضمن	حمایت	کامل	و	بی	دریغ	از	شوراهای	اسلامی	شهر	و	روستا	زمینه	
بالندگی،	پیشرفت	و	اثرگذاری	هر	چه	بیشتر	جوانان	مستعد	در	این	عرصه	را	تقویت	کند.
سامانی	تاکید	کرد:	مردم	اگر	در	انتخابات	حضور	و	مشارکت	دارند	تا	اعضای	شوراهای	شهر	
و	روستای	خود	را	برگزینند	برای	این	است	که	مشکلات	آنها	رفع	شده	و	چرخ	توسعه	به	
حرکت	درآید	بنابراین	تمام	همت	و	تلاش	شوراها	در	کنار	دولت	باید	رفع	مشکلات	مردم	
و	صیانت	از	اعتماد	مردمی	به	این	نهاد	باشد.سخنگوی	وزارت	کشور	ادامه	داد:	کلیه	افرادی	
که	با	رای	مردم،	منتخب	و	عهده	دار	مسئولیتی	می	شوند	علاوه	بر	مسئولیت	آن	جایگاه	
همواره	باید	حفظ	اعتماد	عمومی	و	باز	تولید	مستمر	آن	را	سرلوحه	کار	خود	قرار	دهند.
سامانی	خاطرنشان	کرد:	تقویت	اعتماد	به	نفس	ملی	برای	انتخاب	بهترین	ها	و	مشارکت	
هر	چه	بیشتر	مردم	در	انتخابات	وابسته	به	عملکرد	منتخبان	ملت	است	که	در	این	خصوص	

شوراهای	اسلامی	شهر	و	روستا	نقش	بی	بدیلی	برعهده	دارند.

سخنگوی شورای نگهبان:

در بررسی مصوبه اصلاح 
قانون انتخابات تابع فشار نیستیم

سخنگوی	شورای	نگهبان	گفت:	این	شورا	در	بررسی	مصوبه	اصلاح	قانون	انتخابات	تابع	
فشار	نیست	و	هیچ	گاه	فشار	روی	این	شورا	اثری	نخواهد	داشت.

عباسعلی	کدخدایی	روز	دوشنبه	در	یادداشتی	در	صفحه	اینستاگرام	خود	نوشت:	
شورای	نگهبان	در	بررسی	مصوبه	اصلاح	قانون	انتخابات	تابع	فشار	نیست	و	هیچ	گاه	فشار	

روی	شورای	نگهبان	اثری	نخواهد	داشت.
سخنگوی	شورای	نگهبان	گفت:	مطمئن	باشید	که	چارچوب	شورای	نگهبان	شرع	

مقدس	و	قانون	اساسی	است.
کدخدایی	اظهار	داشت:	شورای	نگهبان	در	مورد	نفس	استانی	شدن	یا	نشدن	انتخابات	

نظری	ندارد	و	هرچه	مجلس	تشخیص	دهد	براساس	همان	اظهارنظر	خواهیم	کرد.
وی	در	این	یادداشت	بیان	کرد:	استانی	شدن	انتخابات	باید	به	گونه	ای	باشد	که	ارتباط	
نمایندگان	با	حوزه	های	انتخابیه	کاهش	پیدا	نکند	زیرا	می	تواند	مغایر	سیاست	های	کلی	

نظام	باشد.
کدخدایی	بیان	کرد:	از	سوی	دیگر	نباید	کاهش	مشارکت	مردم	در	انتخابات	را	به	همراه	

داشته	باشد	و	یا	خدای	ناکرده	مسائل	امنیتی	و	قومیتی	را	در	بر	گیرد.	
وی	در	این	یادداشت	همچنین	خاطرنشان	کرد:	اگر	این	موارد	نباشد	شورای	نگهبان	

نظر	خاص	مثبت	یا	منفی	نسبت	به	استانی	شدن	انتخابات	ندارد.

معاون	حقوقی	رئیس	جمهور	گفت:	دولت	بین	دو	مطلب	
یعنی	تحریم	سپپاه	و	الحاق	به	کنوانسیون	ها	رابطه		التزامی	
نمی	بیند	و	معتقد	است	برای	حفظ	کانال	های	باقی	مانده	
حتی	با	کشورهایی	که	با	ما	مراودات	تجاری	دارند	مانند	هند،	
چین،	روسیه،		ترکیه	و	عراق	نیاز	است	این	کار	را	انجام	دهیم..
لعیا	جنیدی			درباره	این	که	گفته	می	شود	اقدام	اخیر	
آمریکا	مبنی	بر	قرار	دادن	نام	سپاه	پاسداران	جمهوری	
اسلامی	ایران	در	سازمان	تروریستی	روی	تصویب	»CFT«	و	
»پالرمو«	تاثیر	خواهد	گذاشت،	گفت:	در	خصوص	معاهدات	
»CFT«	و	»پالرمو«	مذاکرات	دولت	با	مجمع	تشخیص	
مصلحت	نظام،	افرادی	که	به	عنوان	نماینده	از	سایر	نهادها	
مانند	مجلس	شورای	اسلامی	و	دیگر	جاها	در	جلسات	
مجمع	حضور	دارند	درجریان	است	و	استدلال	های	خودش	

را	بر	مبنای	دیدگاه	کارشناسی	بیان	می	کنند.
معاون	حقوقی	رئیس	جمهور	بیان	کرد:	بعضی	ها	چنین	

تصوری	دارند	که	در	این	مساله	دو	موضوع	با	یکدیگر	پیوند	
دارد	اما	دیدگاه	کارشناسی	و	مطالعاتی	که	تا	اینجا	وجود	دارد	

یک	چنین	پیوندی	را	نشان	نمی	دهد.
وی	تاکید	کرد:	آن	مساله	یک	امری	است	که	ما	چه	
ملحق	بشویم	و	چه	نشویم	در	یک	چارچوب	دیگری	مطرح	
شده	است،	مطالعات	کارشناسی	تا	به	امروز	ارتباط	مستقیمی	
را	بین	این	دو	مطلب	نشان	نمی		دهد،	بنابراین	باید	بازهم	

بحث	کارشناسی	صورت	گیرد.
جنیدی	درپاسخ	به	سوالی	مبنی	بر	اینکه	درگذشته	ابراز	
امیدواری	کرده	بودید	این	معاهدات	به	تصویب	برسند	آیا	این	
اتفاق	خواهد	افتاد	یا	خیر	گفت:	من	واقعا	نفیاً	و	اثباتاً	معتقد	
هستم	که	این	موضوع	به	اتفاقی	که	پیش	آمده	ارتباطی	
ندارد	و	در	حال	حاضر	مجمع	تصمیمی	نگرفته	است.	من	
نه	می	گویم	حتما	می	شود	و	نه	می	گویم	حتما	نمی	شود؛		

هیچ	کدام.

وی	ادامه	داد:	خواهشم	این	است	که	جملات	را	به	دقت	
نقل	کنند	زیرا	بعدا	مشاهده	می	کنم	که	می	گویند	فلانی	
گفته	است	می	شود،	زیرا	من	نه	این	را	گفته	ام	و	نه	آن	را	
گفته	ام	هیچ	کدام	را	نمی	توانم	پیش	بینی	کنم	زیرا	قدرت	

پیامبرگونه	ندارم	که	از	آینده	خبری	داشته	باشم.
بحث	 یکسری	 افزود:	 رئیس	جمهور	 حقوقی	 معاون	
کارشناسی	در	حال	انجام	است	و	دولت	هم	هنوز	روی	دیدگاه	
خودش	بوده	و	معتقد	است	که	دیدگاه	کارشناسی	اش	این	

اقتضاء	را	دارد	که	این	کار	را	پیش	ببرد.
وی	تاکید	کرد:	دولت	بین	این	دو	مطلب	یعنی	امر	
تازه	ای	که	اتفاق	افتاده	است	و	الحاق	به	این	کنوانسیون	ها	
حفظ	 برای	 است	 معتقد	 و	 نمی	بیند	 التزامی	 رابطه		
کانال	های	باقی	مانده	حتی	با	کشورهایی	که	با	ما	مراودات	
تجاری	دارند	مانند	هند،	چین،	روسیه،		ترکیه	و	عراق	نیاز	

است	این	کار	را	انجام	دهیم.

معاون حقوقی رئیس جمهور:

تصویب »CFT« و »پالرمو« به اقدام آمریکا علیه سپاه ارتباطی ندارد

رییس	مجلس	شورای	اسلامی،	مذاکره	
با	آمریکا	را	سهل	اندیشی	و	اشتباه	راهبردی	
باید	 آمریکایی	 مقامات	 و	گفت:	 دانست	
بفهمند	که	با	حریف	سختی	طرف	هستند،	
آنها	تا	زمانی	که	سرشان	به	سنگ	نخورد	

ول	کن	نیستند.
در	 دوشنبه	 روز	 لاریجانی«	 »علی	
همایش	سیاست	های	پولی	و	چالش	های	
بانکداری	و	تولید	که	در	مرکز	همایش	های	
رایزن	برگزار	شد،	افزود:	ما	بعد	از	مناقشه	
طولانی	۱0،	۱۲ساله	مذاکره	کرده	و	به	
تفاهم	رسیدیم	که	همه	هم	قبول	کردند	اما	
موجودی	عجیب	و	غریب	سرکار	آمد	که	زیر	

آن	زد	و	از	تفاهم	خارج	شد.
وی	گفت:	ترامپ	موجود	عجیب	غریبی	
است	و	زمانی	که	سرکار	آمد	زیر	توافق	
هسته	ای	زد	و	از	آن	خارج	شد	البته	صرفا	
هم	این	توافق	نبود	و	وی	هر	روز	از	یک	

توافق	خارج	می	شود.	
لاریجانی	افزود:	چیزی	توی	مغز	این	
آمریکایی	هاست،	به	نظر	می	رسد	ضایعه	
ای	در	صحنه	بین	المللی	در	حال	رخ	دادن	
است،	به	هر	حال	شده	است	،	به	دلیل	آن	
که	ترامپ	در	برخی	شرکت	ها	نفوذ	دارد	
فشار	می	آورد	که	شرکت	ها	کار	نکنند،	ما	
با	این	پدیده	مواجه	ایم	بنابراین	چگونه	می	

شود	حل	کرد.
وی	ادامه	داد:	برخی	سهل	اندیشی	می	

کنند	و	می	گویند	هم	اکنون	با	اینها	مذاکره	
کنیم،	مذاکره	با	این	اصلا	معنا	ندارد،	ترامپ	
۱۲	موضوع	بیان	کرده	تا	ما	آن	را	بپذیریم،	
یکی	این	است	که	غنی	سازی	و	مساله	
هسته	ای	را	رها	کنیم،	البته	در	زمینه	های	
دیگر	هم	بعضی	اقدامات	بی	ربطی	را	مطرح	

کرده	بود.	
با	 اسلامی	 شورای	 مجلس	 رییس	
بیان	این	که	همان	مقدار	که	اقتصاد	نیاز	
به	تخصص	دارد،	دیپلماسی	و	سیاست	
هم	تخصص	لازم	دارد،	گفت:	هر	چیزی	
زمان	دارد	بنابراین	هم	اکنون	وقت	مذاکره	
با	آمریکا	نیست،	این	یک	اشتباه	راهبردی	
است	که	در	زمان	فعلی	کسی	فکر	کند	با	
این	موجود	خطرناک	که	یک	تدابیری	در	

منطقه	اندیشیده	اند	می	شود	این	مساله	را	
حل	کرد.وی	افزود:	ترامپ	باید	بفهمد	که	با	
یک	حریف	سخت	طرف	است،	باید	متوجه	
شود	و	او	هم	این	یک	دوره	ای	دارد،	بنابراین	
تا	سرش	به	سنگ	نخورد،	ول	کن	نیست	و	

ما	در	این	تردید	نداریم.
بنده	فرد	بی	سابقه	 لاریجانی	گفت:	
ای	در	مسائل	سیاسی	و	امنیتی	نیستم	و	
می	دانم	مجموعه	گفتمانی	که	آنها	دنبال	
می	کنند،	گفتمان	تسلیم	و	تحقیر	است	که	
موید	این	مسئله	وضعیت	عربستان	سعودی	
اما	 است	که	تسلیم	شد	و	پول	هم	داد	
ببینید	چگونه	با	آنان	صحبت	می	شود،	یکبار	
می	گویند	اگر	یک	روز	دست	از	پشتیبانی	
عربستان	برداشته	شود	زمین	می	خورند	و	

روز	دیگر	می	گویند	این	کشور	فقط	پول	
ایران	متمدن	 تاکید	کرد:	ملت	 دارد.وی	
است	و	سابقه	تاریخی	طولانی	دارد	و	این	
عقبه	تاریخی	باعث	می	شود	تسلیم	نشویم	

و	شروط	آن	ها	را	نپذیریم.
لاریجانی	با	بیان	این	که	برای	شرایط	
خاص	نیازمند	تدابیر	خاص	و	اقتصادی	
متناسب	با	آن	شرایط	هستیم،	اظهارداشت:	
ممکن	است	برخی	دستگاه	های	متولی	
توجهی	به	شرایط	فعلی	نکنند.	حال	این	
که	کشور	برای	تصمیم	گیری	سازوکارهای	
مناسب	خود	را	نیاز	دارد.	نمونه	آن	تحزب	
بوده	که	نباید	آن	را	در	کشور	دست	کم	
گیریم.وی	یادآور	شد:	در	بخش	های	مختلف	
مردم	 رأی	 با	 که	 هستند	 افرادی	 کشور	
انتخاب	می	شوند	که	این	نقطه	قوت	نظام	
است.	در	این	بین	اگر	مبتنی	بر	تشکل	های	
خام	 دموکراسی	 نباشد،	 شناسنامه	دار	
می	شود	و	نمی	توان	در	خیلی	از	تصمیمات	
آن	نهادها	به	صورت	کارشناسی	بررسی	کرد	

مگر	آنکه	پشتوانه	تشکلی	داشته	باشد.
رییس	مجلس	افزود:	اگر	انتخابات	به	
صورت	تناسبی	و	با	رأی	های	مبتنی	بر	
اکثریت	و	تناسب	بین	گروه	ها	و	تشکل	ها	
باشد	آنگاه	همه	می	توانند	وارد	سیستم	شوند	
و	هیچ	کسی	جا	نمی	ماند.	دیگر	اپوزیسیونی	
که	حذف	شود	وجود	نخواهد	داشت،	همه	
وارد	مجلس	می	شوند	که	این	یک	گام	است.

علی لاریجانی مطرح کرد

تصورِ مذاکره با آمریکا؛ اشتباه راهبردی
اخبــار یادداشت )۱(

یادداشت )2(

خبــر

فرمانده	نیروی	قدس	سپاه	پاسداران	گفت:	دشمن	می	خواهد	با	فشارهای	اقتصادی	
ما	را	به	میز	مذاکره	بکشاند	که	این	مذاکره	مصداق	تسلیم	است،	اما	مردم	ما	هوشیار	و	
هوشمندند	و	معتقدند	که	مذاکره	در	شرایط	کنونی	با	دشمن،	تسلیم	شدن	محض	است	

و	قطعا	تن	به	این	ذلت	نمی	دهیم.
سرلشکر	پاسدار	'قاسم	سلیمانی'	در	دومین	روز	بیست	و	سومین	همایش	سراسری	
فرماندهان،	روسا	و	مدیران	ناجا	اظهار	داشت:	جمهوری	اسلامی	ایران	حقیقت	تبلوریافته	
و	عینیت	یافته	از	دین	است،	دشمن	می	خواهد	با	فشارهای	اقتصادی	ما	را	به	میز	مذاکره	
بکشاند	که	این	مذاکره	مصداق	تسلیم	است،	اما	مردم	ما	هوشیار	و	هوشمندند	و	معتقدند	
که	مذاکره	در	شرایط	کنونی	با	دشمن،	تسلیم	شدن	محض	است	و	قطعا	تن	به	این	ذلت	
نمی	دهیم.فرمانده	نیروی	قدس	سپاه	پاسداران	با	اشاره	به	راهبرد	اقتصاد	مقاومتی	گفت:	
دشمن	با	گزینه	های	اقتصادی	در	صدد	تحمیل	فشارها	به	ملت	ما	است	اما	امروز	همه	
کارشناسان	اقتصادی	می	گویند	بیانیه	مقام	معظم	رهبری	)مدظله	العالی(	در	حوزه	اقتصاد	
مقاومتی	از	ابتدای	انقلاب	می	بایست	عملیاتی	و	اجرایی	می	شد،	چرا	که	راهکار	برون	
رفت	از	چنین	شرایطی	توسل	بر	'اقتصاد	مقاومتی'	می	باشد.سرلشکر	پاسدار	سلیمانی	
تأکید	کرد:	اگر	با	تلاش	و	همت	و	توجه	محض	به	منویات	فرماندهی	معزز	کل	قوا	)مدظله	
العالی(،	دست	در	دست	هم	دهیم	به	ویژه	در	حوزه	اقتصادی،	قطعا	بار	دیگر	می	توانیم	
دشمن	را	مأیوس	و	تسلیم	کنیم.وی	تأکید	کرد:	ما	نعمت	وجود	با	برکت	رهبری	حکیم	
و	فرزانه	را	داریم،	از	طرفی	ملت	شاداب	ما	نشان	دادند	که	در	هر	شرایطی	همدل	هستند،	
دیدیم	که	در	حوادث	و	بلایایی	طبیعی	چگونه	ملت	با	یکدیگر	همدل	شدند	و	در	کنار	این	
اتفاق	و	با	اقدامات	جریان	های	دینی	و	انقلابی	برای	کمک	و	امدادرسانی	به	مردم	آسیب	
دیده	از	سیل،	علقه	مردم	به	جریان	های	دینی	و	انقلابی	چون	حوزه	علمیه،	ناجا،	ارتش،	
سپاه	بیشتر	شد	و	عزت	این	نیروها	افزون	شد.وی	در	بخشی	از	سخنانش	اظهار	داشت:	

گرچه	برادران	ناجا	بعضا	از	نظر	اسمی	و	شکلی	به	القاب	و	صفات	خوب	بسیاری	مشهور	
هستند	اما	حقیقتا	سربازان	گمنام	می	باشند،	صفت	سرباز	گمنام،	صفت	مهمی	است،	چرا	
که	عمل	خالصانه	برای	خدا	و	رضایت	او	انجام	می	شود.فرمانده	نیروی	قدس	سپاه	پاسداران	
با	خطاب	دادن	صفت	سربازان	گمنام	به	فرماندهان	و	نیروهای	ناجا	بیان	کرد:	شما	عزیزان	
در	بسیاری	از	مواقع	چونان	سرباز	گمنام	هستید،	البته	صفات	ارزشمند	دیگری	در	شما	نیز	

وجود	دارد	و	برای	بنده	حضور	در	چنین	جلسه	ای	توفیق	است.

* دشمن امروز به میزان تهدیدهایش، هزینه   می دهد
	فرمانده	نیروی	قدس	سپاه	پاسداران	با	بیان	اینکه	نیروی	انتظامی	حافظ	و	پاسدار	
ارزش	های	نظام	و	انقلاب	اسلامی	است	بر	اهمیت	صیانت	از	امنیت	کشور،	تأکید	کرد	و	
گفت:	دشمنان	در	صددند	با	دو	اهرم	فشار	و	تحریم	اقتصادی	و	بر	هم	زدن	امنیت	کشور	
به	ما	ضربه	و	لطمه	بزنند	و	در	این	راستا	از	همه	ظرفیت	هایشان	بهره	می	گیرند.وی	افزود:	
امروز	دیگر	آمریکا	و	ایادیش	جریان	قدرتمند	قابل	اعتنا	در	غرب	و	شرق	آسیا	ندارد	و	همه	
اتکایش	به	دولت	های	نامشروع	است،	آمریکا	و	همدستانش	به	جریان	های	القایی،	انحرافی	
و	...	متوسل	شده	اند	و	باید	بدانند	که	امروز	ایران	اسلامی؛	کشور	قدرتمندی	است	و	از	نظر	
نظامی	و	امنیتی	به	بلوغ	بالایی	رسیده	است.سرلشکر	سلیمانی	تأکید	کرد:	دشمن	امروز	
به	میزان	تهدیدی	که	می	کند	هزینه	هایش	نیز	افزایش	می	یابد.فرمانده	نیروی	قدس	
سپاه	پاسداران	خاطر	نشان	کرد:	نیروی	انتظامی	در	همه	میدان	ها	و	صحنه	های	جهادی،	
نقش	ارزنده،	مخلصانه	و	عاشقانه	ای	دارد،	عاشقانه	را	از	این	باب	می	گویم	که	در	میدان	
های	جهادی	حضور	داوطلبانه	و	بی	چشمداشت	دارد.سرلشکر	پاسدار	سلیمانی	در	خاتمه	
با	اشاره	به	زحمات	بی	دریغ	نیروی	انتظامی،	تأکید	کرد:	به	عنوان	یک	شهروند	باید	بگویم	
امنیت	و	احساس	امنیت	را	مدیون	بی	خوابی	های	شبانه	روزی	نیروهای	پلیس	هستیم.

سرلشکر سلیمانی:

مذاکره با دشمن در شرایط کنونی تسلیم شدن محض است

یک	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	با	بیان	اینکه	فعالیت	تشکیلاتی	در	میان	اصلاح	طلبان	
به	آهستگی	در	جریان	است،	گفت:	معتقدم	اصلاح	طلبان	در	مجموع	به	دلایل	متفاوت	در	

چارچوب	شورای	عالی	سیاستگذاری	در	انتخابات	شرکت	خواهند	کرد.
محمد	کیانوش	راد	در	گفت	وگو	با	ایسنا،	درباره	دلایل	اینکه	هنوز	جریان	اصلاحات	
هنوز	به	صورت	جدی	وارد	انتخابات	نشده	است،	بیان	کرد:	هنوز	برای	ورود	در	انتخابات	
کمی	زود	است،	خصوصاً	پس	از	سیل	فاجعه	بار	امسال.	به	هرحال	رسیدگی	به	امور	سیل	
زدگان	اولویت	ملی	است	و	مردم	چشم	انتظار	حمایت	های	عملی	و	پرداخت	خسارت	از	
طریق	دولت	هستند.وی	ادامه	داد:	اگرچه	وضعیت	اجتماعی	جامعه	و	انتظارات	مردم	
از	مجلس	و	لیست	امید	چندان	برآورده	نشده	اما	وضعیت	شهرستان	ها	با	کلان	شهرها	
متفاوت	است.	فعالیت	های	انتخاباتی	در	شهرستان	ها	حول	محورهای	محلی	و	بعضاً	
عشیره	ای	و	طایفه	ای	آغاز	شده	است.	در	کلان	شهرها	که	بعضاً	متغیرهای	سیاسی	بر	قومی	
در	انتخابات	تقدم	دارد،	وضعیت	متفاوت	و	کمرنگ	است.این	فعال	سیاسی	همچنین	با	
اشاره	به	اینکه	در	میان	اصلاح	طلبان	گرچه	هنوز	فعالیت	تشکیلاتی	به	آهستگی	در	جریان	
است	اما	مباحث	نظری	درباره	کیفیت	و	چگونگی	ورود	و	یا	عدم	ورود	در	انتخابات	مطرح	
است،	خاطر	نشان	کرد:	اصلاحات	یک	طیف	وسیع	از	اصلاح	طلبان	را	در	بر	می	گیرد.	

گروهی	شرکت	در	انتخابات	را	به	شکل	کنونی	آن	هم	با	توجه	به	ساختار	موجود	و	موانع	
بعدی،	بی	نتیجه	می	دانند.این	عضو	شورای	مرکزی	انجمن	اسلامی	مدرسین	دانشگاه	ها	
تصریح	کرد:	گروهی	هم	شرکت	در	انتخابات	را	مشروط	اعلام	کرده	اند	و	گروهی	هم	
در	هر	حالتی	در	انتخابات	شرکت	می	کنند.	پس	سخن	از	یکپارچگی	نظرات	در	این	
مورد	شرکت	یا	عدم	شرکت	در	انتخابات	درست	و	دقیق	نیست.	هر	کدام	از	این	گروه	ها	
دلایل	خاص	خود	را	دارند	اما	تصور	اینکه	هیچ	گروه	اصلاح	طلبی	در	انتخابات	شرکت	
نمی	کنند،	درست	نیست.	آقای	خاتمی	برای	انتخابات	شرط	نگذاشته	است	بلکه	برخی	
توصیه	های	درست	و	خیرخواهانه	را	بیان	کرده	است.کیانوش	راد	در	پاسخ	به	این	پرسش	
که	آیا	اصلاحات	با	سازوکار	تعیین	شده	از	سوی	شورای	عالی	سیاستگذاری	وارد	انتخابات	
می	شوند؟	اظهار	کرد:	معتقدم	اصلاح	طلبان	در	مجموع	به	دلایل	متفاوت	در	چارچوب	
شورای	عالی	سیاستگذاری	در	انتخابات	شرکت	خواهند	کرد.	البته	به	نظر	می	آید	که	فضای	
سیاسی	به	دلایل	و	عللی	در	این	دوره	از	انتخابات	سیاسی	نخواهد	بود	مگر	تغییرات	و	
حوادثی	در	عرصه	سیاست	داخلی	و	بین	المللی	رخ	نماید	که	صحنه	اجتماعی	و	انتخاباتی	
را	تغییر	دهد.	به	همین	دلیل	اکنون	می	توان	گفت	فضای	جامعه	شهری	چندان	سیاسی	

نیست،	خصوصاً	در	تهران	و	برخی	کلان	شهرها	اما	در	آینده	همه	چیز	ممکن	است.

رفتار	های	های	دولت	 رئیس	جمهوری	 اول	 معاون	
آمریکا	در	جامعه	جهانی	بویژه	در	قبال	مردم	ایران	را	
مخرب،	غیرسازنده	و	ضدبشری	ارزیابی	کرد	و	از	جامعه	
بین	المللی	و	بویژه	مجمع	جهانی	سلامت	خواست	تا	در	
برابر	سیاست	های	یک	جانبه	و	غیرقانونی	دولت	آمریکا	

بویژه	در	حوزه	سلامت	سکوت	نکنند.
دکتر	اسحاق	جهانگیری	روز	دوشنبه	در	هفتمین	
ای	مجمع	جهانی	سلامت	در	کیش	 نشست	منطقه	
افزود:	درخواست	ما	از	کشورهای	منطقه	نیز	این	است	که	
با	گسترش	همکاری	های	منطقه	ای	در	زمینه	تولید	دارو	
و	تجهیزات	پزشکی	و	نیز	ایجاد	زیرساخت	های	تعامل	و	
همکاری	در	بخش	سلامت	بر	مشکلات	فرامنطقه	ای	نظیر	

تحریم	ها	غلبه	کنند.
وی	تصریح	کرد:	با	توجه	به	نقش	ایران	در	تأمین	بخش	
بزرگی	از	نیازهای	دارویی	کشورهای	منطقه،	تحریم	بخش	
سلامت	ایران	به	معنای	تحریم	حوزه	سلامت	کشورهای	

منطقه	است.
معاون	اول	رئیس	جمهوری	ادامه	داد:	آمریکا	با	وجود	
قوانین	روشن	حقوق	بشری	با	دست	زدن	به	کارهای	
ضدانسانی	و	وضع	سخت	ترین	تحریم	ها	بر	بخش	سلامت،	
در	عمل	امکان	تأمین	و	واردات	دارو	های	مورد	نیاز	بیماران	
خاص	و	تجهیزات	پزشکی	را	با	مشکلات	جدّی	مواجه	
کرده	است	و	جان	بیماران	زیادی	را	در	ایران	به	خطر	

انداخته		ا	ست.
جهانگیری	خاطرنشان	شد:	البته	با	تلاش	و	همت	

از	 توجهی	 قابل	 بخش	 ایرانی،	 دانشمندان	 و	 محققان	
نیازهای	دارویی	کشور	در	داخل	تولید	می		شود	و	مازاد	آن	

نیز	به	کشورهای	دیگر	صادر	می	شود.
وی	ادامه	داد:	هم	اکنون	واردات	ایران	محدود	به	موارد	
خاص	و	تهیه	برخی	مواد	اولیه	است	که	کارشکنی	و	تهدید	
شرکت	های	خارجی	توسط	آمریکا	مانع	خرید	و	انتقال	آنها	

به	کشور	شده	است.
معاون	اول	رئیس	جمهوری	یادآوری	کرد:	ایران	در	
چارچوب	توافقنامه	برجام	به	تمام	تعهدات	خود	عمل	کرد	
و	آژانس	بین	المللی	انرژی	اتمی	به	عنوان	مرجع	ذیصلاح،	
بارها	پایبندی	ایران	را	تائید	کرده	است	و	این	درحالیست	
که	دولت	آمریکا	نه	تنها	به	تعهداتش	عمل	نکرد	بلکه	به	
اذعان	خودشان	سخت	ترین	تحریم	های	ممکن	را	علیه	

ملت	ایران	اعمال	کرده	اند.
معاون	اول	رئیس	جمهوری	اظهار	داشت:	آمریکایی	
ها	به	دروغ	می	گویند	که	هدف	تحریم	ها	دولت	ایران	
است،	حال	آنکه	تحریم	ها	بیشترین	فشار	را	بر	ملت	ایران	و	

معیشت	آنها	وارد	می		کند.
جهانگیری	در	مقدمه	مطالب	یاد	شده	گفت:	سلامت	
مساله	نخست	دیروز،	امروز	و	فردای	انسان	و	جامعه	بشری	
است	که	اکنون	ابعادی	فراتر	از	تن	و	حتی	روان	یافته	است.
وی	اضافه	کرد:	امنیت	پایدار،	توسعه	همه	جانبه	و	
متوازن	و	موزون	و	دستیابی	به	جهان	عاری	از	ترس	و	زور	
و	خشونت	و	فقر،	امروز	بیش	و	پیش	از	هر	چیز،	وابسته	به	
وجود	ذهن،	زبان،	اندیشه،	اخلاق	و	به	طور	خلاصه	انسان	

و	اجتماعی	سالم	است.
جهانگیری	ادامه	داد:سلامت،	آنگونه	که	سازمان	جهانی	
بهداشت	تعریف	می	کند،	معنایی	بسیار	فراتر	از	صرف	
نداشتن	بیماری	داشته	و	یکی	از	جنبه	های	اصلی	حقوق	
بشر	و	بزرگترین	مصداق	عدالت	اجتماعی	است	که	تحقق	

آن	از	مهمترین	وظایف	دولت	هاست.
به	گفته	معاون	اول	رئیس	جمهوری	از	این	منظر،	
سلامت	تنها	کالای	عمومی	است	که	هم	پیش	شرط،	هم	
محصول	و	هم	شاخص	اندازه	گیری	پایداری	توسعه	جوامع	
انسانی	به	شمار	می	رود	و	تحقق	سلامت	به	عنوان	یک	
ارزش	همگانی	و	یک	آرمان	اجتماعی	و	سیاسی	مشترک	

باید	مورد	اجماع	همه	دولت	ها	قرار	گیرد.
وی	ادامه	داد:	اکنون	با	تعمیم	مفهوم	سلامت	به	سلامت	
جهانی،	آن	را	لازمه	توسعه	پایدار	با	هدف	عدالت	بین	نسلی	
و	ایجاد	زمینه	جهت	شکوفایی	استعدادها	و	ظرفیت	های	
همه	شهروندان	و	نیل	به	جامعه	سالم	به	شمار	می	آورند.	

جهانگیری	تاکید	کرد:	در	این	تقسیم	بندی	جدید،	
است	 عمومی	 معادل	سلامت	 مفهوم	سلامت	جهانی	
که	کارکردهای	سلامت	جهانی	را	در	سیاست	خارجی	
امنیت	 و	دموکراسی	در	کشورها،	 ثبات	 برقراری	 برای	
داخلی	برای	مقابله	با	بیوتروریسم	و	بیماری	های	عفونی	
و	مقاومت	های	ضدمیکروبی،	سرمایه	گذاری	برای	تحقق	
ثبات	اقتصادی	و	شکوفایی	داخلی	و	بین	المللی	و	انجام	
فعالیت	های	خیریه	برای	ریشه	کنی	فقر	به	عنوان	دشمن	

اصلی	توسعه	برجسته	می	کند.

کیانوش راد: 

فعالیت تشکیلاتی اصلاح طلبان برای انتخابات در جریان است

معاون اول رئیس جمهوری:

جامعه جهانی دربرابر تحریم دارویی و تهدید سلامت ایران سکوت نکند

ابوالقاسم   رئوفیان

محمد مهدی اسلامی
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ترسی بی پایه و اساس که زندگی شما را مختل می کند 

علائم و روش های درمان بی اشتهایی عصبی

بی اشتهایی عصبی اختلالی است که در آن فرد با مراجعه به روانشناس باید تحت 
درمان دارویی و رفتاری قرار بگیرد.

هر روز به تعداد افرادی که از ترس چاق شدن به رژیم های سخت و طاقت فرسا پناه 
می برند و با گرسنگی دادن به خود به دنبال به وزن ایده آل هستند، اضافه می شود؛ این 
افراد پیوسته تلاش می کنند با استفاده از رو ش های مختلف به وزن دلخواه برسند، آن ها 
در پی اندام باریک و متوازنی هستند که امروز یک ارزش اجتماعی محسوب می شود اما 
در این فرایند تلاش آن ها اغلب درگیر برخی اختلالات خوردن به منزله اختلالی روانی 

می شود، یکی از این نوع اختلالات خوردن، بی اشتهایی عصبی است.
با شرایط اجتماعی شکل  ارتباط  بی اشتهایی عصبی اختلال روانی است که در 
می گیرد و بیشتر در خانم ها شیوع دارد، از آنجا که زنان در مقایسه با مردان نسبت به 
وضعیت زیبایی و ظاهری خود توجه و حساسیتی بیشتر دارند، در راستای تطبیق 
ویژگی های بدن با الگو های فرهنگی زیبایی بیشتر به سمت رفتار های افراطی که در 

رسانه های جمعی تبلیغ می شوند، تمایل پیدا خواهند کرد.
در این بین کودکان و نوجوانان امروز در جهانی غرق در رسانه های جمعی رشد می کنند 
و رسانه ها با بهره گیری از الگو های تبلیغاتی، نمونه ای خاص از اندام های قابل قبول را 
تبلیغ  می کنند. این موضوع دغدغه و توجه زیادی را برای دختران و زنان در خصوص از 
بدن و اندام مطلوب شکل می دهد، توجهی که در برخی موارد با پیامدهایی منفی مانند 

اختلالات خوردن از جمله بی اشتهایی عصبی همراه خواهد بود.
بی اشتهای عصبی گریبان چه کسانی می شود؟

محمد انوشه متخصص تغذیه درباره بی اشتهایی عصبی اظهار کرد: بی اشتهایی 
عصبی یک اختلال عصبی است که باید فرد تحت درمان روانشناسی قرار گیرد و ممکن 

است با درمان دارویی و درمان رفتاری همراه باشد.
این متخصص تغذیه ادامه داد: معمولا بی اشتهایی عصبی در شکل شدید آنورکسیا 
نروزا بروز می کند؛ مبتلایان به این اختلال در یک مرحله غذا می خورند و دچار عذاب 
وجدان می شوند که چرا غذا خورده اند، در این مواقع دست را در گلوی خود فرو می برند 
که غذا را بالا بیاورند؛ اختلال عصبی که با درمان های عصبی و با نظر مشاور قابل درمان 

است.
رژیم غذایی کنترل شده  داشته باشید

وی با اشاره به اینکه افراد مبتلا به بی اشتهایی عصبی باید رژیم غذایی کنترل شده ای 
داشته باشند، گفت: فردی که مبتلا به بی اشتهایی عصبی می شود به دلیل غذا خوردن 
و مشکلات عصبی دچار عوارضی خطرناک می شود، این افراد در نهایت دچار فوبیای 
چاقی خواهند شد. انوشه با بیان اینکه فوبیای چاقی بیشتر به سراغ نوجوانان می رود، 
گفت: نوجوانان به دلیل رسیدن به سن بلوغ و بزرگ شدن اندام ها تصور نادرستی از 

چاقی دارند و فکر می کنند بد اندام شده اند.
نوجوانی، شروع ابتلا به فوبیای بی اشتهایی عصبی

اشتهایی  بی  به  ابتلا  عوامل  از  یکی  خانواده  در  چاقی  از  ترس  کرد:  بیان  انوشه 
عصبی است که مشکلات زیادی برای فرد بوجود می آورد؛ درمان این بیماری از طریق 
روانشناسی انجام می شود، همچنین متخصص اعصاب و روان نیز باید این فرد را ویزیت 
کند. وی با تأکید بر اینکه BMI بالای ۳۰ نشان دهنده چاقی در افراد است، گفت: 
برخی افراد با  بی ام آی  ۲۰ الی ۲۵ فکر می کنند مبتلا به چاقی هستند که دچار بی 
اشتهایی عصبی می شوند، اما باید گفت که BMI بالای ۳۰ نشان دهنده چاقی است و 

افراد با BMI ۲۵ نباید نگران چاقی خود باشند.
عوارض فوبیای بی اشتهایی عصبی

انوشه درباره عوارض فوبیای بی اشتهایی عصبی، گفت: لاغری مفرط و بیش از حد، 
زردی و رنگ پریدگی پوست و افسردگی، فشار خون پایین، اختلالات رفتاری و اجتماعی، 
کمبود چربی در بدن، ضعف در اندام ها و مشکلات جسمانی از عوارض فوبیای بی 
اشتهایی عصبی است، از این رو توصیه می شود در این موارد حتما به یک روانپزشک 
مراجعه کنند. سارا هاشم پور متخصص اعصاب و روان و فلوشیپ سایکوسوماتیک درباره 
اختلال بی اشتهای عصبی، اظهار کرد: اختلالات خوردن گروهی از بیماری های روان 
پزشکی است که خود شامل تعدادی بیماری می شود؛ یکی از بیماری ها آنورکسیا نوروزا 
یا بی اشتهایی عصبی است؛ بیماری دیگر پرخوری عصبی و خوردن ها تکانه ای و عصبی 
است که به آن پرخوری هم می گویند. وی بیان کرد: تعداد بیماری های دیگری هم در 
گروه بیماری های اختلال خوردن وجود دارد؛ آنورکسیا نوروزا شیوع زیادی ندارد، ولی با 
این حال شیوع به حدی است که لازم باشد به آن توجه کرد؛ این بیماری در خانم ها حدود 
یک درصد و در آقایان حدود سه دهم درصد است، شیوع آن در حد بیماری مانند صرع 
است بنابراین با اینکه شیوع کمتری نسبت به سایر بیماری های روانپزشکی دارد، اما در 
حدی است که به آن بپردازیم. هاشم پور ادامه داد: این بیماری اغلب خانم ها را گرفتار 
می کند و در سن پایین شروع می شود؛ بیماری در حدود نوجوانی شروع شده و معمولا 

اگر به آن رسیدگی نشود ممکن است ادامه دار باشد.
روش تشخیص پرخوری عصبی

این متخصص اعصاب و روان با اشاره به تشخیص بیماری پرخوری عصبی، افزود: برای 
تشخیص بیماری باید شاخص توده بدنی فرد را محاسبه کرد؛ باید وزن را به کیلوگرم و قد 
را به متر حساب کرد، سپس کسری تشکیل داد که وزن در صورت و قد در مخرج باشد 
و باید متر را به توان ۲ رساند و حاصل شاخص توده بدنی به دست خواهد آمد، نتیجه 
اگر بین ۱۸.۵ تا ۲۵ باشد فرد وزنی ایده آل دارد و اگر بالای ۲۵ باشد یعنی به اضافه وزن 

مبتلا است و اگر زیر ۱۸.۵ باشد دچار کاهش وزن است که باید مورد بررسی قرار گیرد.
وی بیان کرد: اگر شاخص توده بدنی زیر ۱۸.۵ بود باید به بیماری بی اشتهایی عصبی 
شک کرد؛ این فرد از افزایش وزن باید بترسد، مورد دیگر در تشخیص بیماری این است 
که فرد نسبت به ظاهر خود احساس نارضایتی داشته باشد و مدام فکر کند که چاق 
است. هاشم پور ادامه داد: بی اشتهایی عصبی بر اساس رفتاری که فرد دارد به ۲ گروه 
عمده تقسیم می شود؛ افرادی هستند که غذا را محدود می کنند و دیگری افرادی که 
علاوه بر آن رفتار هایی دارند برای اینکه وزن نگیرند که به آن ها رفتار جبران کننده یا 

پرخوری می گویند. )باید این رفتار سه ماه طول بکشد تا به آن پرخوری عصبی گفت(.
درمان بی اشتهای عصبی

هاشم پور درباره درمان بی اشتهایی عصبی، گفت: در موارد خفیف می توان درمان را 
سرپایی انجام داد و اگر به صورت شدید باشد نیاز به همکاری تیمی است و باید فرد بستری 
شود، تیمی که درمان را بر عهده دارد متخصص روانپزشک، فلوشیپ سایکوسوماتیک، 
متخصص داخلی، فوق تخصص گوارش، فوق تخصص قلب و عروق، متخصص تغذیه، 
متخصصین طب توانبخشی و پزشکی ورزشی اقدامات درمانی این بیماران را انجام 
می دهند، قسمت نهایی مربوط به روانشناسی است که هم نیاز به اقدامات دارویی و 
هم نیاز به اقدامات غیر دارویی دارد. این متخصص اعصاب و روان افزود: درمان در دوره 
بستری محدود است، ولی بعد از آن باید تحت نظر روانپزشک به صورت مستقیم باشد 
و اگر روانپزشک صلاح بداند که فرد به سایر اعضای تیم معرفی شود و کار های درمانی 
را انجام دهد، درمان ها در ابتدا یک الی ۲ جلسه است و بعد از آن به صورت هفته ای 
یکبار ادامه می یابد. وی بیان کرد: در صورتی که خانواده متوجه این بیماری شوند باید 
به روانپزشک مراجعه کرد، این بیماری در مراحل اولیه قابل پیشگیری و درمان است و از 
عوارض شدید بیماری می توان پیشگیری کرد. هاشم پور یادآوری کرد: تا به حال در ایران 
مرکز فوق تخصصی برای این اختلال در نظر گرفته نشده، اما به تازگی در بیمارستان امام 

خمینی یک مرکز فوق تخصصی برای اختلالات خوردن راه اندازی شده است.

کیسه صفرا اندامی کوچک و گلابی شکل است که زیر کبد 
قرار گرفته و پس از تولید صفرا توسط کبد، آن را ذخیره می کند. 
کیسه صفرا به عنوان یک مخزن ذخیره برای صفرا پیش از ترشح 

آن در روده کوچک برای گوارش چربی عمل می کند.
مشکلات کیسه صفرا می توانند شامل التهاب و سنگ های 
کیسه صفرا باشند. متاسفانه برخی مواد غذایی حملات کیسه 
صفرا را تحریک کرده و موجب درد شدید، حالت تهوع، استفراغ، 
کرامپ های شکم و بی اشتهایی می شوند. عامل خطرآفرین 
اصلی برای بیماری کیسه صفرا یک رژیم غذایی با محتوای فیبر 

کم و کلسترول زیاد است.
مواد غذایی که حملات کیسه صفرا را تحریک می کنند

به  کم  کلسترول  و  زیاد  فیبر  حاوی  سالم  غذایی  رژیم  یک 
همراه مواد غذایی خاص که از تشکیل سنگ های کیسه صفرا 
پیشگیری می کنند، ممکن است برای افرادی که حملات کیسه 
صفرا را تجربه می کنند، مفید باشد. برای پیشگیری از مشکلات 
مرتبط با کیسه صفرا این که چه مواد غذایی را می توانید مصرف 
کنید و از کدام مواد غذایی باید پرهیز کنید، اهمیت ویژه ای 

دارد.
لبنیات پر چرب

اگرچه بدن انسان به ویتامین D، کلسیم و پروتئین که در 
محصولات لبنی یافت می شوند، نیاز دارد، اما لبنیات پر چرب 
مانند شیر پر چرب، خامه، خامه ترش، بستنی، و شیرکاکائو 
سرشار از چربی های اشباع هستند. چربی های اشباع ممکن 
است موجب یک حمله کیسه صفرای دردناک شده یا در تشکیل 
سنگ های کیسه صفرا نقش داشته باشند. انتخاب لبنیات کم 
چرب گزینه بهتری برای دریافت مواد مغذی موجود در این 

محصولات است.
گوشت های چرب

گوشت های چرب از جمله مواد غذایی هستند که می توانند 
موجب حملات کیسه صفرا شوند. محصولات سرشار از چربی 
اشباع و کلسترول، از جمله محصولات حیوانی مانند گوشت 
گاو، اردک و تخم مرغ و غذاهای فرآوری شده مانند کنسرو ماهی 
تن و ماهی سالمون در روغن، سوسیس، هات داگ، و کره بادام 
زمینی می توانند موجب احساس درد در کیسه صفرا شوند. به 
جای این قبیل مواد غذایی می توانید یک رژیم غذایی حاوی 

گوشت بدون چربی، ماهی آب های سرد، و لوبیا را دنبال کنید. 
هرگونه چربی را از گوشت ماکیان، گاو و گوسفند جدا کنید. 
کنسرو ماهی تن و ماهی سالمون در آب و گوشت های فرآوری 

شده بدون چربی را انتخاب کنید.
غذاهای سرخ شده

غذاهای سرخ شده از جمله گزینه های اصلی محرک حملات 
این غذاها کالری، چربی های  تنها  نه  کیسه صفرا هستند. 
ترانس، و چربی اشباع زیادی دارند، بلکه برای افرادی که بدن 
آنها توانایی تجزیه درست کلسترول را ندارد مضر بوده و می 
توانند موجب تشکیل سنگ های کیسه صفرای دردناک شوند. 
از مصرف غذاهای سرخ شده مانند سیب زمینی سرخ شده، 
دونات ها و پیاز حلقه ای پرهیز کنید. تا حد امکان با روغن کم 
آشپزی کرده و گزینه های سالم تر حاوی تری گلیسیریدهای 
زنجیره متوسط، مانند روغن نارگیل که می توانند بی نیاز از صفرا 

نیز جذب شوند را استفاده کنید.
قندهای پالایش شده

قندهای پالایش شده در محصولات مختلفی مانند کیک ها، 
شیرینی ها، دونات ها، شکلات ها و کلوچه ها یافت می شوند 
که خطر ابتلا به سنگ های کیسه صفرا و بیماری کیسه صفرا را 

افزایش می دهند. قندهای پالایش شده بدن را مجبور به تولید 
انسولین بیشتر کرده که میزان اضافه به شکل چربی ذخیره می 

شود.
تخم مرغ

تخم مرغ، به ویژه زرده تخم مرغ، از جمله مواد غذایی است که 
می تواند موجب حملات کیسه صفرا شود زیرا حاوی کلسترول 
و چربی اشباع است. افرادی که یک رژیم غذایی مناسب برای 
کیسه صفرا را دنبال می کنند باید از غذاهای حاوی تخم مرغ 
به همراه چربی های دیگر پرهیز کنند. یک وعده غذایی سرشار 
از چربی می تواند حملات کیسه صفرا را تحریک کند. هنگام 
استفاده  هستند  مرغ  تخم  حاوی  که  غذاهایی  کردن  آماده 
از سفید تخم مرغ یا یک جایگزین کم چرب برای تخم مرغ را 

امتحان کنید.
نوشیدنی های گازدار

اضافه وزن و چاقی یک عامل خطرآفرین کلیدی برای ابتلا به 
سنگ های کیسه صفرا است. نوشیدنی های گازدار سرشار از 
قند و کالری هستند و بر همین اساس باید از مصرف آنها پرهیز 
کرد. مطالعات نشان داده اند افرادی که به میزان زیاد نوشیدنی 
های گازدار مصرف می کنند ممکن است با افزایش خطر ابتلا 

به سرطان در کیسه صفرا و مجاری صفرا در اطراف کبد مواجه 
شوند. نوشیدن آب ساده بهترین گزینه برای هیدراته نگه داشتن 

بدن و پرهیز از مضرات نوشیدنی های گازدار و شیرین است.
چاشنی ها

از آنجایی که پرهیز از غذاهایی با محتوای چربی و قند زیاد 
برای افراد مبتلا به مشکلات کیسه صفرا یک اولویت محسوب 
می شود، استفاده از چاشنی های سالم نیز اهمیت می یابد. 
این افراد باید از سس کچاپ )حاوی قند فراوان( و مایونز )حاوی 
و  قند  بدون  های  گزینه  از  استفاده  کنند.  پرهیز  مرغ(  تخم 
سبک تر بهترین اقدام برای بهبود عطر و طعم غذای مصرفی 
است زیرا هدف اصلی پرهیز از چربی و قند و نه بهبود عطر و 

طعم است.
فلفل ها

غذاهای تند، مانند غذاهای حاوی فلفل قرمز یا سیاه محرک 
حملات کیسه صفرا هستند. برخی فلفل ها، به ویژه فلفل های 
چیلی تند اغلب به افزایش حملات کیسه صفرا و درد شدید 
منجر می شوند. اگر به مصرف فلفل علاقه دارید، نمونه های 

ملایم مانند فلفل دلمه ای سبز یا زرد را انتخاب کنید.
غذاهای بسیار اسیدی

مصرف بیش از حد غذاهای اسیدی مانند میوه های خانواده 
مرکبات، قهوه و سس های گوجه فرنگی بر کبد و کیسه صفرا 
تاثیرگذار است. در این شرایط کبد با فشار کاری مضاعف به 
واسطه ضایعات اسیدی بیش از حد مواجه می شود که ناتوانی 
کیسه صفرا برای ترشح صفرا را به همراه دارد. این شرایط آهنگ 
گوارش را کند کرده و انباشت اسید در بدن را افزایش می دهد.
غذاهایی که می توانید برای تسکین کیسه صفرا مصرف کنید

برای تسکین درد و حملات کیسه صفرا می توانید برخی از 
مواد غذایی ارگانیک که در ادامه معرفی شده اند را مصرف کنید.
- ترکیب سبزی های برگدار ارگانیک )از سبزی های تلخ کمتر 

استفاده کنید(
- چغندر - خیار - لوبیا سبز - سیر، پیاز، موسیر - بامیه - سیب 

زمینی شیرین - آووکادو - آب سبزی
همچنین فیبرهای محلول و نامحلول که در میوه هایی مانند 

موارد زیر یافت می شوند، مفید هستند:
- لیمو - انگور - سیب - توت ها - پاپایا - گلابی

وقتیکیسهصفراحملهمیکند!

علمی و سلامت 

 

"رابرت بینتر" ساعت هوشمند اپل خود را شش ماه پیش در حال موج سواری در 
کالیفرنیا در آب گم کرد، اما این ساعت به تازگی در حالی پیدا شده که هنوز هم کاملًا 

سالم است و کار می کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از تک تایمز،"رابرت بینتر")Robert Bainter( موج سوار اهل 
جنوب کالیفرنیا است چند ماه پیش اپل واچ خود را حین موج سواری از دست داد و 
ساعت هوشمندش در اقیانوس غرق شد. حالا این ساعت پس از گذشت ماه به او 
برگردانده شده و کاملًا سالم است. این موج سوار ساعت هوشمند خود را در دریا از دست 
داد، سپس از روی کنجکاوی با آن ارتباط برقرار کرد. در کمال تعجب ساعت هوشمند 

اپل قادر به مقاومت در شرایط سخت اقیانوس بود و کارایی خود را از دست نداده بود.
"بینتر" در مصاحبه ای گفت: این از خوش شانسی من بود. من اغلب از آن هنگام 
موج سواری برای تشخیص سرعت استفاده می کنم. بینتر در ساحل هانتینگتون در 
تعطیلات آخر سال در حال لذت بردن از موج سواری بود که ساعتش از دستش افتاد 

و در دریا غرق شد.
او یک ساعت دنبال ساعتش گشت اما فایده نداشت. سپس به فکرش آمد که از برنامه 
Find My Phone مخصوص گوشی های اپل استفاده کند. او از این برنامه برای فعال 
شدن حالت گم شدن اپل واچ استفاده کرد. هنگامی که این حالت فعال شود، ساعت 

نام مالک و شماره تلفن وی را نمایش می دهد.
بنابراین بینتر امید خود را از دست داد و یک اپل واچ جدید خرید. تا اینکه یک شماره 
ناشناس با او تماس گرفت. بینتر در کمال تعجب با صدای مردی مواجه شد که می گفت: 
سلام، اگر نام شما رابرت بینتر است و اپل واچ خود را گم کرده اید یک نشانه به من بدهید 
تا آن را به شما تحویل دهم. گویا این شخص در حال قدم زدن در ساحل و تماشای 
صدف ها بوده که متوجه اپل واچ افتاده روی ساحل می شود. حدود ۵ کیلومتر دورتر از 
جایی که بینتر آن را گم کرده بود. اپل واچ بینتر در حالی به دستش رسید که کاملًا سالم 
بود و کار می کرد و فقط صفحه نمایش آن به دلیل افتادن در آب شور کمی بخار کرده بود. 
بینتر گفت که ساعت هوشمندش سالم است و تمام اطلاعات و برنامه ها دست نخورده 
باقی مانده اند. بنابراین ساعت هوشمند اپل از یک سفر چند ماهه در اقیانوس جان سالم 
به در برده است. ساعت های هوشمند اپل از همان نسل اول ضد آب بودند، اما فرو بردن 
و غوطه ور کردن آنها در آب توصیه نمی شد. اما از سری ۲ تا سری ۴ برای فعالیت در آب 
مانند شنا در استخر کم عمق یا اقیانوس مانعی ندارند. اپل واچ خود را به عنوان یک 
دستگاه ناظر بر سلامت جا انداخته است. این دستگاه می تواند تمرینات ورزشی کاربران 
را دنبال و میزان کالری مصرفی و سوخته شده را محاسبه کند. همچنین می تواند میزان 

ضربان قلب و تعداد گام های کاربر را بشمارد.
ساعت هوشمند اپل یک حسگر قلب الکتریکی دارد که می تواند انواع مختلفی از 
معیارهای سلامت و علائم حیاتی را اندازه گیری کند و آخرین سری از آنها در قالب سری 

۴ نیز دارای ویژگی های سلامتی بسیار بیشتری است.

پیراهن های بازیافتی چرخه مد را 
دگرگون می کنند!

 یک برند آمریکایی، مجموعه جدیدی 
از پیراهن های زنانه و مردانه را به نمایش 
تولید  کهنه  پیراهن های  از  که  گذاشته 

می شوند.
فست  از  نقل  به  و  ایسنا  گزارش  به 
 ،)Marine Layer("لیر "مارین  کمپانی، 
به  که  مد  زمینه  در  فعال  آمریکایی  برند 
معرف  خود  لطیف  پیراهن های  خاطر 
کارخانه  یک  با  را  خود  همکاری  است، 
اسپانیایی آغاز کرده تا پیراهن های کهنه 
و  کند  تبدیل  جدید  پیراهن های  به  را 
آنها را از سطل زباله نجات دهد. "مایکل 
 ،)Michael Natenshon("ناتنشون
بنیانگذار و مدیرعامل مارین لیر گفت: من 

در انتظار روزی هستم که تغییر دادن لباس کهنه، ممکن شود و بتوان پیراهن کهنه ای را از 
یک پیراهن نو به دست آورد. این رؤیا در حال حاضر با تلاش مارین لیر و کارخانه هایی که 
سیستم جدیدی از بازیافت پارچه را طراحی می کنند، امکانپذیر شده است. مارین لیر، 
مجموعه جدیدی از پیراهن های زنانه و مردانه ارائه داده که ۵۰ درصد آنها را پنبه بازیافتی 
و ۵۰ درصد را الیاف نو تشکیل می دهند. این برند با همکاری یک کارخانه نساجی 
اسپانیایی موسوم به "آلیکانته")Alicante(، روش جدیدی برای بازیافت ارائه داده که به 

مواد شیمیایی، رنگ و یا حتی آب نیازی ندارد.
مهندسان در دهه های گذشته تلاش کرده اند تا کیفیت مواد بازیافت شده متفاوت از 
جمله پلاستیک، کاغذ و آلومینیوم را بهبود بخشند و امکان تبدیل محصولات قدیمی به 
محصولات جدید را فراهم کنند. بدین ترتیب ممکن است بطری آبی که داخل سطل های 
بازیافت قرار دارد، مدتی بعد روی قفسه یک خواروبار فروشی دیده شود و یا نسخه این 
هفته یک مجله، در قالب نسخه بعدی آن خود را نشان دهد. تحقق همه این موارد، به 
عملکرد سیستم بازیافت و برنامه های آن بستگی دارد. با وجود این، تاکنون روش خوبی 
برای بازیافت لباس و تبدیل آن به لباس های جدید وجود نداشته است. لباس های جدید، 
از پارچه هایی با ترکیب متفاوت تولید می شوند که هم الیاف طبیعی و هم الیاف مصنوعی 
را در بر دارد. تجزیه این گونه لباس ها دشوار است زیرا امکان دارد نایلون ها و پلی استرهای 
پلاستیکی، در دمای بالا ذوب شوند. در دهه گذشته، لباس ها بیش از این که قابل آسیب 
دیدن باشند، بادوام بودند و بازیافت آنها دشوار به نظر نمی رسید اما چرخه مد و سرعت 
آن، به ابداع لباس های ارزان قیمتی منجر شد که به سرعت از بین می روند؛ در نتیجه 
سالانه حدود ۱۰۰ میلیارد لباس دور ریخته می شوند که از الیاف مصنوعی تولید شده اند 
و قابل تجزیه زیستی نیستند. برخی از شرکت های فعال در زمینه مد و تولید پارچه برای 
مقابله با این شرایط، روش های بازیافت جدیدی را در پیش گرفته اند. استارتاپی موسوم به 
"دیز" )Days(، نوعی خدمات اشتراکی راه اندازی کرده که به مشتریان امکان می دهد یک 
پیراهن را پس از استفاده به شرکت بازگردانند تا پس از بازیافت، به پیراهن جدیدی تبدیل 
شود. شرکت "آدیداس")Adidas(، کفشی ابداع کرده که پس از استفاده، قابل بازیافت 
است. اکنون نیز شرکت مارین لیر، مجموعه جدیدی از پیراهن را به نمایش گذاشته که از 

پیراهن های کهنه مشتریان تولید می شوند.

آینه آلومینیومی نانویی وارد بازار شد
یک شرکت ایرانی موفق به تولید آینه های آلومینیومی با فناوری نانو شده که اکنون در  

بازار موجود است.
 آینه از دیرباز در زندگی روزمره کاربرد داشته است. معماران از آن در طراحی دکوراسیون 
اتاق ها، سالن ها و فضاهای داخلی  اثربخشی نورپردازی در  افزایش  داخلی و جهت 
استفاده می کنند. بیشتر آینه ها با افزودن روکش بازتابنده به یک صفحه مناسب )معمولًا 
شیشه( ساخته می شوند. در بیشتر آینه ها این صفحه به دلیل آسانی ساخت، شفافیت، 
سختی و توانایی داشتن رویهٔ صاف، شیشه است. روکش بازتابنده معمولًا به پشت آینه 
افزوده می شود تا از فرسایش و آسیب های ناگهانی در امان بماند. آینه های شیشه ای 
بیشتر با نقره به همراه مجموعه ای از دیگر روکش ها، پوشش داده می شود. در همین راستا 
محققان در یک شرکت ایرانی موفق به تولید آینه های آلومینیومی با فناوری نانو شدند 
که دارای ضخامت مناسبی است. این محصول اکنون در بازار موجود بوده و مورد تأیید 
ستاد توسعه فناوری نانو است. آینه با پوشش آلومینیوم با ضخامت نانومتری با استفاده از 
فناوری نانو و لایه نشانی فلز آلومینیوم روی شیشه تولید می شود و در مقایسه با آینه نقره 
از قیمت پایین تری برخوردار است.  این محققان طوری آینه را طراحی کرده اند که در 

مواردی که حساسیت کاربری کمتر است می توان از این نوع آینه ها استفاده کرد.
 آینه با پوشش آلومینیوم نانومتری دارای گواهینامه نانومقیاس نیز است.

ساعت اپل ۶ ماه بعد از افتادن در اقیانوس هنوز کار می کند!

بدن شما بعد از مصرف فلفل درست مانند اسپری کردن آب روی 
یک ماشین کثیف، شروع به شستشوی بدن برای از بین بدن ادویه 

تهاجمی میکند.
اگر مقداری فلفل یا سس تند بخورید متوجه سوزن سوزن شدن 
و سپس بی حسی و سوزش در دهانتان خواهید شد. اگر احساس 
اندازه کافی قوی باشد، بینی و چشم شما شروع به  سوزش به 

آبریزش می کند و دهان و گلویتان شروع به ترشح مخاط می کند.
به گفته دکتر برت کومر Brett Come، جراح گوش، بینی و گلو 
و استاد دانشگاه کنتاکی ، شاید نتوانید حس کنید ولی معده و 

بخشی از معده شما هم شروع به ترشح مایعات اضافه می کند.
ولی چرا این اتفاقات رخ می دهد؟

بدن شما درست مانند اسپری کردن آب روی یک ماشین کثیف، 
شروع به شستشوی بدن برای از بین بدن ادویه تهاجمی میکند. 
هنگامی که دهان یا گلویتان در معرض هر نوع جسم خارجی 
مضرقرار بگیرد، ترشح مایعات به خروج سریع تر آن از بدن کمک 

می کند.
برخی افراد حتی به دلیل ترشح موکوس بسیار زیاد در روده ها در 

پاسخ به مصرف غذای تند دچار دلپیچه و اسهال می شوند.
همانطور که همه طرفداران سس های تند می دانند، ترکیبی به 
نام کپسایسین مسئول ایجاد این طعم تند در فلفل هاست. یک 
مطالعه در مورد اثرات فیزیولوژیکی و درمان کپسایسین نشان داد 
که این ماده خاص با چسبیدن به نوع خاصی از گیرنده های درد 

باعث ایجاد واکنش منحصر به فرد در بدن می شود.
نوشیدن   ،  Anthony Dickenson دیکنسون  آنتونی  گفته  به 
مطالعه و پروفسرو و استاد نورولوژی دانشگاه لندن، این واکنش 
منجر به احساس داغی یا سوزش دردناک، انبساط رگ های خونی، 

قرمز شدن پوست و بالا رفتن دمای بدن می شود.
کپسایسین چه با خوردن و چه با مصرف موضعی در کرم های 
دلیل  همین  به  کنید.  ایجاد  را  علایم  این  تواند  می  مخصوص 
است که کرم های استفاده شده برای آرتروز و درد عضلات حاوی 

کپسایسین هستند. به محض این که این واکنش از بین برود ، 
عصب های دردی که تحت تاثیر قرار گرفته بودند ذیگر تمایلی به 
نشان دادن حساسیت بیشتر ندارند بنابراین می تواند درد را به 

صورت موضعی کاهش داد.
همچنین پچ های حاوی دوز بالای کپسایسین وجود دارد که 
باعث می شود پایانه های عصبی درد تا هفته ها غیر فعال شده و 
از درد راحت شوید. کپسایسین علاوه بر مبارزه با درد مزیت های 
بالقوه دیگری برای سلامتی دارد. تحقیقات چینی مصرف غذاهای 
تند حاوی کپسایسین را با کاهش مرگ و میر مرتبط نموده اند. به 
گفته محققین کپسایسین باعث تقویت عملکرد قلب شده و به 
متابولیسم بهتر کمک می کنند. کارشناسان دیگر نیز شواهدی 
مبنی بر مقابله کپسایسین با سرطان پیدا کرده اند که باعث مرگ 

سلول های جهش یافته در بدن می شود.
همچنین شواهدی وجود دارد که کپسایسین می تواند به سلامت 
قلب و اندازه دور شکم شما کمک کند. خورن کپسایسین اثرات ضد 

چاقی دارد. بر اساس بررسی سال ۲۰۱7 و مطالعه ایک سال ۲۰۱۵ 
انجام شد، کپسایسین مانع از انباشت چربی احشایی در شکم می 
شود. مطالعه کوچک دیگری که روی ۳9 نفر بزرگسال انجام شد 
نشان داد که افزودن کپسایسین به رژیم غذایی به مدت ۴ هفته 
عملکرد قلب و عروق را بهبود می بخشد. محققین علت احتمالی 

آن را انبساط عروق خونی می دانند.
مشخص نیست که آیا مصرف کپسایسین به عنوان مکمل همان 

اثرات افزودن فلفل تازه حاوی کپسایسین به غذا را دارد یا خیر.
از  اند که استفاده  از سوی دیگر محققان شواهدی پیدا کرده 
کرم های حاوی کپسایسین در طولانی مدت خطر ابتلای افراد 
به سرطان پوست را افزایش میدهد مخصوصا اگر سر ساعت های 

معین شده استفاده نشوند.
اما صرف نظر از این مورد اغلب تحقیقات نشان می دهند که 
اضافه کرده غذاهای تند به رژیم غذایی طیف وسیعی از مزایای 

سلامتی را به همراه دارد.

دلایل مفید بودن غذاهای تند برای بدن

چرا غذاهای تند باعث آبریزش بینی می شوند؟

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه 
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی 

اگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13ایین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختما نهای فاقد سند رسمی 

  برابر رای شماره ۱۳976۰۳۱6۰۱۴۰۰۳۰۴۴مورخ ۱۳97/۱۲/۰6هیات اول / 
دوم  موضوع قانون تعیین  تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو تصرف مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای  تورج کهزادی فرزند ولی ش ش ۲۸7 صادره از کرمانشاه در ششدانگ 
ساختمان به مساحت ۵۸/۰۳ متر مربع پلاک شماره باقیمانده ۳۴7۴ اصلی واقع در 
کرمانشاه بخش ۳ شهر  به آدر س : کرمانشاه خیابان منزه کوچه شهید سلمان زنگنه 
خریداری از مالک رسمی شهرداری کرمانشاه محرز گردید لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود و در صورتی که اشخاص  نسبت به 
صدور سند  مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند  می توانند از تاریخ انتشار اولین 
اگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره  تسلیم  و پس از اخذ رسید , ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض , دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدهی است در صورت انقضای مدت مذ کور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1398/01/25
تاریخ انتشار نوبت دوم :1398/02/10
فرهاد نوری رئیس ثبت اسناد واملاک 



سه شنبه -دهم اردیبهشت ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4792
اجتماعی

کشور در کمتر از سه دهه آینده با چالش سالمندی به 
عنوان یکی از مهمترین مسائل خود روبه رو خواهد شد و 
کارشناسان معتقدند که نیازهای آنها در تأمین معیشت و 

سلامت خلاصه نخواهد شد.
معاون  مریم حضرتی،  ها دکتر  رسانه  طبق گزارش 
پرستاری وزارت بهداشت، اواخر هفته پیش در مراسمی 
در شیراز از لزوم آمادگی کشور برای مواجهه با سونامی 

سالمندی در سه دهه آینده خبر داده است. 
هر چند هزینه های درمان برای سالمندان در حوزه 
سلامت طاقت فرسا بوده و به همین خاطر، تأکید وی 
بر آمادگی های بهداشتی و درمانی بوده است، اما به 
باور کارشناسان اجتماعی و به ویژه صاحبنظران حوزه 
مددکاری و خدمات اجتماعی نیازهای سالمندان تنها 
در بخش های اقتصادی و بهداشتی خلاصه نمی شود. 
آنها بر این باورند که سالمندان در حوزه اجتماعی افرادی 
تنها و منزوی و در حوزه اقتصادی آسیب پذیرند. بنابر این 
توجه به نیازهای اجتماعی و فرهنگی نیز دست کمی از 

ضرورت های بهداشتی و اقتصادی ندارد.
سالمندان و بازنشستگان کشور ممکن است از خیلی 
لحاظ با یکدیگر تفاوت هایی داشته باشند. برای مثال 
آنها از نظر سنی، زن یا مرد بودن، روستایی یا شهری 
بودن، طبقه اجتماعی و مواردی از این دست با یکدیگر 
تفاوت دارند. فرق است میان یک سالمند شهری و آنکه 
در روستا زندگی می کند. همچنین میان کسی که در 
اوایل دوره سالمندی است و آنهایی که دچار کهولت سن 
شده اند تفاوت های بسیاری از نظر نیازها و ضرورت 
زندگی  باشد.  داشته  وجود  تواند  می  زندگی  های 
سالمندان همچون سایر گروه های سنی متنوع و چند 
بعدی بوده و رسیدگی به آنها و سیاستگذاری های حوزه 

سالمندی نیازمند رویکرد چند بعدی است. 
* سالمندی در آینه آمار

طبق آمارهای اعلام شده از سوی جمعیت شناسان 
ایران با توجه به رشد جمعیتی که در دهه 60 داشته، 
جزو کشورهایی است که به سمت سالمندی می رود. 
بنابر این تا سه دهه دیگر یک سوم جمعیت ایران سالمند 
خواهند شد. طبق سرشماری سال 95 در ایران 9.3 
درصد، یعنی حدود 7 میلیون و 400 هزار نفر جمعیت 

را سالمندان تشکیل می دهند. پیش بینی می شود در 
سال 2030 جمعیت سالمند کشور به 13 میلیون نفر و 
در سال 2050 یک سوم جمعیت معادل 31 درصد آن به 

سالمندی برسند.
لازم به ذکر است که از نظر سالمندی کشورهای جهان 
را به سه گروه تقسیم می کنند. کشورهایی که بین 7 تا 
14 درصد جمعیت آنها سالمند هستند در گروه یکم 
سالمندی ؛ آنهایی که 14 تا 21 درصد جمعیت شان 
سالمند هستند در گروه دوم و آنهایی که بالای 21 درصد 
هستند در گروه سوم سالمندی قرار دارند. بدین ترتیب 
در حال حاضر ایران در گروه اول قرار دارد اما در صورت 
تحقق پیش بینی های جمعیت شناسان در کمتر از سه 

دهه آینده وارد گروه سوم می شود.
 700 حدود  اکنون  کارشناسان،  دیدگاه  اساس  بر 
میلیون نفر بالای 60 سال در دنیا زندگی می کنند. سال 
2050 این میزان به 20 درصد جمعیت جهان یعنی دو 
میلیارد نفر می رسد. آنها بر این باورند که افزایش جمعیت 
سالمندان سریع ترین روندی است که در دنیای در حال 
توسعه بخصوص در آسیا شاهد آن هستیم و ایران هم از 

جمله این کشورهاست.
در  ناپذیر  انکار  ضرورتی  اجتماعی  مشارکت   *

سلامت سالمندان
ویژگی بازنشستگی و سالمندی فراغت از فعالیت های 
مختلف اجتماعی و به ویژه فعالیت های اقتصادی است. 
فرد بازنشسته و یا سالمند از شبکه ای از روابط اجتماعی 
که در طول چند دهه عمر و فعالیت ایجاد کرده است 
خارج می شود. بخش قابل توجهی از این شبکه دیگر 
قابل دسترسی برای آنها نیست. صاحبنظران معتقدند 
که چالش تضعیف سرمایه اجتماعی در نتیجه خروج از 
شبکه های مختلف روابط اجتماعی از مهمترین چالش 
هایی است که افراد در دوران سالمندی با آن روبه رو می 

شوند.
از این رو طبق نظر کارشناسان نمی توان فعالیت های 
و  بازنشستگان  امور  متولی  های  سازمان  و  نهادها 
سالمندان را صرفا فعالیتی اقتصادی به قصد تامین 
گرفت.  نظر  در  بازنشسته  سالمندان  معیشتِ  صِرفِ 
بلکه نقش حاکمیتیِ حمایت اجتماعیِ چنین ارگان 

تامین  تنها  نه  اصلی  هدفِ  که  می کند  ایجاب  هایی 
اقتصادی بلکه بازسازی شبکه های روابط اجتماعی و یا 
ایجاد شبکه هایی جدید و در نتیجه انتقال نوعی هویت 

اجتماعی و فرهنگی به سالمندان و بازنشستگان باشد.
تمرکز صِرف بر مسائل اقتصادی و گسترش طرح ها 
و برنامه های اقتصادی، بیشتر به ایجاد حس رضایتِ 
مقطعی انجامیده است. پژوهشگران این حوزه بر این 
باورند که هر چه بر تنوع طرح های اقتصادی بدون در 
نظر گرفتن حمایت های اجتماعی و فرهنگی افزوده 
نشان  محسوسی  تفاوت  رضایت  میزان  می شود، 
نمی دهد. بازنشسته ها انتظار دارند نوعی امنیت روانیِ 
غیر اقتصادی در آنها ایجاد شود. جنسِ این امنیت، 
بیشتر فردی و کمتر سازمانی است و نیازمند آن است که 
افراد و نیازهای فرهنگی و اجتماعیِ ویژه آنها مبتنی بر 
پایگاه فرهنگی شان مورد شناسایی قرار گیرد. حضور در 
جامعه و مشارکت اجتماعی باز نشستگان از جمله این 
نیازها است. در تجربه کشورهای دیگر نیز توجه ویژه به 
عوامل اجتماعی و فرهنگی جهت ارتقای سطح رضایت 

سالمندان از خدمات رفاهی دیده می شود. 
* سلامت سالمندان در گروه فعال بودن آنها است
فرد در سال های میانی عمر، فناپذیری و مرگ خود 
را یاد می کند و تدریجاً برخوردهای خود را با اجتماع و 
دیگران کاهش داده و همزمان جامعه نیز، متقابلًا فرد را 
از خود جدا می سازد . هر چند از این وضعیت به مثابه 
فرصتی برای فراغتِ سالمند از تعهد یاد می  شود، ولی 
این  باشد.  نیز  می تواند دربردارنده چالشی خطرناک 
خطر ناشی از نادیده گرفتن ضرورت درگیریِ سالمند 
آسیب های  از  دوری  برای  اجتماعی  فعالیت های  در 
که  است  این  امر  واقعیت  شود.  می  ناشی  احتمالی 
می دهد.  افزایش  سالمندی  در  را  سلامت  فعالیت، 
بنابراین بزرگسالانی که فعال می مانند در فعالیت ها، 
تشویق شده و جایگاه ها، روابط، سرگرمی ها و علایق 
و  رضایت  احساس  با  و  آورند  می  بدست  را  جدیدی 

آرامش، پیر می شوند. 
سالمندی  نمونه،  سالمند  یک  کارشناسان،  باور  به 
است فعال، که ارتباطات اجتماعی خود را حفظ کرده 
و با فعالیت های جمعی، مسافرت ها و داشتن سرگرمی 

ها مشغول است.
پیری و سالمندی باید موفقیت آمیز باشد. شکست ها 
و موفقیت ها تنها به دوران جوانی و میان سالی مربوط 
نمی شود. برای داشتن دوران سالمندی موفق موفقیت 
آمیز باید نقشهای تازه ای کشف شود و یا برای حفظ 
نقش های قدیم، وسایل تازه ای بوجود آید و برای آنکه 
این آرمان تحقق یابد، لازم است که در آینده ارزش سن 
را بازشناسیم و سالمندان را عهده دار نقش های جدیدی 

کنیم. نقش هایی که از نظر اجتماعی ارزشمند است. 
به طور کل پژوهشگران و صاحبنظران حوزه سالمندی 
بر این باورند از آنجایی که مشارکت اجتماعی در ایجاد 
یک تجربه موفق سالمندی نقش بسزایی دارد به نظر 
می رسد یکی از وظایف سازمان های حمایت کننده 
از سالمندان و بازنشستگان طراحی برنامه هایی برای 
آنها  اجتماعی  مشارکت  میزان  بردن  بالا  و  درگیری 
فواید  سوای  کاری  چنین  زیرا  دانست.  تعاملات  در 
در  دارد،  بر  در  جامعه  برای  که  هایی  سودمندی  و 
کمترین حالت به بالا بردن میزان رضایت فرد سالمند از 

زندگی اش منجر می شود.

معاون سیاسی امنیتی استانداری قم :

فتح خرمشهر از افتخارات بزرگ نظام است
معاون سیاسی امنیتی استانداری قم گفت: سوم خرداد سالروز فتح خرمشهر در طول 
هشت سال دفاع مقدس، از افتخارات بزرگ نظام جمهوری اسلامی که تمامی نگاه های 

بین المللی به کشور ما را تغییر داد.
فتح  سالروز  هفتمین  و  سی  بزرگداشت  ستاد  رییس  و  هاشمی«  »سیدمحمدرضا 
خرمشهر، صبح دیروز طی سخنانی در جلسه این ستاد اظهار کرد: یاد و خاطره شهدا 
بخصوص شهدای عملیات غرورآفرین بیت المقدس از جمله شهید صیاد شیرازی را که از 

فرماندهان آن بود، گرامی می داریم.
وی افزود: شهر خرمشهر در سه مرحله مورد تجاوز دشمنان قرار گرفت که دو مرحله آن 
قبل از انقلاب توسط انگلیسی ها بود و مرحله سوم از آبان 59 تا خرداد 61 مورد تجاوز و 
تصرف رژیم بعثی صدام واقع شد و رزمندگان اسلام در عملیات بیت المقدس با آزاد سازی 
کامل این شهر پس از 578 روز، اجازه ندادند یک وجب از خاک میهن اسلامی در دست 

دشمن باقی بماند و ضربات سنگینی به دشمن زدند.
هاشمی ادامه داد: پس از فتح خرمشهر، نگاه های بین المللی به کشور ما عوض شد زیرا 
فقط سوریه و لیبی و شوروی سابق بودند که حمایت هایی از جمهوری اسلامی داشتند اما 
سوریه تا آخر جنگ تحمیلی در کنار ما ایستاد و دفاع کرد و امروز رزمندگان ما در سوریه از 

این کشور و حرم های نورانی اهل بیت)ع( در برابر دشمن دفاع می کنند.
وی افزود: امروز امنیت جامعه مرهون و مدیون خون شهداست و اگر بخواهیم در برابر 
تهاجمات دشمن، بیمه شویم باید بیش از پیش به ترویج فرهنگ عاشورایی دفاع مقدس 
اهتمام کنیم و می بینیم که برخی کشورها نمادهای مقاومت و ایستادگی ملت خود در برابر 

دشمنانش را حفظ و تکریم کرده اند.
معاون سیاسی امنیتی استانداری قم تصریح کرد: حماسه سوم خرداد در طول هشت 
سال دفاع مقدس از افتخارات بزرگ نظام مقدس جمهوری اسلامی و از اوراق زرین دیوان 

عظیم آن است و باید هر روز، این حماسه پرافتخار گرامی داشته شود.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: نباید اینگونه انگاشته شود که برنامه های گرامیداشت 
سالروز فتح خرمشهر، تکراری است زیرا در هر صورت مخاطبان همواره یکسان نیستند و 
تغییر می کنند. دبیر ستاد گرامیداشت حماسه سوم خرداد تاکید کرد: باید با تدارک برنامه 
هایی در مدارس و دانشگاه ها، مراکز علمی و حوزوی، تریبون های نماز جمعه و ...شرح 
ایثارگری رزمندگان اسلام و شهدای عزیز در حماسه هایی همچون آزادسازی خرمشهر به 
روشنی برای عموم مردم بخصوص جوانان و نوجوانان تبیین شود و اینگونه مراسم علاوه بر 

شهر قم، تمامی روستاها و بخش های استان را نیز در بر بگیرد.
وی همچنین ارائه خدمات رایگان و ویژه از سوی برخی دستگاه ها به مناسبت ایام سالروز 
آزاد سازی خرمشهر را شایسته خواند و افزود: تمامی دستگاه ها برنامه های خود را به 

مناسبت این ایام اعلام کنند و ان شاءالله شاهد فضاسازی خوبی در سطح استان باشیم.
 »احمد حسینی« مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان و دبیر ستاد، 
نیز در این جلسه  طی سخنانی با گرامیداشت یاد و خاطره عملیات بیت المقدس و 
شهدای فتح عظیم خرمشهر، حضور پرشور نیروهای مسلح در کنار مردم در جریان سیل 
اخیر را یادآور عزم همگانی برای شکست دشمن در حماسه هایی چون سوم خرداد سال 
61 دانست. وی گفت: برنامه های ویژه سالروز فتح خرمشهر با عنوان »ما پیروزیم« از روز 
چهارشنبه اول خرداد تا روز جمعه سوم خرداد 98 در سراسر استان اجرا می شود و در ادامه 
آن، روز شنبه چهارم خرداد نیز به گرامیداشت حماسه مقاومت و پیروزی مردم دزفول در 

دفاع مقدس اختصاص دارد.
در جلسه مذکور، نمایندگان دستگاه های اجرایی و نیروهای مسلح به تشریح برنامه های 

عملی خود برای گرامیداشت هر چه یاشکوهتر حماسه سوم خرداد پرداختند.
دیدار با خانواده های معظم شهدا، فضا سازی شهری، غبارروبی مزار شهدا، حضور پرشور 
در نماز جمعه، برگزاری محافل قرآنی، شب احیا، شب شعر و یادواره ها بخشی از برنامه 

های پیشنهادی دستگاه ها متناسب با ایام ماه مبارک رمضان و سالروز فتح خرمشهر بود.
 

معاون صنایع کوچك شرکت شهرك های صنعتی قم  خبرداد

صادرات میلیون دلاری سوهان قم  
معاون صنایع کوچك شرکت شهرك های صنعتی قم تعیین کدتعرفه گمرك برای سوهان 
را یکی از عوامل مهم در دستیابی به آمار و اطلاعات دقیق از میزان صادرات شیرینی 

سوغات قم سوهان اعلام کرد. 
وحید آشتیانی با اعلام این خبر اظهارداشت: یکی از برنامه های راهبردی سازمان صنایع 
کوچك وشهرك های صنعتی ایران تلاش برای رونق در تولید، صادرات محصولات صنایع 
کوچك و بخصوص فعالان خوشه های کسب و کار بوده است که استان قم توانسته است در 
این مسیر گام های ارزشمندی بردارد.  وی برگزاری دوره های آموزشی، تشکیل کنسرسیوم 
های صادراتی، بهره گیری از شرکت های مدیریت صادرات و توجه به کیفیت و نیاز بازار 
را از مهمترین برنامه های توانمند سازی و بستر سازی صادرات برشمرد و گفت: با پیاده 
سازی مدل توسعه خوشه های کسب وکار برای 5 محصول عمده صنایع کوچك قم طی 
سالهای اخیر و شناسایی نقاط فشار و تلاش برای رفع آنها شاهد روند روبه رشدی در این 

بخشها هستیم.
آشتیانی افزود: یکی از این محصولات شیرینی سوغات قم به نام سوهان بود که با تعامل 
و هم افزایی عامل توسعه، فعالان صنف و حمایت این شرکت طی سال های اخیر شاهد 
حرکت های روبه رشد و قابل توجهی نسبت به گذشته بوده است که می طلبد برای تکمیل 
این دستاوردها و موفقیت ها فعالان این صنعت بیش از گذشته به صادرات و فعالیت های 
جمعی توجه کنند. معاون صنایع کوچك شرکت شهرك های صنعتی قم در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشاره به ایجاد کد اختصاصی گمرکات برای صادرات سوهان تصریح 
کرد: تا قبل از بوجود آمدن این  کد امکان بررسی و بدست آوردن اطلاعات دقیق از میزان 
صادرات سوهان قم امکان پذیر نبود ولی بعد از اختصاص کدتعرفه به این امر مشخص شد 
تنها در 11 ماه سال 97 بیش از یك میلیون دلار سوهان ازکشور به بازارهای بین المللی 
صادر شده است. وی اضافه کرد: صادرات شیرینی سوغات قم بیشتر به کشورهای عراق، 
آمریکا، سوئد،هلند و قطر، امارات و لبنان صورت گرفته است و با هدف گذاری های انجام 
شده برای حضور جدی تر در نمایشگاه های بین المللی، فراگیر شدن طرح افزایش 
ماندگاری سوهان و تحول در صنعت بسته بندی قطعا طی سال جاری شاهد افزایش چشم 

گیر میزان صادرات این محصول استان قم به کشورهای هدف خواهیم بود.
  

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

باید حقابه رودخانه ها و تالاب های استان قم 
تعیین و تثبیت شود 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: ممنوعیت استقرار واحدهای هیدروکربن 
سبک و سنگین در استان قم را با توجه به نبود زیرساخت های لازم برای کنترل آلایندگی 

شدید برخی از این واحدها با جدیت پیگیری می کنیم.
سید رضا موسوی مشکینی در نشست همفکری تشکل های مردم نهاد محیط زیست و 
منابع طبیعی استان قم در سخنانی اظهار داشت: تأسیس و راه اندازی برخی واحدهای 
صنعتی، اگرچه به ظاهر منع قانونی نداشته باشد، اما باید بر اساس سند آمایش سرزمینی 

و آینده ای باشد که برای محیط زیستمان انتظار داریم.
وی با اشاره به آلودگی شدید زیست محیطی برخی از واحدهای هیدروکربنی، گفت: 
با توجه به اینکه استان قم در حوزه نفتی مزیتی نسبت به استان های نفت خیز و مرزی 
کشور نداشته و از سویی زیرساخت های لازم برای کنترل آلایندگی شدید این واحدها در 
استان وجود ندارد، ممنوعیت استقرار واحدهای هیدروکربن سبک و سنگین در قم را با 
جدیت پیگیری می کنیم. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم بر ضرورت توسعه 
صنعت گردشگری و اکوتوریسم و صنایع با تکنولوژی های بالا در استان تأکید کرد و گفت: 
سازمان حفاظت محیط زیست بدون تردید در راستای رونق تولید، اشتغالزایی، اقتصاد 
مقاومتی و دستیابی به پیشرفت و توسعه، همراه و همگام دستگاههای اجرایی و سرمایه 
گذاران خواهد بود و همواره تأمین امنیت و سلامت عمومی جامعه را سرلوحه برنامه های 
خود قرار داده است. وی در پایان با بیان اینکه باید تلاش کنیم تا حقابه رودخانه ها و تالاب 
های استان قم تعیین و تثبیت شود، تصریح کرد: جاری شدن آب در تالاب ها و رودخانه 
های خشک قم که نقش بسیار مؤثری در کنترل و کاهش گرد و غبار در مرکز کشور دارد، 
یک مسأله بسیار مهم و حساس است که باید با در نظرگرفتن مدیریت زیست بومی تالاب ها 

و ابعاد گوناگون آن، از سوی مسؤولان و تشکل های مردم نهاد پیگیری شود.
 

 معاون شبکه مخابرات منطقه اصفهان مطرح کرد

توسعه شبکه فیبر نوری یکی از الزامات اصلی 
اجرای دولت الکترونیک

معاون شبکه مخابرات منطقه اصفهان گفت : توسعه شبکه فیبر نوری یکی از الزامات 
اصلی و بستر اجرای دولت الکترونیک و شهر هوشمند است.

حجت الاسلام سالک نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی روز یک شنبه  با 
حضور در مرکز شهید ردانی پور  مخابرات منطقه اصفهان با مدیر مخابرات منطقه اصفهان 
دیدار و گفتگو کرد. در این دیدار که جمعی از معاونین و مدیران مخابراتی نیز حضور داشتند 
؛مهندس حیدری زاده مدیر مخابرات منطقه اصفهان با تشریح وضعیت فعلی ارتباطی 
استان گزارشی از اقدامات مخابرات استان در راستای ارتقای وضعبت ارتباطی استان ارائه 
نمود.مهندس قربانی معاون شبکه مخابرات منطقه اصفهان نیز در این جلسه ضمن ارائه 
گزارشی از وضعیت کنونی زیرساخت های ارتباطی استان ،به تشریح چشم اندازهای حوزه 
ارتباطات و رویکرد مخابرات منطقه اصفهان در توسعه شبکه فیبر نوری پرداخت و گفت 
: توسعه شبکه فیبر نوری یکی از الزامات اصلی و بستر اجرای دولت الکترونیک و شهر 
هوشمند بوده و ایجاد امکان اتصال به باشد.ICT  به فیبر نوری میتواند زمینه ساز تحول 
عظیم در عرصه کسب و کارهای حوزه )FTTH( بیش از پیش مشاغل و منازلوی افزود: 
مخابرات برای توسعه شبکه فیبر در شهرها و روستاها بعضا با برخی مشکلات مواجه است 
که برطرف شدن آنها مستلزم همکاری بیش از پیش ارگان ها و سازمان های مرتبط است.

رئیس اداره امور بین الملل آستان مقدس قم خبر داد:
افزایش بیش از انتظار حضور توریست های بین المللی

رئیس اداره امور بین الملل آستان مقدس گفت: در سال گذشته به حدود 20 هزار 
گردشگر بین المللی غیرمسلمان و 95 هزار زائر بین المللی مسلمان، در حرم بانوی کرامت 

خدمت رسانی شد.
کمال ثریااردکانی با اشاره به افزایش آمار گردشگران بین المللی در حرم بانوی کرامت در 
سال جاری، عنوان کرد: در سال گذشته از 20 هزار گردشگر بین المللی غیرمسلمان از 
86 کشور و بیش از 95 هزار و500 زائر بین المللی مسلمان از 55 کشور دنیا در حرم بانوی 

کرامت میزبانی شد.
و  پرسش  نشست  حدود 280  توریست ها  و  گردشگران  بخش  در  اینکه  بیان  با  وی 
پاسخ برای جوانان و نخبگان برگزارشده است، گفت: برای بیش از 3هزار و 900 گروه 
میزبانی شده در حرم مطهر، نزدیک به 3هزار و 600 تور حرم شناسی برگزارشده است، از 

این میان بانوان گردشگر حضور 55 درصدی را داشته اند.
رئیس اداره امور بین الملل آستان مقدس افزود: در سال گذشته بیش از 95 هزار و 500 
زائر بین المللی مسلمان در قالب بیش از 790 کاروان زیارتی از خدمات آستان مقدس 
استفاده کرده اند و برنامه های مختلفی نظیر برگزاری بیش از هزار و 800 حلقه معرفتی، 
240 تور حرم شناسی و جلسات پرسش و پاسخ، اعتقادی و مشاوره و … برای زائران 

بین المللی حرم بانوی کرامت دنبال شده است.
وی گفت: در بخش زائران بین المللی کشورهای آذربایجان، عراق، پاکستان، هندوستان، 
لبنان، بحرین، سوریه، ترکیه، افغانستان، انگلستان و روسیه بیشترین تعداد زائران را به خود 
اختصاص داده اند و در بخش گردشگران بین المللی غیرمسلمان کشورهای فرانسه، آلمان، 

ایتالیا، هلند و اسپانیا بیشترین تعداد توریست  را داشتند.
گردشگران  حضور  بی سابقه  رشد  با  اخیر  روزهای  در  اینکه  به  اشاره  با  ثریااردکانی 
بین المللی حرم بانوی کرامت مواجه هستیم، خاطرنشان کرد: فقط در یک هفته، از 307 
گروه توریستی با بیش از هزار و 800 گردشگر غیرمسلمان میزبانی شده که این میزان 
بی سابقه بوده است، لذا از راهنمایان و تورلیدرهای گروه های گردشگری و توریستی 
تقاضا می شود جهت ارتقای کیفیت میزبانی ها در حرم مطهر بانوی کرامت قبل از حضور 
در حرم مطهر با استفاده از شماره تماس های 02537741441 و 02537175477 
تعداد گردشگران و ساعت حضور در حرم مطهر را به امور بین الملل اطلاع دهند تا ازدحام 

گردشگران در درب های 1و 17 به ویژه در ساعات 11 تا 13بهتر مدیریت شود.
 

مدیر بازرسی و نظارت اتاق اصناف قم خبرداد:

 تشدید نظارت و بازرسی از واحدهای صنفی 
در ماه مبارک رمضان

مدیر بازرسی و نظارت اتاق اصناف قم گفت: طرح نظارت و بازرسی از واحدهای صنفی 
درماه مبارک رمضان از هفتم اردیبهشت ماه آغاز و تا پایان ماه مبارک رمضان ادامه دارد.

عباس جعفری اتابکی با اشاره به افزایش تقاضای عمومی در ماه رمضان و لزوم کنترل 
و نظارت بر وضعیت بازار و خدمات در مراحل تأمین، توزیع، ارائه خدمات و قیمت گفت: 
ایجاد زمینه مناسب برای تأمین و توزیع مایحتاج عمومی، جلوگیری از تخلفات احتمالی و 
رسیدگی فوری به شکایات و گزارش های مردمی از اهداف اجرای این طرح در ماه رمضان 
است. وی  با اشاره  به لزوم کنترل و نظارت بر وضعیت بازار در استان قم افزود: طرح نظارت 

و بازرسی از اصناف ویژه ماه رمضان با جدیت وشدت بیشتری اجرا می شود.
جعفری افزود: طرح نظارتی ضیافت ویژه ماه رمضان باهدف بازرسی و نظارت هر چه بهتر 
بر واحد های صنفی ازجمله فروش مرغ و گوشت، نانوایان، قنادان، خواروبارفروشان، 
خرده  فروش میوه و خرما و تمامی رشته های صنفی در ارائه خدمات عرضه کنندگان اقلام 

خوراکی، غذایی و پروتئینی صورت می گیرد.
مدیر بازرسی و نظارت اتاق اصناف قم بیان داشت: طرح نظارت و بازرسی از واحدهای 
صنفی درماه مبارک رمضان از هفتم اردیبهشت ماه اغاز و تا پایان ماه مبارک رمضان ادامه 
دارد.  وی به شهروندان توصیه کرد هرگونه مواد غذائی از قبیل فرآورده های لبنی ،   خواربار  
،زولبیا و کالاهای مورد نیازرا از واحدهای صنفی  دارای پروانه کسب معتبر تهیه نمائید و 
درصورت خرید  و دریافت کالا  و خدمات  ،  فاکتورمعتبر ممهور به مهر و امضا را از فروشنده  
درخواست نمائید. گفتنی است شهروندان هرگونه گرانفروشی ، کم فروشی،عدم رعایت 
دستورالعمل های بهداشتی  ،تقلب ، عدم درج قیمت ، عدم صدور فاکتور،  فاقدین پروانه 

کسب  و ....را میتوانند به طرق زیر به  مدیریت بازرسی ونظارت اصناف قم اطلاع دهند .
 

رئیس پلیس آگاهی استان قم  مطرح کرد

هشدارهای پیشگیری از جرایم جعل و كلاهبرداری
و  جعل  جرایم  از  پیشگیری  پیرامون  را  هشدارهایی  قم  استان  آگاهی  پلیس  رئیس 

کلاهبرداری به شهروندان ارائه کرد. 
تجاری در  آگهی  با مشاهده یک  گاه  اظهار داشت: هیچ  احمد کرمی"   " سرهنگ 
مطبوعات، به صحت آن اعتماد نکنید، مدارك شناسایی خود را )شناسنامه، کارت ملی 
و...در جای مطمئن نگهداری کنید و در صورت سرقت یا فقدان، موضوع را سریعاٌ به مراکز 
صدور این مدارك اطلاع دهید . وی ادامه داد:  چک های خود را فقط در شعب بانک ها نقد 
کرده و از دادن چک به دیگران در قبال دریافت وجه نقد، به شدت بپرهیزید، پیشنهادهای 
اغوا کننده درباره معاملات سکه های طلای قدیمی، اشیای عتیقه و...تنها دامی  برای 
فریب شماست . رئیس پلیس آگاهی استان بیان داشت: در هنگام خرید یا اجاره محل 
سکونت یا دفتر کار، از مالك بودن طرف مقابل اطمینان حاصل کرده  و اسناد و اوراق بهادار 
را در محل هایی که امکان دسترسی دیگران وجود دارد، نگهداری نکنید. سرهنگ کرمی 
ابراز داشت: متن چك را شخصاً و بایك قلم بنویسید تا در صورت دست بردن در مندرجات 
چك، جعلی بودن آن مشخص شود و همچنین در هنگام مراجعه به بانك ها، مراقب کسانی 
باشید که پیشنهاد می کنند چك شما را در قبال پرداخت آنی مبلغ آن،دریافت  کنند. رئیس 
پلیس آگاهی استان خاطرنشان کرد: بهتر است برای هر حساب، از امضاء مخصوص و 
متفاوت استفاده کنید و امضاءهای بانکی، متفاوت با امضاء های اسناد دیگر باشد. وی 
توصیه کرد: در هنگام انجام معاملات و عقد قراردادها، مراقب افراد به ظاهر آراسته  باشید 
و فریب چرب زبانی آنان را نخورید و همواره نیز برای اطمینان از اصالت یك سند ، باید از 
مرجع صدور آن استعلام کنید. سرهنگ کرمی هشدار داد: همیشه به پیشنهادهای خیلی 
خوبی که به شما داده می شود، شك کرده و نیز مراقب کسانی باشید که با غصب عناوینی 
نظیر: مامور اداره اطلاعات ، کارمند دادگستری ، وکیل ، مامور نیروی انتظامی و... با 

اهداف فریبکارانه به شما نزدیك می  شوند.
 

در سال ۹۷ انجام شد؛

افزایش ۱۳ درصدی مراجعات نزاع و درگیری 
به پزشکی قانونی قم

 معاون پزشکی قانونی قم از ارجاع 11 هزار و 838 پرونده درگیری و نزاع به این مرکز طی 
سال 97 خبر داد و گفت: این آمار نسبت به سال 96 حدود 13 درصد رشد داشته است.

محمد علی عبدالحی آمار مقایسه ای پرونده های ورودی سال های 96 و 97 را اعلام کرد 
و گفت: بر این اساس مشخص شد تعداد پرونده های درگیری ارجاع شده به مراکز پزشکی 
قانونی طی سال 97 در صدر معاینات انجام شده بوده و با رشد 13 درصدی نسبت به سال 

96 به عدد 11 هزار و 838 مورد رسیده است.
وی تعداد معاینات سرپایی انجام شده در سال 97 در این اداره کل را 37 هزار و 136 

مورد اعلام کرد که نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش 5 درصدی را نشان می دهد.
معاون پزشکی قانونی قم همچنین مصدومان تصادفی معاینه شده در سال 97 را 9 هزار 
و 896 مورد اعلام کرد و افزود: این رقم در سال قبل از آن 9 هزار و 285 نفر بوده است. 
مقایسه این آمار نیز حاکی از افزایش 7 درصدی پرونده تصادفات ارجاعی به پزشکی قانونی 
است. به گزارش  پزشکی قانونی قم، وی همچنین تصریح کرد: در بحث متوفیات نیز 
آمارهای سال 97 نسبت به سال قبل، روند افزایشی داشته و این مورد حتی برای فوت های 

ناشی از حوادث رانندگی نیز صدق می کند.
عبدالحی افزود: سال 96 تعداد اجساد معاینه شده مربوط به حوادث رانندگی 256 مورد 
بوده که این رقم در سال 97 به 315 مورد رسیده و حاکی از افزایش 23 درصدی تعداد 

اجساد معاینه شده ناشی از تصادف بوده است.
 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم خبر داد

حضور ۲۳۴ ناشر قمی در نمایشگاه كتاب تهران
 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم از حضور 234 ناشر قمی با 12 هزار و 621 

عنوان کتاب در نمایشگاه کتاب تهران خبر داد. 
سید موسی حسینی کاشانی اظهار کرد: امسال با توجه به در پیش بودن ماه مبارک 

رمضان، نمایشگاه از 4 تا 14 اردیبهشت برپا شد.
وی با بیان اینکه امسال هم مثل سال گذشته شاهد حضور خوب ناشران قمی در 
نمایشگاه کتاب بودیم، ابراز کرد: 234 ناشر قمی با 12 هزار و 621 عنوان کتاب در 
نمایشگاه امسال حضور دارند. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم با تأکید بر اینکه قم از 
نظر تعداد ناشر و عناوین چاپ شده در رتبه دوم کشور قرار دارد، تصریح کرد: در سال 97 
بیش از 10 هزار عنوان کتاب از سوی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم مجوز گرفت 
که نسبت به سال 96، افزایش 10درصدی داشت و استان قم بعد از تهران در رتبه دوم قرار 
گرفت. حسینی کاشانی افزود: همچنین با توجه به مشکلاتی که در بخش کاغذ داشتیم، 
با تمهیدات انجام شده و حمایت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی  توانستیم تقریباً حداقل 
هایی که ناشرین برای تولید کتاب نیاز داشتند از نظر کاغذ دولتی با ارز 4200 تومان تأمین 
کنیم و این حضور خوب را در مجموعه تولیدات کتاب داشته باشیم. وی تصریح کرد: با 
برنامه ریزی های انجام شده، در سال جاری حمایت ویژه ای از بخش چاپ و نشر در بخش 
تسهیلات خواهد شد و قم جزو 5 استان کشور در جذب تسهیلات برای رونق اشتغال در 

بخش چاپ و نشر خواهد بود.

کشور در سه دهه آینده با چالش سالمندی مواجه می شود 

سونامی سالمندی و ضرورت حفظ سرمایه اجتماعی
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اقتصادی

یک کارشناس بازار مسکن:

حدمقاومتفروشندگانمسکنتمامشدهاست
یک کارشناس بازار مسکن با بیان این که حد مقاومت سازندگان به پایان رسیده و مجبور 
می شوند در ماه های آینده واحدهای خود را عرضه کنند، گفت: پیش بینی من این است 
از پایان اردیبهشت و خردادماه معاملات افزایش پیدا می کند اما رشد یکباره قیمت اتفاق 

نمی افتد بلکه در طول سال های آینده به تدریج بالا می رود.
سعید آسویار  اظهار کرد: هم اکنون اغلب سازنده ها دنبال این هستند که قیمت خانه ها 
را سریعاً به رشد متناسب با قیمت دلار برسانند؛ در صورتی که به دلیل پایین بودن توان 
خرید مردم، این هدف به زودی محقق نمی شود و ظرف چند سال اتفاق خواهد افتاد. 
یکی از علت هایی که سازنده ها نمی فروشند این است که انتظار دارند مسکن با سرعت 

رشد قیمت دلار، گران شود که عملًا امکان پذیر نیست؛ زیرا بازار مسکن دیر پذیر است.
*فروردین ملاک ارزیابی بازار مسکن نیست

وی با بیان این که آمار فروردین ماه در هیچ سالی، مقیاس مناسبی برای ارزیابی بازار 
مسکن نبوده است، گفت: این موضوع امسال نمود بیشتری داشت؛ چرا که به دلیل 
تعطیلات ۱۷ روزه، مساله سیل و بحث تحریم ها، خریداران و فروشندگان در تصمیم گیری 
مردد بودند. با این حال پیش بینی من این است چنان چه وزن اثرات سیاسی بر بازارها 
کاسته شود از اواخر اردیبهشت و خردادماه بازار رونق می گیرد ولی افزایش قیمت ویژه ای 
نخواهیم داشت و صرفاً معاملات بالا می رود؛ چرا که مردم باور می کنند قیمت ها پایین 
آمدنی نیست. سازنده ها هم برای اتمام پروژه ها یا انجام پروژه جدید به پول نیازمند 
می شوند. معمولًا سازنده تا حدی می تواند مقاومت کند که هم اکنون این حد مقاومت 

تمام شده و انتظار برای نگه داشتن واحدها بیش از این جایز نیست.
این کارشناس بازار مسکن تصریح کرد: معتقدم که بازار مسکن هنوز به سقف قیمتی 
نرسیده است؛ چرا که بسیاری از سازنده ها با ارقام جدید، مصالح ساختمانی را خریداری 

نکرده اند و از مصالح، جواز و زمین با قیمت های قبل استفاده می کنند.
وی افزود: کسانی که جدیداً با آهن کیلویی ۵۵۰۰ تومان، پروژه های خود را تعریف 
کرده اند هنوز واحدهایشان به بازار عرضه نشده است. حرفه ای های این کار معمولًا ۵۰ 

درصد واحدها را می فروشند و ۵۰ درصد را برای شرایط آینده نگه می دارند.
به گفته آسویار، وضع بعضی از قوانین نیز اثر تورمی در بازار مسکن دارد. به طور مثال 
عنوان می شود که در نقل و انتقالات، از این پس قیمت منطقه ای ملاک نیست بلکه 
قیمت واقعی ملاک عمل قرار می گیرد. این مساله می تواند شوک مجددی به بازار مسکن 
بدهد. از سوی دیگر، سازندگان دارایی شان را نسبت به بازارهای قابل رؤیت مثل دلار، 
خودرو یا زمین مقایسه می کنند و می بینند که ساختمان های ساخته شده متناسب با 

آنها رشد نداشته است.
*تغییر الگوهای ساخت مسکن به دلیل مهاجرت ها

این کارشناس بازار مسکن گفت: احتمال می دهم که تعداد معاملات شهر تهران در 
اردیبهشت و خردادماه به ۷ تا ۸ هزار فقره برسد. البته این رقم برای تهران که در مقاطعی 
خرید و فروش در آن به بیش از ۳۰ هزار واحد هم رسیده، عدد بالایی نیست اما شواهد 
نشان می دهد الگوهای مسکن تغییر کرده و سازنده ها در حال تطبیق با این شرایط 
هستند. مهاجرت از تهران به شهرهای اطراف افزایش یافته و سازنده ها مجبور به تعریف 
پروژه در مناطق هدف هستند. یعنی کسی که سه چهار پروژه در سعادت آباد داشته 
الان می طلبد که یکی دو پروژه هم در حومه شهر و مناطق پایین با توجه به قدرت خرید 
متقاضیان تعریف کند تا بتواند ریسک دستیابی به نقدینگی را به حداقل برساند.آسویار 
اظهار کرد: معتقدم در سال جاری با حجم مهاجرت از تهران مواجه می شویم. چند سال 
قبل، ترافیک از کرج به تهران از شش صبح بود اما الان از پنج صبح شروع می شود؛ زیرا 

تعداد بیشتری از ساکنان تهران به کرج و شهرهای اطراف آن مهاجرت کرده اند.

رئیس کنفدراسیون صادرات ایران مطرح کرد

صادراتغیرنفتی،محورعبورازدورانتحریم
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران می گوید با وجود آنکه آمریکا نمی تواند فروش نفت 
ایران را به صفر برساند اما برای عبور از دوران سخت تحریم، راهی جز توجه ویژه به صادرات 

غیرنفتی وجود ندارد.
محمد لاهوتی اظهار کرد: امروز بسیاری از تحلیلگران اقتصادی داخلی و خارجی 
به این نتیجه رسیده اند که آمریکا نمی تواند نفت ایران را از بازار جهانی حذف کند و 
در بلندمدت امکان این اتفاق وجود نخواهد داشت اما در عین حال شکی نیست که 
دولت ترامپ تلاش می کند بیشترین فشار ممکن را به اقتصاد ما وارد کند و از این رو 
باید برای ماه های پیش رو آماده باشیم. به گفته وی در شرایطی که فروش نفت ایران با 
مشکل مواجه شده، استفاده از ظرفیت صادرات غیرنفتی اهمیت خود را بیش از هر 
زمانی نشان می دهد. با ارتقای عملکرد کشور در این حوزه نه تنها ارز مورد نیاز تأمین 
خواهد شد که حتی دغدغه های مهمی همچون رونق تولید و کاهش نرخ بیکاری نیز 
نتیجه بخش می شود. عضو اتاق بازرگانی تهران با اشاره به توجه ویژه قوانین بالادستی 
کشور به موضوع صادرات غیرنفتی، تصریح کرد: چه در برنامه های پنج ساله توسعه و 
افق ایران ۱۴۰۴ و چه در بخش های مختلف اقتصاد مقاومتی بارها بر لزوم توجه جدی 
بر صادرات غیرنفتی تاکید شده است اما با این وجود به دلیل سیاست های اجرایی غلط 
و امتحان کردن شیوه هایی که در سال های قبل بارها غلط بودن شان اثبات شده، ایران 
نتوانسته از ظرفیت کامل خود در این حوزه استفاده کند. لاهوتی ادامه داد: در ماه های 
گذشته دولت نه تنها حمایت های لازم از صادرکنندگان را انجام نداده که حتی برای آنها 
مشکل سازی نیز کرده است. با بالا رفتن قیمت ارز ما شاهد آن بودیم که از سویی قیمت 
تمام شده برخی کالاها افزایش یافت و از سوی دیگر با افزایش سود حاصل از صادرات، 
برخی کالاهای مورد نیاز مردم به وفور صادر شدند و دولت مجبور شد برای مقابله با آن 
صادرات کالاها را محدود کند. این در حالی است که اگر مدیریت بازارها به درستی انجام 
می شد نیازی به هیچ یک از این سیاست ها نبود و با رصد شرایط هم صادرکنندگان کار 
خود را به درستی انجام می دادند و هم کالاهای مورد نیاز مردم تأمین می شد. وی با بیان 
اینکه سیاست های اجرایی اشتباه راه را بر توسعه صادرات غیرنفتی بسته است، بیان 
کرد: دولت هنوز یارانه ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومانی ماهانه را به حساب مردم می ریزد و این در 
حالی است که در شرایط فعلی عملًا این پول هیچ قدرت خریدی ایجاد نمی کند ولی 
برای دولت بار مالی فراوانی ساخته و همین مسئله قدرت سرمایه گذاری در زیرساخت ها 
را از بین برده است. اگر ما در دهه ۸۰ سرمایه گذاری جدید در عرصه پتروشیمی انجام 
نمی دادیم امروز صادرات غیر نفتی مان هنوز در مرز هفت میلیارد دلار بود و اگر بخواهیم 
حجم صادرات فعلی را بالا ببریم، راهی جز گسترش زنجیره سرمایه گذاری در عرصه های 
مولد اقتصادی نخواهیم داشت که هزینه های بدون توجیه دولت همچون یارانه نقدی 
بی هدف راه را بر اجرای این سیاست ها بسته است.تحریم های اقتصادی یکجانبه و 

غیرقانونی آمریکا بر ضد مردم ایران "تروریسم اقتصادی" نیز خوانده شده است.

مدیرعامل شرکت راه آهن ایران  تشریح کرد

آخرینوضعیتپروژهقطارپرسرعت
تهران-قم-اصفهان

توسعه  و  ساخت  شرکت  از  تهران-قم-اصفهان  پرسرعت  قطار  پروژه  که  حالی  در 
زیربناهای حمل و نقل کشور به شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران واگذار شده بود، 

مجدداً و براساس لایحه بودجه سال ۹۸ به شرکت ساخت واگذار شد.
سعید رسولی در همایش »ایمنی در راه آهن« که صبح امروز در محل ساختمان مرکزی 
شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران برگزار شد با اشاره به اینکه در سیل اخیر راه آهن 
کمترین میزان خسارت را در بخش حمل و نقل به خود دید، اظهار کرد: هنوز ارزیابی 
دقیقی از خسارت های وارد شده پس از سیل اخیر در دست نیست چرا که درآق قلا 
همچنان آبگرفتگی ادامه دارد و باید مسئله خروج آب به طور کامل حل شود و پس از آن 
ارزیابی های دقیق صورت گیرد اما بر اساس برآوردهای اولیه حوزه ریلی کمترین میزان 

خسارت را در بین بخش های مختلف حمل و نقل به خود دیده است.
وی ادامه داد: در این راستا تیم های کارشناسی به محل وقوع سیل اعزام شده تا علاوه 

بر برآورد دقیق، وضعیت ایمنی شبکه ریلی را بررسی کنند.
مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران در ادامه با اشاره به اینکه ایمنی 
زیربنای توسعه است و آمار تلفات و حوادث ریلی بسیار کم بوده و رقم قابل قبولی است، 
گفت: باید همین رقم نیز کاهش یابد و میزان تلفات بخش ریلی کم شود که این مسئله 

نیازمند سرمایه گذاری و فرهنگ سازی است.
ارتقا ایمنی می توانیم چند استراتژی را مد نظر قرار دهیم که  رسولی افزود: برای 
هوشمندسازی حمل و نقل، افزایش سهم حمل و نقل ریلی، ارتقا سطح کیفی خدمات 

حمل و نقل همگانی و توجه به سهم عوامل انسانی از جمله این استراتژی هاست.
وی با تأکید بر اینکه مجموعه بخش های کشور از سیل اخیر درس های بسیار خوبی فرا 
گرفتند، خاطر نشان کرد: آسیب پذیری شبکه ریلی در حوادث غیرمترقبه پایین تر از سایر 
شقوق حمل و نقل است و خوشبختانه تنها سهم کوچکی از خسارت ها به حمل و نقل 
ریلی اختصاص یافته است. مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران با اشاره 
به اینکه باید بیش از پیش به نقش حمل و نقل ریلی در کشور توجه داشت، اظهار کرد: 
۱۶ الی ۱۷ هزار تلفات جاده ای در کشور آمار زیبنده ای نیست و باید حمل و نقل ریلی با 
توجه بیشتری جهت انجام فعالیت ها مد نظر قرار گیرد. رسولی همچنین در حاشیه این 
همایش در جمع خبرنگاران و در مورد آخرین وضعیت شرکت قطارهای حومه ای اعلام 
کرد: اساسنامه شرکت قطارهای حومه ای به تصویب رسیده است و مقدمات تشکیل آن 
در حال انجام است که امیدواریم در سال جاری نهایی شود. وی در مورد آخرین وضعیت 
پروژه قطار پرسرعت تهران-قم-اصفهان نیز بیان کرد: سرعت یکی از مؤلفه های جذب 
مسافر است و در اکثر مسیرها سعی داریم که بهبود وضعیت سرعت و زمان را در دستور 

کار قرار دهیم و علاوه بر این ایمنی مسیر را به نحو مطلوبی رعایت کنیم.
مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران افزود: بخشی از پروژه قطار پرسرعت 
تهران-قم-اصفهان طی شده است اما به دلیل مشکلات فاینانس با توقف روبرو شد و در 
نهایت سال گذشته بود که بر اساس لایحه بودجه از شرکت راه آهن جمهوری اسلامی 

ایران به شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور واگذار شد.

گزارش از محمد ملک دار 

رصد قیمت های خودرو در ساعت های پایانی معاملات  روز یکشنبه حکایت از ارقام 
عجیب و غریبی داشت؛ ارقامی که حتی در مقایسه با هجدهم فروردین ماه امسال 
تفاوت های اساسی داشته و مشتریان و مصرف کنندگان خودرو دلیلی منطقی برای 

این افزایش ها پیدا نمی کنند.
بطور نمونه پژو 2۰۶ تیپ 2 که ۱۸ فروردین ماه ۷2 میلیون تومان قیمت داشت، 
روزیکشنبه به ۹۵ میلیون تومان رسید. پژو 2۰۶ وی ۸ در مدت یاد شده از ۸۸ میلیون 
تومان به ۱۱۴ میلیون تومان، پژو 2۰۶ تیپ ۵ از ۸۶ میلیون به ۱۱2 میلیون تومان، 
سمند ال. ایکس از ۷2 میلیون به ۸۶ میلیون تومان، پژو ۴۰۵ جی. ال. ایکس از ۶۸.۵ 
میلیون به ۸۵ میلیون تومان و سراتو شرکتی سایپا از 2۴۵ میلیون به ۳۳۰ میلیون تومان 

رسید.
رئیس اتحادیه صنف نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران در این زمینه به ایرنا 
می گوید: افرادی که خودرو دارند، قیمت های سلیقه ای می دهند، اگر خواهان 

کاهش التهاب در بازار خودرو هستیم باید خودرو به اندازه کافی در بازار موجود باشد.
به اعتقاد »سعید موتمنی« اگر خودروسازان داخلی قادر به تامین نیاز بازار نیستند، 
وزارت صنعت باید دستکم اجازه ورود خودروهای زیر ۱۰ تا ۱۵ هزار دلار کارکرده به 

داخل را صادر کند.
وی بیان داشت: حتی یک روز وقفه در عرضه خودرو به بازار، بازگشت آن به حالت 

عادی و خروج از بی تعادلی را هفته ها به تاخیر می اندازد.
موتمنی به گذشت ۱۸ روز از آغاز مجدد فعالیت بازار پس از پشت سرگذاشتن عید 
اشاره کرد و گفت: تاکنون التهاب بازار فروکش نکرده و شاهدیم قیمت ها بطور ساعتی 

در بازار بالا می رود.
وی اظهار داشت: افزایش ۷۰ تا ۸۰ درصدی قیمت خودروهای مونتاژی و رشد پنج 
تا ۳۰ میلیون تومانی قیمت خودروهای داخلی در چند روز اخیر به هیچ عنوان قابل 

توجیه نیست و هیچ اتفاقی در سایر بازارها از جمله طلا، سکه و ارز نیفتاده که چنین 
رشد قیمتی را شاهد باشیم.

این مقام صنفی به قیمت ۴۸۰ میلیون تومانی مزدا ۳ گروه بهمن در بازار اشاره 
کرد و گفت: پارسال همین موقع با چنین مبلغی می شد یک تویوتا لندکروز کارکرده 

خریداری کرد.
سوی  از  خودرو  مداوم  عرضه  با  پارسال  اسفندماه  که  حالی  در  داد:  ادامه  وی 
خودروسازان، وضعیت آرامی را در بازار شاهد بودیم، اما اکنون دوباره بازار ملتهبی را 

شاهد هستیم.
موتمنی در عین حال خاطرنشان ساخت که در طرف تقاضا نیز مردم برای خرید 
خودرو صف نکشیده اند، اما آنانی که پول دارند نسبت به خرید اقدام می کنند و 

خودروها را از پارکینگی به پارکینگ دیگر جابجا می کنند.
وی تاکید کرد: ثبات بازار مستلزم عرضه خودرو است.

* قیمت سایر خودروها
مشاهدات میدانی حاکی است در واپسین ساعت های معاملاتروز یکشنبه  ، هر 
دستگاه پراید ۱۱۱ به ۵۱ میلیون تومان، پراید ۱۳۱ به ۴۷.۵ میلیون تومان، ساینا 
۶۱ میلیون تومان، پژو 2۰۷ اتوماتیک ۱۵۵ میلیون تومان، پژو 2۰۷ دنده ای ۱2۴ 
میلیون تومان، پژو ۴۰۵ اس. ال. ایکس ۸۸ میلیون تومان، پژو پارس دنده ای ۱۰۱ 
 )TU۵( میلیون تومان، پژو پارس اتوماتیک ۱۴۷ میلیون تومان، پژو پارس ال. ایکس
معادل ۱2۰ میلیون تومان، سمند ال. ایکس ۸۵ میلیون تومان، سمند ای. اف۷ به 
۸۹ میلیون تومان، سمند دوگانه پایه گازسوز ۹۴ میلیون تومان و رانا ۹۰ میلیون تومان 

قیمت خورد.
همچنین هر دستگاه هایما اس ۵ به ۳۰۰ میلیون تومان، هایما اس ۷ به ۳2۰ میلیون 
تومان، دانگ فنگ اچ. سی. کراس ۱۵۵ میلیون تومان، پژو 2۰۰۸ به ۴۱۰ میلیون 
تومان، سوزوکی گراند ویتارا به ۵۵۰ میلیون تومان، ساندرو ۱۸۵ میلیون تومان و ساندرو 

استپ وی 2۰۰ میلیون تومان قیمت گذاری شد.

برخی نمایشگاه داران در این زمینه گفتند: افزایش قیمت ها اکنون ساعتی شده و به 
هیچ عنوان نمی توان قیمتی برای خودروها به مشتریان ارائه داد.

آنان گفتند: قیمت برخی خودروها در مقایسه با فروردین ماه پارسال سه برابر شده 
و مسئولان تا کی می خواهند دست روی دست بگذارند و نظاره گر باشند؟ اگر نمی 
توانند بازار را مدیریت کنند حداقل اجازه ورود خودروی کارکرده بدهند، زیرا فقط عرضه 

خودرو است که می تواند این وضعیت را سر و سامان دهد.
یکی از نمایشگاه داران شرق تهران که خواست تا نامش فاش نشود، به ایرنا گفت: تا 
پنج سال قبل هر دستگاه تویوتا پرادو در بازار ۱۸۰ میلیون تومان داد و ستد می شد، 
اما همان خودرو با وجود چند سال کارکرد امروز به بیش از یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون 

تومان معامله می شود.
وی بیان داشت: در جهان اکثر مردم سوار خودروهای زیر ۱۰ هزار دلار می شوند، 
خودرو کالایی مصرفی است و مانند کشور ما نیست که به کالایی لوکس یا سرمایه ای 
تبدیل شده و خودروهایی که باید در حقیقت به قبرستان خودروها منتقل شوند، با چند 

برابر قیمت خرید فروخته می شوند.
* درجا زدن صنعت خودرو

نمایشگاه دار دیگری به ایرنا گفت: در حالی که در سال های گذشته در صنایع 
دفاعی پیشرفت های چشمگیری داشته ایم، چطور در صنعت خودرو درجا زده ایم؟ 
این نشان می دهد که »نخواستیم تا در خودروسازی رشد کنیم« و در 2 تا سه دهه 

گذشته در عمل واردکننده و نه تولیدکننده بودیم.
وی گفت: معلوم است که خودروسازان تا حالا آدرس غلط می دادند و خودروی ملی 
حرفی بیش نیست، بلکه قطعه از چین و سایر کشورهای سفارش می دادند و برچسب 

»ساخت ایران« به آنها می زدند.
وی تاکید کرد: وزارت صنعت باید فکر اساسی درخصوص این صنعت و بازار آن 

بیندیشد، بازار نیاز روزانه دارد و باید این کالا را از بورس بازی خارج کرد.
این فعال بازار خودرو معتقد است که ثبت نام های خودرویی خودروسازان باید تعطیل 

شود، زیرا بر مبنای نیاز بازار نیست.
وی نبود یا کمبود قطعه در بازار را بهانه ای بیش ندانست و ادامه داد: شاهیم وقتی 
یک خودروی لوکس وارداتی با مشکل مواجه می شود، طی 2۴ ساعت قطعه مورد نیاز 
آن را از کشورهای همسایه وارد کرده و آن را تعمیر می کنند؛ بنابراین مشکل کسری 

قطعات قابل حل است و بخش خصوصی راه آن را به خوبی بلد است.
این فعال بازار خودرو مدعی شد که دست هایی پشت پرده است تا بازار را مدیریت 

کرده و به قیمت های دلخواه برساند.
وی بیان داشت: وقتی طی ۱۰ روز قیمت خودروهای مونتاژی تا ۱۰۰ میلیون تومان 
بالا می رود، افزایش 2۰۰ میلیون تومانی خودرویی همچون هیوندای سانتافه طبیعی 

است.
برپایه این گزارش، مصاحبه شوندگان معقتد بودند اگر خواهان آرامش در بازار خودرو 
هستیم، باید عرضه کافی در بازار داشته باشیم، در غیر این صورت قیمت ها غیرقابل 

پیش بینی تر از امروز خواهد شد و سرنوشت چنین التهابی نامعلوم خواهد بود.
آنان گفتند: باید جلوی این رویه گرفته شود، زیرا قیمت خودرو روی قیمت سایر کالاها 

نیز تاثیر می گذارد و نتیجه آن، یاس و ناامیدی مردم خواهد بود.
مصاحبه شوندگان افزودند: پیشتر شورای رقابت بر عملکرد خودروسازان نظارت 
داشت، اما از زمانی که این شورا از مرجعیت قیمت گذاری کنار زده شد دیگر نظارتی 

هم در کار نیست.
به گفته آنان، برخی مسئولان و نمایندگان مجلس در ماه های گذشته در حمایت از 
صنعت خودرو، تقصیر التهاب بازار را بر دوش دلالان می انداختند، اما امروز که قیمت 
های کارتکسی در نمایندگی های خودروسازان اینقدر بالاست، آیا باز هم پای واسطه 

ها در میان است؟
»کارتکس یعنی علاوه بر اینکه خودرو صفر کیلومتر است، خودرو هنوز پلاک نشده و 

سند خودرو به نام هیچ شخصی صادر نشده است.« 

ثبات بازار مستلزم عرضه خودرو است

التهاب باورنکردنی در بازار خودرو؛ به کجا چنین شتابان؟

سرپرست سازمان توسعه تجارت گفت: جمهوری اسلامی ایران سال گذشته 
به ۱۵ کشور همسایه، بیش از 2۴.۱ میلیارد دلار صادرات داشت که در مقایسه 

با سال ۹۶ گویای رشد سه درصدی است.
محمدرضا مودودی در سومین نشست شورای راهبردی توسعه صادرات غیر 
نفتی با بیان این موضوع، افزود: کل صادرات کشور در دوره ۹۶- ۱۳۳۸ حدود 
2۰۳۹ میلیارد دلار ثبت شده که سهم پیش از انقلاب ۱۶2 میلیارد دلار بود و 
صادرات بعد از انقلاب اسلامی به یکهزار و ۸۷۰ میلیارد دلار رسید که نشان می 

دهد ۹2 درصد از مجموع صادرات دوره مزبور، در بعد از انقلاب محقق شد.
وی میزان صادرات در سال های۹۶- ۱۳۹2 را 2۳.۵ درصد از کل صادرات 
دوره ۵۸ سال یاد شده دانست و تاکید کرد: مجموع صادرات چهارسال مورد 

بررسی، ۴۷۹ میلیارد دلار بود.
مودودی گفت: چنانچه در این سال ها 2۰۰ میلیارد دلار از ارزش صادرات را 

برای توسعه صادرات اختصاص می یافت، این رقم رشد بیشتری پیدا می کرد.
وی سهم صادرات نفت و گاز در ۴۰ سال گذشته در صادرات را ۱۵۰۳ هزار و ۵۹۰ میلیارد دلار ذکر کرد و افزود: در همین زمان 
صادرات پتروشیمی ۱۳۸ هزار میلیارد دلار، صادرات کالا 2۳۷ هزار و ۷2۷ میلیارد دلار و صادرات خدمات ۱۶۹ هزار و ۶۱۰ میلیارد 

دلار بوده است.
به گفته این مقام مسئول، سال گذشته با توجه به صادرات ۴۴.۳ میلیارد دلاری و واردات ۴2.۶ میلیارد دلاری، تراز تجاری کشور 

به ۱.۷ میلیارد دلار رسید.
وی خاطرنشان کرد: سال ۹۷ تعداد ۶هزار و ۴۴۷ صادرکننده جدید حقیقی و حقوقی ظهور کردند که این افراد در مجموع ۵.۴ 

میلیارد دلار صادرات انجام دادند.
مودودی تاکید کرد: معنای آمار مزبور است که بیشتر این صادرات با هدفی به جز بازگشت ارز صورت گرفته زیرا آمارها نشان میدهد 

در همین سال میزان صادرات صادرکنندگان اصلی و با سابقه کاهش داشت.

معاون وزیر صمت: این وزارتخانه موافق خام فروشی نیست و در سال رونق 
تولید حتما باید مواد معدنی را در داخل کشور به ارزش افزوده تبدیل و سپس 

صادر کنیم
سرقینی افزود: از سال ۹2 وزارتخانه اقداماتی را برای جلوگیری از خام فروشی 
مواد معدنی انجام داده و در دو دسته اصلی تقسیم بندی کرد که یکی از آن 
موارد ایجاد محدودیت قانونی برای صادرات مواد خام معدنی بود و بدین منظور 
معافیت های مالیاتی صادرات مواد خام معدنی را برداشتیم و از طریق قانون و 
وضع عوارض حداقل ۵ درصدی بر صادرات مواد خام برای سال ۹۷ و ۸ درصد 

برای امسال و ۱۰ درصد برای سال آینده خام فروشی را کنترل کردیم.
وی اضافه کرد: اقدام دوم این بود که زنجیره تولید فولاد را کامل کردیم و امروز 
زنجیزه نامتوازن فولاد متوازن شده به طوری که کل زنجیره فولاد که در سال ۹2 
حدود ۱2۰ میلیون تن ظرفیت تولید داشت، امروز به حدود 2۱۰ میلیون تن 

رسیده است و می توان گفت: طی ۵ سال ۹۰ میلیون تن به ظرفیت زنجیره فولاد افزوده شد که خود باعث کنترل صادرات سنگ 
آهن شده است.

سال گذشته ۱۵ میلیون تن سنگ آهن خام صادراتی به مصرف داخلی رسید
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه با ذکر آماری از صادرات مواد معدنی و صنایع معدنی گفت: در سال ۹۱ صادرات 
سنگ آهن خام 2۳ میلیون تن بوده و در سال ۹۷ به ۸ میلیون تن کاهش یافته و ۱۵ میلیون تن آن با ورود به صنایع کشور به ارزش 

افزوده تبدیل شده است.
وی افزود: در سال گذشته ۸ میلیون و 2۰۰ هزار تن فولاد به خارج از کشور صادر شد که در واقع می توان گفت: بخشی از آن سنگ 

آهن تولیدی بود که قبلا صادر می شده و توانستیم با جلوگیری از خام فروشی آن را در این چرخه وارد کنیم.
به گفته وی این میزان صادرات فولاد درسال گذشته از تولید 2۵ میلیون تنی فولاد صورت گرفته است و در سال جاری نیز در نظر 

است تولید فولاد به 2۸ میلیون تن افزایش یابد و ۱2 میلیون تن صادر شود.

سازمان توسعه تجارت:

ایران24میلیارددلاربههمسایگانصادراتداشت
معاون وزیر صمت :

خامفروشیمتوقفمیشود

دانشگاه  انرژی  اقتصاد  علمی  هیات  عضو  صیادی«  »محمد 
خوارزمی معتقد است: تغییر در نرخ برابری دلار به ریال موجب 
می شود که قیمت های داخلی حامل های انرژی همواره پایین 
تر از قیمت های بین المللی باشد بنابراین سیاست 2 نرخی شدن 
بنزین برای کنترل روند کنونی مصرف و قاچاق بنزین ضروری 

است.
به گزارش گروه اطلاع رسانی ایرنا؛ بازگشت دوباره سهمیه بندی 
و 2 نرخی شدن بنزین واکنش های مختلفی از طرف اقتصاددانان 
و دولتمردان به دنبال داشته است. در واقع آرزوی خودکفا شدن 
اسلامی  انقلاب  پیروزی  سالگی  آستانه ۴۰  در  ایران  در  بنزین 
محقق شد اما به نظر می رسد درصورت ادامه یافتن روند کنونی و 

رشد مصرف بی رویه بنزین، این دستاورد با مشکل روبه رو شود. 
آنچه بیش از مصرف بالای بنزین دغدغه مسوولان شده، میزان 
بالای قاچاق سوخت در مرزها است به گونه ای که برخی از آنها 
2 نرخی شدن بنزین را راه حل مبارزه با قاچاق سوخت می دانند. 
نوسانات نرخ ارز در ایران باعث می شود تا تفاوت نرخ بنزین در 
ایران نسبت به کشورهای همسایه تغییر چشمگیری پیدا کند 
و ایران دارای ارزان ترین نرخ بنزین در منطقه شود، همین عامل 
سودجویان را برای قاچاق سوخت ترغیب می کند از طرفی دیگر 
ثروتمند جامعه اختصاص  به سه دهک  انرژی  یارانه  ۵۰ درصد 
این  هزینه  درصد  سه  از  کمتر  که  است  حالی  در  این  می یابد، 

دهک ها به سوخت مربوط می شود. 
در حقیقت در شرایط کنونی یارانه ای که دولت برای بنزین می 
پردازد تنها کام ثروتمندان و منفعت طلبان را شیرین می کند و با 
توجه به این موضوع 2 نرخی شدن بنزین برای کنترل روند مصرف 

کنونی امری ضروری خواهد بود. 
درباره احیای دوباره کارت هوشمند سوخت و 2 نرخی شدن 
بنزین و پیامدهای آن بر شاخص های اقتصادی جامعه با »محمد 
صیادی« استاد اقتصاد دانشگاه خوارزمی به گفت وگو پرداخته 

ایم. 
- در ادامه متن این گفت وگو را می خوانیم: 

*ایرنا: هدف دولت را از دونرخی کردن بنزین بیان کنید؟ 
می توان امیدوار بود که هدف اصلی دولت از 2 نرخی کردن 
قیمت بنزین، کنترل روند مصرف بنزین در کشور باشد. آمارها 
نشان می دهد که در سه دهه گذشته رشد مصرف بنزین به طور 
متوسط سالیانه حدود ۶ درصد بوده و تمام افزایش تولید بنزین 
ناشی از طرح های توسعه و احداث پالایشگاه ها به مصرف داخلی 
رسیده است. این موضوع نه تنها تلاش ها را برای خودکفایی بنزین 
با مشکل مواجه کرد بلکه در برخی سال ها واردات بنزین برای 
تأمین نیاز داخلی و وابستگی به واردات را نیز افزایش داد. در حال 
حاضر کشور به خودکفایی در تولید بنزین دست یافته است اما 
ادامه روند کنونی در مصرف می تواند این دستاورد بزرگ را با چالش 

مواجه سازد و کشور را دچار یک بحران بزرگ کند، چراکه احداث 
پالایشگاه جدید و واردات بنزین به دلیل تحریم ها و منابع مالی مورد 
نیاز با دشواری هایی همراه خواهد بود، بنابراین لازم است که برای 

مدیریت مصرف بنزین چاره جویی شود. 
روزانه  میانگین  پخش،  و  پالایش  ملی  شرکت  آمارهای  برپایه 
مصرف بنزین کشور در ۱۳۹۰ خورشیدی ۶۰ میلیون لیتر در 
روز بود که این میزان در نیمه نخست ۱۳۹۷ خورشیدی به ۸۸.۵ 
میلیون )بیش از ۴۷ درصد رشد( افزایش یافت. در سال های گذشته 
بخشی از این تقاضای روبه  رشد با بهره برداری از پالایشگاه های 
جدید مانند پالایشگاه ستاره خلیج فارس تأمین شد. این افزایش 
مصرف یکی از چالش های اساسی پیش روی کشور به شمار می 
رود زیرا چنانچه رشد تقاضا در سال های آینده نیز ادامه داشته باشد 
یا باید برای تأمین بنزین مورد نیاز کشور سالیانه یک پالایشگاه در 
کشور احداث شود که این موضوع امکان پذیر نیست یا باید واردات 
افزایش یابد که این موضوع نیز وابستگی کشور به واردات را افزایش 
می دهد و این احتمال وجود دارد که با توجه به تحریم ها، تأمین 

نیاز های داخل با مشکل مواجه شود. 
*آیا گران شدن بنزین در مقطع کنونی با توجه به وضعیت 

اقتصادی این روزها، صحیح است؟ 
یکی از بزرگترین چالش های افزایش قیمت بنزین یا 2 نرخی 
طور  به  و  اجتماعی  و  اقتصادی  پیامدهای  باید  را  بنزین  کردن 
خاص آثار تورمی و پیامدهای مربوط به آن دانست. با توجه به روند 
مصرف بنزین در کشور دولت ناگزیر از اجرای این طرح است. با 
این توضیح، 2 مسأله در این خصوص بایستی در نظر گرفته شود: 
یکی اینکه سقف در نظر گرفته شده برای تعیین قیمت بنزین نباید 
از حداقل نیازهای مصارف روزانه بنزین کمتر باشد. دوم اینکه 
مصارف و سهمیه برخی صنف ها مانند تاکسی داران که بر روی 

هزینه حمل و نقل تاثیر مستقیم می گذارد، باید به صورت متفاوت 
دیده شود. 

* به نظر شما بهترین راهکار کنترل مصرف بنزین در کشور 
چیست؟ 

روند افزایشی مصرف بنزین به  عنوان یکی از حامل های اصلی 
انرژی در کشور، علاوه بر هدررفت انرژی به دلیل نیاز به افزایش 
کنار  در  بنزین  بیشتر  واردات  ضرورت  یا  کشور  پالایش  ظرفیت 
گسترش پدیده قاچاق بنزین به خارج از مرزهای کشور، می تواند 
تهدیدی برای امنیت انرژی کشور قلمداد شود. سازوکارهای مختلفی 
از طرف کارشناسان و تحلیل گران به منظور کنترل روند افزایشی 
قیمت بنزین در کشور پیشنهاد شده است که این راهکارها را به 2 
دسته قیمتی و غیرقیمتی می توان دسته بندی کرد. به این سازوکارها 
قیمتی و غیرقیمتی بایستی به صورت مکمل یکدیگر نگریست. به 
عبارت دقیق تر، سازوکارهای غیرقیمتی شرط تحقق سازوکارهای 
قیمتی در مدیریت مصرف بنزین است. تا زمانی که زیرساخت های 
حمل و نقل عمومی و افزایش کارایی مصرف سوخت در خودروها 
فراهم نباشد، سازوکار قیمتی )بالا بردن قیمت حامل های انرژی( 
قادر به ایجاد تغییر در رفتار مصرفی نخواهد بود چراکه تغییر در الگوی 
مصرفی تنها با گسترش استفاده از خودروهای با کارایی احتراق 
بالا و نهادینه شدن فرهنگ استفاده از ناوگان حمل و نقل عمومی 
میسر خواهد شد. همچنین گسترش جایگزین های بنزین از جمله 

سی ان جی نیز می تواند در تغییر رفتار مصرفی مؤثر باشد. 
که  سی ان جی  مانند  جایگزین  سوخت های  از  استفاده 
زیرساخت های آن در کشور وجود دارد، می تواند یکی از راهکارهای 
ظرفیت  درصد   ۵۰ از  هم اکنون  باشد.  بنزین  مصرف  کاهش 
جایگاه های سی ان جی کشور استفاده می شود که با تعدیل قیمت 
سی ان جی می توان، جایگزینی آن با بنزین را افزایش داد. در واقع 

باید با قیمت گذاری مناسب بنزین و گاز سی ان جی، سهم گاز 
یا ثابت نگه داشت.  را افزایش و میزان مصرف بنزین را کاهش 
همچنین سرمایه گذاری در جهت تولید خودروهای هیبریدی و 
برقی را به عنوان یک سازوکار عملی در میان مدت و بلندمدت می 

بایست در دستور کار قرار داد. 
* به منظور 2نرخی کردن بنزین می بایست چه نکاتی را 
در نظر گرفت و این موضوع چه پیامدهایی می تواند داشته 

باشد؟ 
قیمت   افزایش  بودن  تدریجی  بر  یارانه ها  هدفمندی  قانون 
خلیج  فوب  قیمت  درصد   ۹۵ به  رسیدن  تا  انرژی  حامل های 
فارس)قیمت تا لحظه تحویل روی کشتی( تأکید دارد. در حالی 
که از ۱۳۹۴ خورشیدی تا سال جاری، قیمت بنزین در سطح ۱۰ 
هزار ریال به ازای هر لیتر ثابت باقی مانده است. هرچند ثابت نگه 
داشتن قیمت بنزین نمی تواند سیاست کارآمدی در قیمت گذاری 
بنزین محسوب شود اما بایستی توجه کرد که دولت مبنای قیمت 
۹۵ درصد فوب خلیج فارس و رسیدن به آن را به عنوان هدف ترسیم 
شده در خصوص قیمت حامل های انرژی در کشور مطرح کرده 
است. در حالی که به دلیل تغییر نرخ برابری ارز، دسترسی به این 
نرخ را امکان پذیر نیست. به عبارت دیگر تغییر در نرخ برابری دلار 
به ریال موجب می شود که قیمت های داخلی حامل های انرژی 
همواره پایین تر از قیمت های بین المللی باشد. بنابراین به نظر 
می رسد امکان آزادسازی قیمت بنزین به طور کامل وجود ندارد، 
بنابراین سیاست 2 نرخی شدن بنزین برای کنترل روند مصرف 
بنزین ضروری به نظر می رسد. هرچند اگر سیاست سقف سهمیه 
چنانچه متناسب با مصارف روزانه صنف های مختلف در نظر گرفته 

نشود، پیامدهای تورمی این طرح می تواند قابل توجه باشد. 
* احیای مجدد کارت سوخت هوشمند و 2 نرخی شدن 
بنزین چه تاثیری می تواند بر اقتصاد داشته باشد و پیشنهاد 

شما در این خصوص چیست؟ 
بسیاری از کارشناسان معتقدند احیای دوباره سیستم کارت 
سوخت یکی از کم هزینه ترین و کارآمدترین شیوه های مدیریت 
مصرف بنزین در کشور است. برای احیای این کارت ها، 2 پیش نیاز 
وجود دارد: نخست اینکه کارت های سوخت را باید به روزرسانی و 
زیرساخت سامانه را اصلاح کرد. دوم اینکه تعداد کارت های موجود 
در کشور باید مشخص شود. با توجه به وجود محدودیت زمان، 
تحقق این 2 موضوع به زمان نیاز دارد. از طرفی دیگر در خصوص 
نیز مطرح  سهمیه بندی، سیاست ها و محدودیت های قیمتی 
خواهد شد. پیشنهاد می شود به منظور کاهش آثار انتظاری تورم 
ناشی از افزایش قیمت بنزین، نخست تخصیص سهمیه به کارت ها 
به صورت حجم بالا با قیمت کنونی صورت گیرد و برای مصارف 
بیش از سقف تعیین شده، قیمت نرخ دوم که می تواند درصدی از 

قیمت فوب خلیج فارس است در نظر گرفته شود. 

 در گفت و گو با عضو هیات علمی اقتصاد انرژی دانشگاه خوارزمی مطرح شد 

سیاست2نرخیشدن،راهکاریموثردرکاهشمصرفوقاچاقبنزین
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ابعادی تازه از بازی جنجالی پرسپولیس-سپاهان

 معمای ۳۰ هزار تماشاگر اضافی در "آزادی"

درباره اتفافات رخ داده در دیدار پرسپولیس و سپاهان حرف های زیادی زده شده اما 
تناقض موجود در اظهارات فرمانده یگان ویژه ورزشگاه آزادی و مدیران شرکت مجری 

بلیت فروشی آن دیدار، بعد دیگری از این فاجعه مدیریتی را نمایان می کند.
با گذشت  چهارروز از دیدار حساس پرسپولیس و سپاهان که با تساوی بدون گل 
به پایان رسید، هنوز حواشی این دیدار به پایان نرسیده است. دیداری که به واسطه 
سوء مدیریتی که داشت، حواشی پررنگ تر از بازی جذاب آن بود. حواشی تلخ دیدار 
پرسپولیس و سپاهان در قالب چند کلمه نمی گنجد اما بررسی بیشتر اتفاقات این دیدار 
نشان می دهد که تعداد بلیت های فروخته شده و تعداد افرادی که وارد ورزشگاه شدند 

تفاوت زیادی با یکدیگر دارند.
درباره بلیت فروشی این بازی سرهنگ سعید مطهری زاده، فرمانده تیپ ویژه تهران که 
نیروهایش وظیفه تأمین امنیت بازی های ورزشگاه آزادی را بر عهده دارند عنوان کرده 
است: طبق مصوبه شورای تأمین قرار بر این بود که برای بازی پرسپولیس و سپاهان 
۵۷ هزار بلیت فروخته شود اما در ورزشگاه آزادی دیدم که حدود ۸۰ تا ۹۰ هزار بلیت 
فروخته شده بود. از طرفی هم حدود ۱۰ تا ۱۵ هزار نفر بلیت در دست داشتند و بیرون 

ورزشگاه بودند.
آزادی در حالی مطرح می شود که میثم  تأمین امنیت ورزشگاه  اظهارات مسئول 
علایی، مدیرعامل شرکت مجری بلیت فروشی که مسئول فروش بلیت این دیدار بود 
در گفت وگو با ایسنا می گوید: برای بازی پرسپولیس و سپاهان حدود ۶۴ هزار بلیت 
فروختیم اما حدود ۶۰ هزار بلیت تحویل هواداران شده است چون تعدادی افراد معمولًا 

بلیت تهیه می کنند و بنا به دلایلی به ورزشگاه نمی آیند.
به گزارش ایسنا، ورزشگاه آزادی حدود ۷۸ هزار صندلی دارد و معمولًا برای تأمین 
امنیت، تعدادی از صندلی ها خالی می ماند اما در دیدار پرسپولیس و سپاهان نه تنها 
صندلی ای خالی نبود بلکه تماشاگران روی سکوها و راهروها هم نشسته بودند. اینکه 
چرا مصوبه شورای تأمین برای فروش بلیت اجرایی نشد و طبق اظهارات مدیران شرکت 
مجری بلیت فروشی، تعداد بیشتری بلیت به فروش رسید، موضوعی است که باید 
مدیران باشگاه پرسپولیس به آن پاسخ دهند اما مساله مهم تر این است که چطور بین 
آمار اعلامی مسئول تأمین امنیت ورزشگاه آزادی و شرکت مجری بلیت فروشی، تفاوت 
۲۰ تا ۳۰ هزار تایی وجود دارد؟ چطور امکان دارد که ۶۰ هزار بلیت به تماشاگران تحویل 

داده شود اما ۹۰ هزار نفر، بلیت به دست به ورزشگاه بروند؟
در خیلی از بازی هایی که در ایران برگزار می شود تعداد زیادی از افراد بدون بلیت وارد 
ورزشگاه می شوند. این موضوعی است که سال هاست فوتبال ایران را درگیر خود کرده 
است. در بازی پرسپولیس و سپاهان از سوی فرمانده تأمین امنیت ورزشگاه آزادی گفته 
نشده که افراد بدون بلیت وارد ورزشگاه شدند بلکه این مقام مسئول رسماً می گوید افراد 
با بلیت وارد ورزشگاه شده اند. او رسماً عدد ۸۰ تا ۹۰ هزار نفر را به زبان می آورد در حالی 
که تعداد صندلی های ورزشگاه آزادی حدود ۷۸ هزار عدد است. یعنی با این حساب باید 
دید آیا شرکت مجری بلیت فروشی بیش از مصوبه شورای تأمین یا حتی بیشتر از تعداد 
صندلی های ورزشگاه آزادی بلیت فروخته یا مطابق بازی های قبلی افراد بدون بلیت وارد 

ورزشگاه شده اند؟

باشگاه پرسپولیس: 

هوادار به تبریز نمی فرستیم

کانون هواداران پرسپولیس با توجه به حوادث روی داده در چند هفته اخیر رقابت های 
لیگ برتر و در آستانه بازی با تراکتورسازی، بیانیه ای را منتشر کرد.

 سایت باشگاه پرسپولیس در بیانیه ای که کانون هواداران این تیم منتشر کرده اعلام 
کرده به دلیل حوادث روی داده در چند هفته اخیر رقابت های لیگ برتر و در آستانه بازی 

با تراکتورسازی از اعزام هوادار به تبریز خودداری می کند.
دیدار تیم های تراکتورسازی و پرسپولیس چهارشنبه ساعت ۱۷ در ورزشگاه یادگار 
امام برگزار می شود.  باشگاه پرسپولیس در حالی این بیانیه را دیروز منتشر کرده که 
روز گذشته کمیته اخلاق بیانیه زیر را منتشر کرد: »با توجه به حوادث بازی پرسپولیس 
و سپاهان و برخی دیگر از بازی های لیگ در هفته های گذشته، حسب بررسی ها و 
مطالعات صورت گرفته و گزارش های واصله، بخش عمده ای از این حوادث و اتفاقات 
کانون هواداران  و  لیدرها  بعضاً مجرمانه  و  و غیر اخلاقی  رفتار غیرورزشی  از  ناشی 

باشگاه هاست. 
و خدمات  بودجه  امکانات،  از  ویژه  و  به طور خاص  اشخاص  این  که  در حالی 
رفاهی باشگاه ها برخوردار و بهره مند هستند متأسفانه شاهد رفتار غیرمسئولانه، 
غیراخلاقی و غیرورزشی آنها در حین و بعد از بازی های حساس و مهم و ایجاد 
التهاب و تنش در زمان برگزاری مسابقات بر روی سکوها هستیم که در همین راستا 
طی نامه ای به وزارت محترم کشور، مراجع انتظامی و اطلاعاتی ضمن ابلاغ حکم 
صادره از سوی این کمیته دستور ممنوعیت ورود رئیس کانون هواداران پرسپولیس، 
سپاهان، استقلال خوزستان و سپیدرود درخواست شده و پرونده آنها در کمیته 
اخلاق در حال رسیدگی است. علاوه بر اشخاص مؤثر در کانون هواداران، مدیران 
عامل و باشگاه ها نیز در قبال رفتار غیر ورزشی و غیر اخلاقی این اشخاص مسئول 

بوده و باید پاسخگو باشند.«

میرشاد ماجدی: 

در قرارداد شفر کاری می کنیم استقلال
 متضرر نشود

عضو هیئت مدیره استقلال از خضور مجیدی در این تیم استقبال کرد و برای وی 
آرزوی موفقیت کرد.

میرشاد ماجدی در خصوص حضور فرهاد مجیدی به عنوان سرمربی در این تیم اظهار 
داشت: ما در خصوص انتخاب سرمربی اختیار تام به مدیرعامل تیم داده بودیم تا وی 
بتواند دراین خصوص تصمیم لازم را بگیرد به هر حال این تصمیم گرفته شد و برای 

مجیدی در استقلال آرزوی موفقیت داریم.
وی ادامه داد: امیدوارم حضور این مربی به روند رو به رشد استقلال کمک کند تا در 
این چند بازی باقیمانده بهترین نتایج کسب گردد. ماجدی در خصوص آخرین وضعیت 
شفر در استقلال افزود: در جلسه بعدی هیئت مدیره بحث قرارداد شفر را بررسی و 

بهترین تصمیم را خواهیم گرفت. باید کاری کنیم که استقلال متضرر نشود.
عضو هیئت مدیره استقلال درباره اینکه به عنوان یک کارشناس چرا شفر در استقلال 
به موفقیت نرسید گفت: استقلال یک تیم بزرگ با طرفداران پر  توقع است و باید خیلی 
وقت بگذاری تا بتوانی در آن به موفقیت برسی شما باید از تمامی امکانات استفاده کنی 
تا بهترین نتیجه را بگیری استقلال و پرسپولیس مانند تیم های دیگر نیست و طرفداران 

همیشه دوست دارند این دو در بالای جدول حضور داشته باشند.

آسوشیتدپرس: 

اخراج شفر نیم میلیون یورو هزینه دارد
خبرگزاری  آسوشیتد پرس به ارزیابی رفتن وینفرد شفر از تیم استقلال پرداخت و 

نوشت: شکست در داربی تاثیر زیادی در رفتن این مربی ایفا خواهد کرد.
تهران  استقلال  باشگاه  خبرگزاری  آسوشیتدپرس،  از  نقل  و  به  ایسنا  گزارش  به 
می خواهد قرارداد وینفرد شفر، سرمربی آلمانی خود را فسخ کند. این خبری که در 

رسانه های ایرانی منتشر شد.
بعد از شکست اخیر تیم فوتبال استقلال و کم تر شدن شانس قهرمانی شان در لیگ 
برتر اعضای هیأت مدیره باشگاه استقلال خواهان پایان همکاری با وینفرد شفر هستند. 
این در حالی است که صعود استقلال از مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا هم در 

هاله ای از ابهام قرار گرفته است.
استقلالی ها هنوز این اخبار را تأیید و یا تکذیب نکردند. تا همین چند ماه پیش شفر در 
تهران یک قهرمان محسوب می شد ولی شکست در داربی برابر تیم فوتبال پرسپولیس 
باعث شد که همه چیز برای این مربی تغییر کند. نتیجه داربی تهران برای هر دو تیم از 

اهمیت بسیار زیادی برخوردار است. اهمیتی به اندازه یک قهرمانی دارد.
قرارداد وینفرد شفر در تابستان سال آینده اعتبار دارد و به نظر می رسد در صورت فسخ 

این قرارداد باشگاه استقلال باید بیش از نیم میلیون یورو به این مربی غرامت بپردازد.

وحید شمسایی: 

دود لیگ بی کیفیت به چشم تیم ملی می رود

عضو کمیته فنی توسعه فوتسال و فوتبال ساحلی گفت: سطح فنی بیشتر تیم های لیگ 
برتر فوتسال افت کرده است که قطعا دود ضعیف بودن سطح رقابت های لیگ به چشم 

تیم ملی خواهد رفت.
»وحید شمسایی« افزود: از اکنون می دانیم دو تیم مس سونگون و گیتی پسند شانس 

قهرمانی درفصل جدید دارند. زیرا هر دو تیم با هزینه بیشتر بازیکنان بهتری جذب کردند. 
اما سایر تیم ها در حال دسته و پا زدن در لیگ هستند در حالی که در گذشته ۵ تیم در 

کورس قهرمانی بودند. 
وی گفت: تعدادی از بازیکنان مطرح، درلیگ های خارج از کشور، فوتسال خود را ادامه 
می دهند و وضعیت بیشتر باشگاه ها نیز از نظر مالی خوب نیست. به همین دلیل اختلاف 

سطح فنی و کیفی تیم ها زیاد شده است.
عضو کمیته فنی توسعه فوتسال و فوتبال ساحلی درباره تورنمت چهارجانبه تیم زیر ۲۰ 
سال افزود: تیم فوتسال امید ایران در حقیقت آینده تیم ملی را می سازد و این رده سنی 
قطعا به دنبال قهرمانی آسیا است. بازیکنان جوانی که در حال آماده سازی برای رقابت 
های قهرمانی آسیا در رده زیر ۲۰ سال هستند در حقیقت تجربه اندوزی می کنند. زیرا 
موفقیت به آسانی به دست نمی آید و حضور در میادین بین المللی سبب می شود بازیکنان 

از نظر روحی و روانی آماده شوند. 
به گزارش ایرنا تیم فوتسال زیر ۲۰ سال ایران اخیرا در رقابت های چهارجانبه این رده 
سنی به میزبانی چین تایپه شرکت کرد و با دو پیروزی برابر میزبان و ژاپن و شکست مقابل 

اندونزی به کار خود پایان داد.
شمسایی ادامه داد: همین بازیکنان در آینده شالوده تیم ملی فوتسال را می سازند. بر 
همین اساس برای رشد و وارتقاء فوتسال در رده های سنی وملی باید بازی های تدارکاتی 
را در دستور کار قرار داد که خوشبختانه فدراسیون در این خصوص برنامه ریزی های خوبی 

انجام داده است.
عضو کمیته فوتسال فدراسیون فوتبال در خصوص شانس ایران برای کسب مقام نخست 
در رقابت های قهرمانی آسیا گفت: فوتسال نیز مانند رشته کشتی در دنیا مطرح است. 
البته نباید فراموش کرد که همه کشورها در فوتسال فعالیت گسترده ای دارند و کار سخت 

شده است. 
رقابت های فوتسال قهرمانی آسیا در رده سنی زیر ۲۰ سال از ۲۴ خردادماه تا اول تیرماه 

در شهر تبریز برگزار می شود.
تیم های ژاپن، عراق، تایلند، افغانستان، اندونزی، هنگ کنگ، ویتنام، قرقیزستان، 

تاجیکستان، لبنان و چین تایپه به همراه ایران در این مسابقات حضور دارند. 
شمسایی درباره وضعیت تیم ملی فوتسال و اینکه هنوز اردوهای این تیم تشکیل نشده 
است، گفت: کمیته فنی برنامه ریزی های لازم را انجام داده است و آنچه که »سید محمد 
ناظم الشریعه« سرمربی تیم ملی درنظر دارد نیز در حال بررسی و اجرا است. زیرا هدف 

موفقیت تیم ملی فوتسال در رقابت های قهرمانی آسیا و جام جهانی ۲۰۲۰ است.
در  ناکامی  از  پس  ساحلی  فوتبال  شرایط  باره  در  فوتسال  ملی  تیم  اسبق  کاپیتان 
رقابت های قهرمانی آسیا گفت: در جلسه کمیته فنی با حضور مسئولان فدراسیون و 
حضور»عباس هاشم پور« مربی تیم فوتبال ساحلی شرایط را بررسی کردیم. قرار شد پس 
از بازگشت »مارکو اکتاویو« سرمربی تیم ملی در ایرانو بررسی شرایط تصمیم هایی که به 
سود این رشته است گرفته شود. زیرا نباید فراموش کرد که فوتبال ساحلی دو قهرمانی 
در آسیا و قهرمانی جهان در رقابت های بین قاره ای را دارد و به رغم اینکه حضور در جام 

جهانی آینده را از دست داده است، نباید این اتفاق دوباره رخ دهد.
وی به موضوع ادامه همکاری با اکتاویو اشاره کرد وگفت: همه این موارد در کمیته فنی 
جمع بندی می شود تا تصمیمی که به سود فوتبال ساحلی است، گرفته شود. ولی اکنون 
برای جدایی این سرمربی برنامه ای نداریم و باید در جلسات پیش رو اهداف آینده ترسیم و 
تصمیم گیری شود. وی که سابقه گرفتن توپ طلای بهترین بازیکن آسیا در پنج دوره را در 
کارنامه دارد، با اشاره به اینکه اردوهای کاملی برای موفقیت تیم ملی فوتسال در نظرگرفته 
شده است، افزود: قراراست تیم ملی در رقابت های تدارکاتی آستاراخان به مصاف روسیه، 
آذربایجان و ازبکستان برود که هر سه تیم از قدرت های فیزیکی و تاکتیکی فوتسال هستند 

و قطعا محک خوبی برای تیم ملی است.
شمسایی ادامه داد: مصاف با تیم های ملی فوتسال پرتغال و آرژانتین را نیز برنامه ریزی 
کرده ایم که دیدار با آرژانتین در فروردین ماه سال ۹۹ و قبل از جام جهانی ۲۰۲۰ قطعی 
شده است. همچنین تیم ملی فوتسال در رقابت های مقدماتی آسیا نیز شرکت می کند 
که این دیدارها برای آمادگی تیم ملی مناسب است. البته باید قبول کنیم که به رغم تلاش 
فدراسیون فوتبال، شرایط اقتصادی مطلوب نیست و باید واقعیت را بپذیریم ولی فرصت 

ها رانباید از دست داد. 

ورزشی

فوتبال  تیم  جنارو گتوسو، سرمربی 
مقابل  شاگردانش  عملکرد  از  میلان 

تورینو ابراز نارضایتی کرد.
بر  شکست ۲  پی  در  گتوسو  جنارو 
صفر یکشنبه شب  تیم تحت هدایتش 
سی وچهارم  هفته  در  تورینو  خانه  در 
برای  تیم  این  کار  که  ایتالیا   A سری 
را  اروپا  قهرمانان  لیگ  سهمیه  کسب 
دشوارتر کرد، گفت: نسبت به دو ماه 
گذشته شادابی لازم را نداریم و همین عواقب را برای ما در پی داشته است. آنطور 
که باید خطرساز نیستیم و در زمین بیش از حد فکر می کنیم و همین شور و شوق 

ما را گرفته است.
به همین خاطر است که من می گویم در سر  ادامه داد:  سرمربی روسونری 
بازیکنانم نیستم که بدانم موضوع از چه قرار است. از بازیکنانم می خواهم چشم 
ببر، یک مقدار ثبات و عزم راسخ داشته باشند، اما این اتفاق در حال حاضر در بازی 
ما رخ نمی دهد. من مسئول نتایجی که تیمی می گیرد، هستم. ما نه تنها با این 
نتایج باعث شرمساری تیم مان می شویم، بلکه باعث شرمساری تاریخ این باشگاه 
هم می شویم.  وی افزود: آرمش لازم و یکسری نتایج که به ما اعتماد به نفس بدهد را 
نداریم. عملا با مشت به صورت  خودمان زدیم و خود را در وضعیت منفی قرار دادیم. 
با این وجود اگر بخواهیم تصویر بزرگتری از میلان را آنالیز کنیم این است که میلان 
سال ها در کورس بودن در جمع چهار تیم برتر نبود، از این رو اخیرا کارهای خوبی 
کرده ایم. ما بهترین تیم ایتالیا نیستیم، اما بازیکنانی داریم که می توانند پیشرفت 

کنند.

 ۷۴ پیشکسوت  اورلوف،  گنادی 
گزارشگر  و  روسیه  فوتبال  ساله 
مشهور تلویزیونی این کشور بار دیگر 
مهاجم  آزمون،  سردار  توانمندی های 
ایرانی تیم زنیت سن پترزبورگ را مورد 

ستایش قرار داد.
    گنادی اورلوف درباره پیروزی ۴ بر ۲ 
زنیت برابر سامارا در هفته بیست وششم 
لیگ برتر روسیه و نزدیک شدن به جام 

قهرمانی گفت: اکنون هر بازی لیگ برتر روسیه بسیار سخت است و کسی نباید 
انتظار داشته باشد زنیت در بازی های آینده با نتایج ۳ بر صفر پیروز شود. سرگئی 
سماک )سرمربی زنیت( از زمان طولانی سبک فوتبال تهاجمی را در تیمش به 

نمایش گذاشته و در هر بازی موقعیت های زیادی را ایجاد می کنند.
این گزارشگر فوتبال روسیه ادامه داد: زوج سردار آزمون و آرتم جیوبا در خط حمله 
زنیت بسیار امیدوار کننده هستند. از یک حرکت سردار آزمون در محوطه جریمه 
سامارا و کمکی که به آرتم جیوبا کرد خیلی خوشم آمد. تمام این حرکت ها خیلی 
سریع و با سرعت بالایی صورت گرفت. این حرکت را باید در کتابچه راهنمای فوتبال 
بگنجانند تا ببینیم چگونه یک حرکت همزمان می تواند به صورت عالی از سوی ۲ 
مهاجم اجرایی شود. همه  چیز نشان دهنده آن است که زنیت در مسیر قهرمانی 

لیگ برتر روسیه پیش می رود.
سردار آزمون در بازی زنیت برابر سامارا ۲ گل در دقایق ۹ و ۳۰ به ثمر رساند تا به 
همراه فدور چالوف، مهاجم زسکا مسکو در صدر جدول گلزنان لیگ برتر روسیه قرار 

بگیرد. تیم زنیت نیز با ۵۷ امتیاز صدرنشین این رقابت ها است.

پل پوگبا، ستاره فرانسوی منچستریونایتد، به سوژه انتقادی کارشناسان فوتبال در یکی دو 
ماه اخیر بدل شده است. پل پوگبا همچون منچستریونایتد، روزها و هفته های خوبی را سپری 
نمی کند. یونایتد مدت هاست که وارد یک روند نزولی شده و هنوز از آن خارج نشده است. 
حذف از لیگ قهرمانان با شکست از بارسا و سپس دو شکست تلخ برابر سیتی و اورتون، با 
تساوی خانگی روز گذشته مقابل چلسی همراه شد تا شرایط در این باشگاه همچنان تیره 
و تار باشد. کار برای کسب سهمیه لیگ قهرمانان نیز بسیار سخت شده است و شیاطین 
سرخ شاید فصل بعد در لیگ قهرمانان حضور نداشته باشند.  روی کین، اسطوره باشگاه 
منچستریونایتد یکی از منتقدین اصلی پل پوگباست. پوگبا چند روز بعد از باخت تحقیرآمیز 
۴-۰ یونایتد مقابل اورتون در مصاحبه ای گفته بود که عملکرد بازیکنان یونایتد در آن بازی 
بی احترامی به همه کسانی بوده که خود را با این باشگاه مرتبط می دانند. پوگبا همچنین 
گفته بود در آستانه دربی منچستر، ذهنیت شیاطین سرخ باید تغییر کند. روی کین در 
واکنش به مصاحبه پوگبا گفته بود:» من حتی یک کلمه از حرفهای پوگبا را باور نمی کنم. هیچ 
معنایی پشت این حرفها نیست. بعید می دانم حتی خود او به این حرفهایش باور داشته باشد. 
پوگبا از هم تیمی خوب بودن صحبت می کند ولی کسی که می خواهد برای هم تیمی هایش 
یک هم تیمی خوب باشد، باید وقتی تیم در حال دفاع کردن است بدود و به عقب برگردد.  
شنیده ام بعد از بازی اورتون در رختکن جو متشنج بوده و حتی بازیکن ها برای هم ژل مو پرت 
کرده اند. یعنی جو تا این حد متشنج بوده. پوگبا پسر بااستعدادی است ولی ما بارها گفته ایم 
و باز هم می گوییم که در بازی های یونایتد بارها پیش آمده که او انگیزه ندارد و زمانی که لازم 
است به عقب برنمی گردد.«    پوگبا در واکنش به این انتقادات به اسکای اسپورتس گفت:» 
مشکلی نیست. به آنها پول می دهند تا جلوی دوربین حرف بزنند و انتقاد کنند. تنها تمرکز 
من روی فوتبال است و به مسائل داخل زمین فوتبال فکر می کنم. آنها هر چه می خواهند 
بگویند؛ چون پولش را می گیرند ولی به من برای صحبت کردن پول نمی دهند. دستمزد من 

برای فوتبال بازی کردن و جنگیدن برای موفقیت یونایتد است. این همه ماجراست.«

گتوسو: با این نتایج باعث شرمساری تاریخ 
باشگاه میلان می شویم

 اورلوف: حرکت سردار آزمون را باید در 
کتابچه راهنمای فوتبال بگنجانند

 پوگبا پاسخ انتقادات تند روی کین
 را داد

رکورددار مواد پرش ارتفاع و هفتگانه ایران گفت: فدراسیون دو و میدانی اعلام کرد که 
سنم برای حضور در رقابت های قهرمانی آسیا بالا رفته و نامم را از فهرست تیم ملی حذف 

کرد.
»سپیده توکلی« یکی از دو و میدانی کاران موفقی است که در سابقه ورزشی خود مدال 

های رنگارنگی را در مسابقات آسیایی داخل سالن و جایزه بزرگ برگردن آویخته است. 
وی در فروردین ۹۸ در مسابقات رکوردگیری پرش ارتفاع، رکورد ۱.۷۸ متر را ثبت کرد 

اما نام او در فهرست اعضای تیم ملی برای اعزام به مسابقات قهرمانی آسیا قرار نگرفت. 

توکلی دلیل انتخاب نشدن خود را اهمیت دادن فدراسیون به جوانگرایی و سخت بودن 
رکورد ورودی ماده پرش ارتفاع دانست. این دونده ابراز کرد که اگر در این مسابقات انتخاب 

می شد می توانست مقام چهارم آسیا را کسب کند.
رکورددار هفتگانه و پرش ارتفاع زنان ایران، یک طلا، سه نقره و یک برنز مسابقات داخل 

سالن قهرمانی آسی و یک برنز مسابقات جایزه بزرگ آسیا را در کارنامه دارد.
مشروح گفت و گو با این دونده را می خوانیم:

*چرا به مسابقات قهرمانی آسیا اعزام نشدید؟
فدراسیون همواره برای ورود به مسابقات آسیایی رکوردهایی را تعیین می کند. از ابتدا 
با این رکوردها مشکل داشتم زیرا رکورد ورودی مواد دیگر آسان اما رکورد ماده پرش ارتفاع 

بسیار سخت بود.
*رکوردها را چگونه تعیین می کنند؟

اعضای سازمان تیم ملی در جلسه ای با توجه به نتایج مسابقات دوره گذشته رکوردهای 
ورودی را تعیین می کنند. برای پرش ارتفاع ورودی را ١.٨٣ متر تعیین کردند که این عدد 
در بازی های آسیایی جایگاه سوم را کسب کرد. در دوره قبلی قهرمانی آسیا نیز رکورد 
۱.۸۰ متر مدال نقره گرفته بود. اما رکورد ورودی سایر ماده ها خیلی پایین تر و ساده تر و 
در حد نفرات هفتم و هشتم مسابقات دوره های گذشته تعیین شده بود. به هر حال هیچ 

کس از زنان موفق به کسب این ورودی ها نشد.
*اولویت برای اعزام دو و میدانی کاران به مسابقات آسیایی چیست؟

اولویت برای اعزام باید با افرادی باشد که در وهله اول شانس مدال آوری داشته باشند. 
بعد کسانی که بتوانند در رقابتی نزدیک جایگاه بالاتری کسب کنند یا فینالیست شوند. 
نه آنکه افراد تصمیم گیرنده از روی سن و سلیقه شخصی، دونده ها را برای این مسابقات 
انتخاب کنند. دو و میدانی یک رشته رکوردی است و از روی رکورد افراد و نتایج دوره های 

گذشته، جایگاه ورزشکاران در مسابقات آتی کاملا قابل پیش بینی است. 
*دلیل عدم انتخاب شما چه بود؟ 

دلیلش را نمی دانم. سه سال است که فدراسیون دو و میدانی اعلام می کند که در حال 
جوانگرایی است و سنم برای حضور در این رقابت ها بالا رفته است.

*نفرات انتخاب شده برای مسابقات، چقدر با شما اختلاف سنی دارند؟
به غیر از ۲ دونده، سه ورزشکار دیگر بالای ۲۸ سال دارند و من هم ۳۰ ساله هستم.

*اگر در مسابقات قهرمانی آسیا بودید می توانستید مدال کسب کنید؟
نمی توانستم مدال بگیرم اما چهارم می شدم و حتی اگر مثل سایر ورزشکاران شرایط 

تمرینی و مربی و امکانات در اختیار داشتم با ارتقای رکورد می توانستم مدال آور باشم.
*برخی از کارشناسان معتقدند سطح زنان دو و میدانی کار در مسابقات قهرمانی 

آسیا مطابق با معیارهای آسیایی نیست، آیا این نظر را قبول دارید؟ 
زنان دو و میدانی کار به معیارهای آسیایی و جهانی بسیار نزدیک شده اند و اگر فدراسیون 
بیشتر به حوزه زنان توجه کند، جای پیشرفت بسیاری دارند. در ۱۰ سال گذشته، ۱۵ بار 
رکورد ایران را شکستم اما اکنون شاهد چنین رفتاری از طرف فدراسیون هستم. وقتی 
شرایط فراهم نباشد نمی توان خوب تمرین کرد اما بازهم می توانم رکورد خوبی داشته 

باشم.
*چرا تعداد زنان اعزامی به قهرمانی آسیا بسیار محدود است؟

به این دلیل که شانس مدال آوری زنان پایین تر و رسیدگی به این دو و میدانی کاران بسیار 
کم است. فدراسیون ترجیح می دهد تا از سهمیه خود بیشتر برای اعزام مردان استفاده 

کند.
بیست و سومین دوره مسابقات دو و میدانی قهرمانی آسیا از یکم تا چهارم اردیبهشت در 

ورزشگاه خلیفه دوحه قطر برگزار شد. 
بار شرکت کردند که شهلا  برای نخستین  کار  میدانی  و  دو  رقابت ها ۵ زن  این  در 
محمودی، ژاله کاردان، الناز کمپانی، تکتم دستاربندان، مهسا میرزا طبیبی اسامی این 

بازیکنان است. 
این دو و میدانی کاران نتوانستند در رقابت های آسیایی مقام بالایی کسب کنند. 

سپیده توکلی:  جوانگرایی دلیل حذفم از تیم ملی بود

مدیرعامل سابق باشگاه استقلال گفت:متأسفانه برخی برای 
نجات خودشان از محبوبیت و جایگاه بازیکنان خوش نام استفاده 

می کنند که این موضوع خیلی خطرناک است.
 علی فتح الله زاده در خصوص انتخاب فرهاد مجیدی به عنوان 
سرمربی تیم استقلال گفت: ما یکسری سرمایه های خوب در 
استقلال داریم که اگر نتوانیم از آنها مراقبت کنیم این سرمایه ها 
را می سوزانیم. متأسفانه برخی برای نجات خودشان از محبوبیت 
و جایگاه بازیکنان خوش نام استفاده می کنند که این موضوع 

خیلی خطرناک است.
وی افزود: فرهاد مجیدی عاقل است و می داند که سرمربی گری 
استقلال سخت خواهد بود من امیدوار هستم باشگاه استقلال با 
خود فرهاد مجیدی هماهنگ کند که یک مربی بزرگ خارجی 
فصل آینده به استقلال بیاید یا اگر فرهاد دوست دارد سرمربی 
باشد حتماً یک دستیار بزرگ در کنار خودش داشته باشد وگرنه 
مطمئن باشید او به مشکل می خورد. مجیدی البته این مسائل 
را می داند و من امیدوار هستم با حضور یک چهره استقلالی، 

استقلال بعد از چند سال به یک قهرمانی برسد.
وی افزود: البته الان و برای این فصل نمی شود انتظار قهرمانی 
آینده  سال های  برای  ولی  رفته  دست  از  فرصت  چون  داشت 
می توانیم امیدوار باشیم ما در این چند سال مرتب گفته ایم فصل 
بعد و سال بعد ولی امیدوارم با حضور افراد استقلالی شرایط ما 

بعد از چند سال تغییر کند.
برای  اینکه  خصوص  در  استقلال  باشگاه  سابق  مدیرعامل 
پرداخت مطالبات شفر چه کاری باید انجام داد، گفت: بعضی 
که  آقایانی  می شوم  متوجه  که  می کنم  صحبت هایی  وقت ها 

مطالبی  من  علیه  هستند  خاص  حرف های  و  منفعت  دنبال 
از  و هر چه دارم  را دوست دارم  می نویسند ولی من استقلال 
این باشگاه است بنابر این با وجود اینکه از حرف هایم ضربه 
خوردم حرف حق را به هواداران می زنم. قرارداد شفر یک قرارداد 
ترکمنچای و غیرحرفه ای بوده و آنهایی که این قرارداد را بستند 
باید پاسخگو باشند. من هنوز هم می گویم شفر مربی بدی نبود 
و هر تیمی را به او می دادند او آن را شخم می زد و تیم را احیاء 
می کرد اما متأسفانه عده ای در کار او گذاشته اند و برای او سنگ 
اندازی کردند و نمی خواستند این مربی موفق شود.متأسفانه این 
رفتارها با شفر اصلًا کار درستی نبود و به نظرم کار حرفه ای صورت 

نگرفت. 
فتح الله زاده تأکید کرد: قرارداد شفر یک میلیارد و دو میلیارد 
نیست بلکه نزدیک به ۱۵ میلیارد  تومان است آقایانی که دروغ 
می گفتند من برای استقلال بدهی گذاشتم باید به این باور برسند 
که من  جان واریو، فرهاد مجیدی، ساموئل و نکونام را می گرفتم و 
اگر بدهی هم می ماند برای این ها بود نه اینکه گرو و نیویمایر را 
بیاوریم و ۱۰ میلیارد به آنها بدهیم آخر هم هیچ خروجی نداشته 
باشند.  جالب است آقایان روزه سکوت گرفته اند و در مورد این 
بازیکنان توضیح هم نمی دهند. چه اتفاقی افتاده که دو بازیکن 
۱۰ میلیارد برای باشگاه هزینه داشتند ولی کسی از آنها توضیح 
را  استقلال  باشگاه  تصمیمات  این  متأسفانه  است.  نخواسته 
به این روزها کشانده است.  وی تصریح کرد: من فتح الله زاده 
بعضی وقت ها سکوت می کنم چون اگر حرف بزنم می گویند او 
می خواهد به استقلال بیاید و این حرف ها را می زند اما دوستانی 
که در استقلال  تصمیم گیرنده هستند بدانند این آخرین فرصت 
آنها است و حالا که مجیدی آمده از فرصت استفاده کنند وگرنه 

هوادار دیگر پای آنها نمی ایستد.
وی در پایان گفت: قبلا وقتی بازیکنی از استقلال جدا می شد 
دوستان می گفتند ما او را راضی کردیم و پولی به وی پرداخت 
رئیس  اما  کردند  بازی  استقلال  برای  مجانی  آنها  که  نکردیم 
هیأت مدیره وقت استقلال گفت این بازیکنان )گرو و نیومایر( 
۱۰ میلیارد هزینه برای استقلال داشتند امیدوارم آقایان باز هم 
نگویند شفر جنتلمن بود و به خاطر ما قید گرفتن پول را زد و 
تخفیف داد. من توصیه می کنم کامران منزوی و فتحی و ماجدی 
با شفر مذاکره کنند تا او به استقلال تخفیف بدهد اگر چه این کار 

کمی بعید است اما می توان امیدوار بود.

مدیرعامل سابق باشگاه استقلال گفت: برکناری شفر توطئه 
نرم بود، مجیدی را می گذارند که او را بسوزانند و بعداً مربی مورد 

نظرشان را بیاورند.
 امیررضا واعظ آشتیانی در گفت وگوی زنده با  رادیو جوان، در 
مورد حضور فرهاد مجیدی روی نیمکت تیم استقلال گفت:  به 
نظر من این بزرگترین خطای مدیریت باشگاه استقلال بود، این 
خواسته کسانی بود که در کنار استقلال بودند. برکناری شفر چه 
بازدهی برای استقلال خواهد داشت؟ مجیدی را می گذارند که او 
را بسوزانند و بعداً مربی مورد نظرشان را بیاورند. این اتفاق توطئه 
نرمی بود که برخی سناریوی آن را نوشتند. برخی از اعضای هیأت 
مدیره با مصاحبه های پوپولیستی خواستند فضای هواداران را به 
نفع خودشان سوق بدهند. این همه مصاحبه از اعضای هیأت 
مدیره چه سودی دارد؟ سال گذشته هم همین طور بود. آنها عمدتا 
سنگ هواداران را به سینه می زنند.  واعظ آشتیانی در ادامه گفت: 
من متأسفم که می بینم اعضای هیأت مدیره باشگاه خودشان 
حواشی درست می کنند. به نظر من بزرگترین آفت بزرگ استقلال 
همین هیأت مدیره است. چقدر خوب بود که باشگاه استقلال 
از  بعد  بودم،  اگر جای وزارت ورزش  هیأت مدیره نداشت. من 
برکناری شفر بلافاصله اعضای هیأت مدیره را برکنار می کردم. 
وجود برخی افراد برای باشگاه استقلال آلرژی زا است.  مدیرعامل 
سابق باشگاه استقلال در ادامه افزود: باشگاه پرسپولیس با وجود 
آقای کاشانی شرایط خیلی بهتری دارد. من صحبت ایشان را به 
لحاظ مدیریتی منطقی می دانم. همه موفقیت های یک تیم را 
نباید به پای سرمربی نوشت. اگر مدیریت بهترین شرایط و امکانات 
را فراهم نکند، شما بهترین سرمربی را هم بیاورید تیم نمی تواند 
موفق شود. الان بخش زیادی از موفقیت تیم ها از مدیریت است 
اما در گذشته این بخش سهم سرمربی بوده است.  آشتیانی در 
ایران،  فوتبال  باشگاه های  خصوص مسئله کانون هواداران در 
گفت: مگر ما کانون هواداران داریم؟ ما کانون لیدرها داریم. کانون 
هواداران تعریف و شرایط دیگری دارد که فضای آن متفاوت است. 
لیدرهای شروری هستند که بحث آنها جداست. تعدادی از لیدرها 
هستند که به تیم شان علاقمندند و سعی می کنند آرامش را روی 
ما کانون هواداران  باید تفکیک شوند.  برقرار کنند که  سکوها 
نداریم. به نظر من فدراسیون فوتبال کانون هواداران را با مجموعه 
لیدرها که در اواخر دهه هشتاد که توسط برخی سرمربیان و 
مدیران باشگاه ها شکل گرفت اشتباه گرفته است.  وی در ادامه 

اظهار داشت: به اعتقاد من جلوگیری از ورود آنها منطقی است. 
باشگاه ها باید خودشان سازوکاری را تعریف کنند و الگوهایی که 
در کشورهای دیگر هست را بیاورند و با  فرهنگ ما تطبیق بدهند. 
ولی ما چنین چیزی را نداریم. فدراسیون هم باید مرکزی باشد 
که در این ساماندهی به باشگاه ها کمک کند.  مدیرعامل سابق 
باشگاه استقلال در مورد اینکه مدیرعامل های باشگاه های ما 
کار تحقیقی انجام نمی دهند، گفت:  ما شاید به تعداد انگشتان 
یک دست هم در کشورمان باشگاه واقعی نداشته باشیم. شما 
استقلال و پرسپولیس را ببینید. اینها دو تیم فوتبال هستند. اگر 
هواداران آنها را فاکتور بگیریم دو تیم محلی می شوند. ای کاش که 
مدیران باشگاه های ما روی این فکر و مطالعه کنند. در این زمینه 
فدراسیون باید راهنما بشود، کار تحقیقی کند و نتیجه را با توجه به 
موقعیت  تیم ها در کشورمان تدوین کند. باشگاه ها هم باید بروند و 
کار تحقیقی انجام دهند و آن را تلفیق کنند و آئین نامه ای درست 
کنند. این کار جزو وظیفه ذاتی باشگاه ها است اما وقتی باشگاه ها 
آنها بخواهد که کانون  از  باید  این کار را نمی کنند، فدراسیون 
هواداران را ساماندهی کنند.  آشتیانی در خصوص اینکه مدیران 
عامل باشگاه ها آنقدر گرفتاری دارند که نمی توانند کار تحقیقی 
انجام دهند، گفت:  کسی نگفته آنها بروند و اروپا را بگردند. خدا 
را شکر اینترنت هست و مدیران عامل می توانند با استفاده از 
نیروهایی که در باشگاه  دارند تحقیقاتشان را انجام دهند. آنها سر 
خودشان را با مسائلی که به راحتی حل می شوند گرم کرده اند. 
برخی خودشان مسبب این هستند که سرشان را به سقف بکوبند. 
این تنها در فوتبال ما نیست و در جاهای دیگر هم این مسائل را 

می بینیم. 

علی فتح الله زاده:
برای نجات خودشان از محبوبیت مجیدی سوء استفاده کردند

امیررضا واعظ آشتیانی :
برکناری شفر توطئه است،مجیدی را می سوزانند
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کدام چهره  اصولگرا می تواند جایگزین علی لاریجانی باشد؟

»آلترناتیو« برای آقای رییس 
 هنگامه هر انتخاباتی که می شود طیف های سیاسی هم پرتکاپو می شوند؛ جلسه 
پشت جلسه. طبیعتا اصولگرایان هم در تمام این چند سال اخیر به دنبال وحدت برای 
پیروزی در انتخابات ها بوده اند و هرچند این اجماع در برهه هایی برایشان موفقیت آمیز بوده 
اما در مواقعی با مشکلاتی مواجه شده است.حالا چند ماهی بیشتر به انتخابات مجلس 
یازدهم زمان باقی نمانده و شاید آنچه که در این انتخابات بیش از هر زمان دیگری برای 
اصولگرایان مهم است، علاوه بر ورود حداکثری به بهارستان، به دست گرفتن سکان 
ریاست آن باشد؛ گزینه هم کم ندارند؛ از علی لاریجانی بگیرید تا محمدباقر قالیباف، 
محسن رضایی، غلامعلی حدادعادل و...گزینه هایی که به نظر رختشان را از ورطه انتخابات 
ریاست جمهوری بیرون کشیده اند اما دست اصولگرایان را برای لیست بستن انتخاباتی 
و بعد در نهایت ریاست مجلس باز می گذارند و البته بیش از هر زمان دیگری باید برای 
مورد وفاق قرار گرفتن طیف های مختلف اصولگرایی به مصاف با یکدیگر بروند. هرچند 
اصولگرایان سال هاست از طریق علی لاریجانی این سکان را در اختیار دارند اما هم طرح 
اصلاح موادی از قانون انتخابات، کاندیداتوری او را در این انتخابات زیر هاله ای از ابهام برده 
و هم زمزمه هایی مبنی بر احتمال کاندیداتوری او برای انتخابات ریاست جمهوری 1400، 
می تواند بر تصمیم او برای ورود به مجلس تاثیر بگذارد. هرچه که باشد این احتمالات و 

زمزمه ها می تواند بر معادلات اصولگرایان برای این انتخابات آینده مجلس تاثیر بگذارد.
* علی لاریجانی؛ فولاد آبدیده بهارستان

سال که به آخر برسد، 12 سال از صدرنشینی علی لاریجانی بر صندلی ریاست 
می گذرد؛ 12 سال یکه تازی بر بالاترین منصب بهارستان، با انواع و اقسام تجربه ها 
و روزهای تلخ و شیرین. روزهایی که هرچند در این اواخر چندان به مذاق دوستان 
اصولگرایش خوش نیامد اما برای او چندان هم بد نبود. حالا او برای انتخابات مجلس 
بعدی باید هم بتواند دوستان راست گرایش که  او را به واسطه حمایت از حسن روحانی، 
ماجرای تصویب برجام و مخالفت همیشگی او با استیضاح وزرای دولت، دیگر بیشتر 
اصلاح طلب می دانند، راضی کند و هم  باید منتظر نظر شورای نگهبان درباره مصوبه اخیر 
مجلسی ها درباره طرح اصلاح موادی از قانون انتخابات مجلس بماند که نمایندگانی را 
که سه دوره متوالی در مجلس حضور داشته اند از نامزدی برای دوره چهارم منع می کند. 
مصوبه ای که شوق ریاست مجلس را در بعضی اصولگرایان زنده کرده و در صورت تایید 
شورای نگهبان دست علی لاریجانی را از رسیدن به خود بهارستان کوتاه می کند چه برسد 
به ریاست بر آن. گرچه سکوت او درباره تصمیم شورای نگهبان درباره این مصوبه، شاید 

بیشتر نشان از خاطرجمعی او از تایید نشدن آن در این شورا داشته باشد.
 *  محمدباقر قالیباف؛ دلخور اما پایبند به اصولگرایی

شاید ریاست سید ابراهیم رییسی بر قوه قضاییه بهترین خبر برای این روزهای 
محمدباقر قالیباف باشد؛ یکی از اضلاع دوگانه که از انتخابات سال 96 به بعد بیشتر 
از هر زمان دیگر در سیاست ایران مطرح شدند، کم شده و حالا خودش مانده و 
خودش. قالیباف ماه ها است که از صندلی ریاست ساختمان بهشت به زیر کشیده شده، 
همچنان بر هیچ صندلی ریاستی دیگری تکیه نزده، خبری هم از ریاستش بر بنیاد 
مستضعفان نیست و ایده نواصولگرایی اش هم هنوز نتوانسته راست گرایان را قانع کند. 
به همین خاطر هم هست که حالا با نزدیک شدن به انتخابات امسال، خیال ریاست 
صندلی سبز بهارستان به سرش زده و شواهد نشان از تحرکات زودهنگام و خیز او 
برای انتخابات دارد. او گرچه بعد از کناررفتنش از انتخابات سال 96 به نفع رییسی، از 
دوستان هم طیفی اش دلخور شد و این دلخوری را هم برزبان آورد اما برای پیمودن این 
مسیر و رسیدن به سرمنزل مقصود چاره ای جز به دست آوردن دل اصولگرایان ندارد؛ 
اتفاقی که اگر حاصل شود به نظر راه را حداقل برایش در مقابل کسی همچون علی 
لاریجانی، هموارتر می کند. هرچند احتمال می رود او خودش مستقلا از سوی حزب 
متبوعش وارد میدان انتخابات شود اما در جلسات شورای وحدت اصولگرایان شرکت 

می کند تا بیشتر اوضاع را بسنجد.
 * محسن رضایی؛ همچنان در صحنه

او که حضور در انتخابات کم ندارد، این یکی هم رویش! محسن رضایی را می گوییم. 
گرچه »آقامحسن« چندسال اخیر را ترجیح داده پا به میدان انتخابات نگذارد و لباس سبز 
سپاهی را دوباره بر تن کرده اما موعد هر انتخاباتی که می شود می توانیم او را حتما یکی 
از گزینه های محتمل باری کاندیداتوری بدانیم. گرچه او علاوه بر شکست در انتخابات 
ریاست جمهوری 88 و 92 طعم شکست را در ششمین دوره انتخابات مجلس-زمانی 
که به هر دو فهرست جامعه روحانیت مبارز و مجمع روحانیون مبارز راه یافته بود- هم 
چشیده اما او در سال های اخیر از شاگرد اول های حضور در جلسات جمنا بوده، به 
جلسات شورای وحدت اصولگرایان رفته و به نظر نمی رسد حضور دوباره در سپاه هم 
توانسته باشد او را از سودای سیاسی گری دور کند. او حتی ارتباطش را در این چند سال 
اخیر با اعضای کنونی فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس حفظ کرده و در جلساتی که با 

آن ها می گذارد همچنان بر حسن روحانی، رقیب پیشین انتخاباتی اش می تازد. 
 * پرویز فتاح؛ مهره کَنده شده از اصولگرایی

هنوز یکی دوماهی به انتخابات سال 96 زمان مانده بود که پرویز فتاح که مدتی است 
ردای ریاست کمیته امداد امام خمینی)ره( را بر تن کرده، دعوت ائتلاف اصولگرایان را 
رد کرد و گفت که نامزد دوازدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری نخواهد شد. او چند 
روز پیش هم همین تصمیم را درباره انتخابات مجلس دوباره تکرار کرده و گفته هیچ 
سر وسری با اصولگرایان ندارد؛ »از سازوکار اصولگرایان برای انتخابات مجلس درسال98 
اطلاعی ندارم. من و اصولگرایان هیچ سر و سری با هم نداریم.« هرچند فتاح حالا با 
شنیدن چسباندن برچسب اصولگرایی به خودش برآشفته می شود اما با توجه روابط 
حسنه  و اقبال  چهره های اصولگرایی به او، می توانیم این چهره را هم یکی از گزینه های 

بالقوه برای حضور در انتخابات مجلس و ریاست بر آن بدانیم.
 * غلامعلی حدادعادل؛ گزینه همیشه بالقوه 

 ریاست مجلس برای او موضوع عجیب و غریبی نیست؛ غلامعلی حدادعادل 4 
سال رییس مجلس هفتم بوده و خوب به راه و چاه ریاست بر بهارستان آشنا است. 
چهره نام آشنای اردوگاه اصولگرایان و گزینه ای جدی برای سرلیستی این اردوگاه برای 
انتخابات مجلس یازدهم.گرچه هنوز هم بسیاری از طیف های اصولگرایی او را مقصر 
رای نیاوردن لیست اصولگرایان در مجلس دهم می دانند، اما »آقای فرهنگ« دنیای 
سیاست ایران با ائتلاف کردن برای انتخابات غریبه نیست؛ او پیش از این در ائتلاف 
بزرگ اصول گرایان، جبهه متحد اصول گرایان و ائتلاف آبادگران حضور جدی داشته 
و حالا با توجه به خبرهایی که درباره چیدن مهره های نزدیک به او در صداوسیما به 
گوش می رسد،  حداد می تواند یکی از گزینه های جدی اصولگرایان برای اجماع باشد؛ 

البته اگر اجماعی در کار باشد.
 * محمدرضا باهنر؛ »لابیمن« بزرگ

28 سال نمایندگی مجلس عدد کمی نیست؛ آن هم برای مرد »لابی ها«ی مجلس 
که در تمام این 28 سال حضوری موثر در جبهه اصولگرایی مجلس داشت. محمدرضا 
باهنر که زمانی بر نایب رییسی مجلس هم تکیه زده، در انتخابات مجلس دهم شرکت 
نکرد تا به قول خودش جایش را به جوانان بدهد قبل ازآنکه ملک الموت به سراغش 
بیاید. او حالا در روزگار بازنشستگی خودخواسته اش از مجلس به جلسات شورای وحدت 
اصولگرایان می رود و اعلام کرده که در انتخابات مجلس حضور فعال خواهد داشت؛ »حتماً 
در انتخابات مجلس حضورِ پررنگِ فعال خواهم داشت نه شخصِ حقیقیِ باهنر، به عنوان 
جریان سیاسی بالاخره لیست خواهیم داشت، رقابت می کنیم حتماً سعی می کنیم.« 
شاید به خاطر همین تلاش او و سال ها نماینده بودن او باشد که نامش خواه ناخواه در 
فهرست گزینه های ریاست مجلس یازدهم در لیست اصولگرایان جای می گیرد؛ هرچند 
به تازگی اعلام کرده که او »مجلسی« است اما نامزد نمی شود، اما روزهای آینده معلوم 
می کند که آیا این بار هم مصلحت را بر میل شخصی ترجیح خواهد داد و در انتخابات 

شرکت خواهد کرد یا خیر.
*  و گزینه های دیگر...

حالا که از چهره های مختلف اصولگرایان گفتیم، حیف است نامی از سعید جلیلی 
و عزت الله ضرغامی برده نشود. چهره هایی وابسته به تفکرات مختلف اصولگرایی که 
گرچه شاید شانس کمتری از دیگر چهره هایی که در بالا خواندید برای ریاست قوه 
مقننه داشته باشند اما اگر سری به فعالیت ها واقعی و مجازی و اظهارنظرهایشان 
بزنید می بینید که آن ها هم بدشان نمی آید جایی در میان کرسی های مجلس داشته 
باشند. سعید جلیلی که در گذشته هم نامزد انتخاباتی پایداری ها برای انتخابات 
ریاست جمهوری بوده، با توجه به ساز ناکوکی که اعضای این جبهه با دیگر طیف های 
اصولگرایی می زنند، باز هم می تواند یکی از گزینه های آن ها برای سرلیستی فهرست 
جداگانه ای باشد که برای انتخابات مجلس یازدهم در نظر می گیرند. به ویژه آنکه این 
جبهه در سال های اخیر توانسته در میان کرسی های مجلس جایگاهی برای خود 
دست و پا کند. جلیلی که با روی کار آمدن حسن روحانی برای دومین بار واژه »دولت 
در سایه« را بیشتر در ادبیات سیاسی ایران مطرح کرد، هرچند در تمام سال های بعد از 
دولت دهم، کنشگری سیاسی داشته اما اگر پایداری ها و یا دیگر اصولگرایان نگاه مثبتی 
به چهره محبوبشان  برای انتخابات مجلس و بعد ریاست او بر آن دارند، باید بیشتر از 
گذشته به پایگاه رای او توجه کنند.عزت الله ضرغامی که این روزها حسابی میانه اش با 
حسن روحانی خراب است و از جلسات شورای انقلاب فرهنگی رانده شده، مدت هاست 
که بعد از رفتن از ساختمان شیشه ای صداوسیما با چهره های مختلف سیاسی از 
اصولگرا گرفته تا اصلاح طلب صبحانه می خورد و در فضای مجازی فعال است. اما او 
در این سال ها هیچگاه سبقه اصولگرایی اش را انکار نکرده و حتی یکی از گزینه های 
بالقوه این طیف سیاسی برای انتخابات 96 بود. او در تمام  این سال ها سعی بر ترمیم 
چهره خود در میان مردم به خاطر روابط حسنه اش با محمود احمدی نژاد داشته؛ 
همچنین چند روز پیش بود که او در رشته توییتی به اشتباهاتش در زمان ریاستش 
بر صداوسیما اشاره کرد. هرچند هنوز تحرک خاص انتخاباتی در او به چشم نخورده اما 

می شود او را هم یکی از گزینه های اصولگرایان برای انتخابات مجلس دانست.

نکتـه

است  معتقد  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  عضو  یک 
روحیه  دهنده  نشان  برجام  از  خروج  نظیر  سیاست هایی 

تجاوزگرایانه و نژادپرستانه ای است که ترامپ دارد. 
سیدمحمد صدر در گفت وگویی در پاسخ به این سوال که 
بن بست میان روابط ایران و آمریکا تا چه زمانی ادامه پیدا می کند، 
گفت: این وضع تا زمانی که ترامپ حضور دارد و سیاست های امروز 
خود را دنبال می کند، ادامه دارد.ترامپ روحیه ای تجاوزکارانه دارد 
و خیال می کند همان طور که در تجارت بر رقبای خود پیروز 
شده، در سیاست خارجی نیز می تواند این رویه را در پیش گیرد. 
البته او در سیاست داخلی نیز همین گونه است و درگیری هایی 
با حزب دموکرات و کنگره دارد و حتی با برخی اعضای حزب 

خودش یعنی »جمهوری خواهان« نیز درگیری هایی دارد.
* دلیل رفتارهای ترامپ روحیه تجاوزکارانه اوست

وی افزود: دلیل این نوع رفتارهای ترامپ روحیه تجاوزکارانه 
اوست و در ارتباط با ایران نیز همین روحیه را دنبال می کند. در 
بسیاری اوقات، رفتار سیاسی انسان ها بیش از اینکه تحت تأثیر 
تفکر سیاسی شان باشد، تحت تأثیر شخصیت آنهاست. وقتی 
یک نفر شخصیتی تجاوزکارانه دارد، رفتار سیاسی خود را نیز 
بر همین مبنا تعیین می کند. بنابراین اگر بخواهیم این حالت 
ترامپ را بیشتر درک کنیم باید به بیانیه 12گانه ای مراجعه کنیم 
که از سوی مایک پمپئو منتشر شده است. بیانیه ای که بسیار 
توهین آمیز است و از ما می خواهد که رسماً تسلیم آمریکا شویم. 
این درحالی است که چنین مسأله ای قابل قبول نبوده و باید در 

مقابل آن  مقاومت کرد.
 عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در ادامه گفت: روحیه 
تجاوزکارانه ترامپ تنها در برابر ایران نیست؛ بلکه در رویکرد او 
مقابل سایر کشورها نیز دیده می شود. برای نمونه، انتقال پایتخت 
اسرائیل را از تل آویو به بیت المقدس به رسمیت شناخته و 
بسیاری از قطعنامه های سازمان ملل را زیر پا گذاشته و از طرف 
دیگر بلندی های جولان را که متعلق به سوریه است، جزو خاک 
رژیم صهیونیستی خوانده است. این اقدامات از سوی هیچ کدام از 
روسای جمهور سابق آمریکا صورت نگرفته، در حالی که تمامی 

آنها طرفدار اسرائیل بودند.
* تا چه زمانی بن بست میان روابط ایران و آمریکا وجود 

دارد؟
وی بیان کرد: این نکته مهمی است که هم روسای جمهور 
دموکرات و هم روسای جمهور جمهوری خواه سابق آمریکا که 
همگی حامی اسرائیل بودند، دست به چنین اقداماتی نزدند و 
می دانستند که خلاف قوانین بین المللی بوده و به هیچ عنوان 
کمکی به حل مسائل خاورمیانه نمی کند. بنابراین تا زمانی که 
ترامپ از این سیاست ها دست برندارد، بن بستی میان روابطا 
یران و آمریکا وجود خواهد داشت. از این رو، سیاست هایی نظیر 
خروج از برجام نشان دهنده روحیه تجاوزگرایانه و نژادپرستانه ای 
است که ترامپ دارد. همچنین شعاری که ترامپ در تبلیغات 
انتخاباتی خود برگزیده بود با مضمون »اول آمریکا« یک شعار 
کاملًا نژادپرستانه است. یعنی در دنیا شهروندان آمریکا، شهروند 
درجه یک بوده و شهروندان مابقی کشورها »درجه دو« هستند 

و باید دنباله رو باشند.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در واکنش به اینکه 
آیا ایران منتظر نتیجه انتخابات 2020 است، گفت: اینکه اگر 
آنچه  مطابق  باشند  آمریکا  آتی  انتخابات  پیروز  دموکرات ها 
خودشان گفتند آمریکا به برجام بازگشته و مسیر مذاکرات مطابق 
روال گذشته ادامه پیدا می کند، اما اگر سیاست های ترامپ در 
همین مدت باقیمانده تغییر کرده و دست از روحیه تجاوزگرایانه 
بردارد و همچنین از شروط 12 گانه ای که برای مذاکره گذاشته 

عذرخواهی کند، طبیعتاً در آن شرایط مذاکره خواهیم کرد.
* ترامپ نتوانست کشور ما را تحریم بین المللی کند

وی در پاسخ به این سوال که ایران باتوجه به اینکه سیاست 
کلی نظام مقاومت و پایداری در برابر زورگویی های آمریکا است، 
باید در برابر فشارهای رسانه ای، روانی و بیرونی آمریکا چه اقداماتی 
انجام دهد، گفت: مقاومت و پایداری تنها سیاست نظام نیست، 
بلکه جزئی از آن است. طبیعتاً باید در برابر متجاوز مقاومت و 
پایداری کرد و او را به شکست کشاند. این مسأله در جبهه های 
نظامی، بٌعد نظامی پیدا می کند و در جبهه های اقتصادی و 
سیاسی، وجه اقتصادی و سیاسی. ما در ابتدا باید سعی کنیم که 
ارتباطات خود را با کشورهای اروپایی و همسایگان مان گسترش 
دهیم. در معاهدات بین المللی نیز وارد شده و از طریق کانال آنها 
امتیازاتی بدست آوریم تا بتوانیم فشارهایی را که ترامپ می آورد، 

جبران کنیم.

وی در گفت وگو با جماران  اظهار داشت: ترامپ بسیار تلاش 
می کند تا تحریم هایش علیه ایران، بٌعد بین المللی پیدا کند. او 
تحلیلی اشتباه داشت و فکر می کرد اگر از برجام خارج شود، از 
طرف دیگر ایران نیز از این قرارداد خارج شده و تمام اروپا با او 
هماهنگ می شوند و قطعنامه های سازمان ملل نیز دوباره کارایی 
پیدا می کنند و در نتیجه ایران مانند زمان آقای احمدی نژاد به 
صورت بین المللی تحریم می شود که خوشبختانه این تحلیل او 
اشتباه بود و ایران از برجام خارج نشد و ترامپ نتوانست کشور ما 

را تحریم بین المللی کند.
وی ادامه داد: ما باید تلاش کنیم تا ترامپ به اهداف خود نرسد 
و فعالیت های بین المللی خود را گسترش دهیم. نکته مهم دیگر 
اینکه مانند زمان جنگ که وضعیت اقتصادی و امکانات مان کمتر 
از الان بود اما چون مردم با حاکمیت بودند، علیرغم 8 سال فشار 
و جنگ و تحریم، کشور اداره شد. باید به سمت انسجام داخلی 

حرکت کرده و درواقع یک »وحدت ملی« ایجاد کنیم.
وی تأکید کرد: در مقطع فعلی نیز باید به گونه ای عمل شود 
که اگر نارضایتی های مردمی یا مشکلات معیشتی هست، برطرف 
شوند. بنابراین توجه به این مسأله باعث پیروزی و عبور کشور از 

این شرایط می شود.
* باید رویکرد امنیتی کشور به رویکرد فرهنگی و 

سیاسی تبدیل کنیم
وی در پاسخ به این سوال که آیا چشم اندازی برای ایجاد 
وحدت لازم در کشور می بیند، گفت: شاید هنوز بسترهای ایجاد 
»وحدت ملی« در کشور به اندازه کافی وجود نداشته باشد، اما باید 
به آن سمت حرکت کرد. یعنی باید این بینش حکومتی حاکم 
شود که برای حفظ حکومت، نیازمند پایگاه های قوی مردمی 
هستیم و لازمه این پایگاه نیز رضایت مردمی است. رضایت 
مردمی هم دارای ابعاد سیاسی، اقتصادی و فرهنگی بوده که باید 
به همه زوایای آن توجه کرد. ما وقتی با یک دشمن قوی خارجی 
مانند آمریکا، اسرائیل یا بعضی کشورهای عربی مواجه هستیم، 
باید رضایت پشت جبهه که همان مردم کشور هستند را تامین 

کنیم.
صدر در پاسخ به سوال دیگری که چطور در شرایط فعلی 
می توان شکاف های موجود میان نخبگان و شخصیت های سیاسی 
جامعه را پر کرد، گفت: مهم ترین راهکار عملی برای این مسأله 
این است که بینش و رویکرد امنیتی حاکم بر کشور را به رویکرد 
فرهنگی و سیاسی تبدیل کنیم. ما باید به طرف شعارهای اصلی 
انقلاب یعنی همان آزادی، استقلال، جمهوری اسلامی و رفاه مردم 
حرکت کنیم و بر آنها جامه عمل بپوشانیم. نباید با انجام یکسری 

اشتباهات، باعث وارد شدن فشارهای غیرعادی به مردم شویم.
* باید نگرشی »ایران شمول« حاکم شود

وی در ادامه گفت: اول انقلاب آنقدر در مملکت آزادی بود 
که حزب توده، مجاهدین خلق و چریک های فدایی از رادیو و 
تلویزیون جمهوری اسلامی حرف های خود را زده و با برخی 
مخالفت  اسلامی  جمهوری  اساسی  قانون  حتی  و  اقدامات 
می کردند و بعد مناظراتی سیاسی تشکیل می شد که از طرف 
جمهوری اسلامی بزرگانی مانند شهید بهشتی شرکت می کردند 
و از آن طرف نیز گروه های کمونیست کافر بودند، ولی به آنها اجازه 
داده می شد تا حرف هایشان را بزنند و خود امام هم بسیار اصرار 

داشتند که این مناظره ها برگزار شود. امروز رادیو و تلویزیون ما 
چگونه است؟ جز اینکه نه تنها گروه های سیاسی و حتی اصلاح 
طلبان هیچ راهی در آن ندارند بلکه فردی مانند »فردوسی پور« که 

یک شخصیت ورزشی است نیز تحمل نمی شود.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تاکید بر اینکه باید 
چنین روش ها و بینش هایی در کشور عوض شوند، گفت: باید 
نگرشی »ایران شمول« که تمام ملت ایران در آن تحت پوشش 
حاکمیت قرار می گیرند، حاکم شود تا ان شاالله با انسجام ملی و 

پشتوانه ای قوی بتوانیم ترامپ را شکست دهیم.
وی در پاسخ به این سوال که آیا در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام نیز درباره این مسائل بحث هایی می شود یا خیر، گفت: 
در مجمع بحثی قبل از دستور نمی شود، ولی در گذشته بعضاً 

صحبت هایی پیرامون چنین مباحثی مطرح می شد.
* کنگره آمریکا با شروع یک جنگ تمام عیار با ایران 

موافقت نمی کند
صدر همچنین در واکنش به این سوال که آیا وفاقی درباره این 
نوع موضوعات در میان اعضای مجمع تشخیص وجود دارد، گفت: 
در این زمینه ها بعضاً صحبت هایی شده و بعضی ها هم نظریات 
خوبی دارند ولی اینکه به صورت دستوری مشخص مطرح شده یا 

مصوبه ای داشته باشد، چنین نبوده است.
وی با اشاره به سخنان اخیر »وزیر امور خارجه« درباره اقدامات 
تیم »ب«، و احتمال موفقیت آن تیم در ایجاد یک درگیری 
نظامی با ایران گفت: با شناختی که از ترامپ دارم،  از آنجا که  
اقتصاد برای او بسیار مهم و زیربنایی بوده و از هزینه های یک 
جنگ تمام عیار نظامی نیز به خوبی باخبر است، بعید به نظر 
می رسد که تحت تأثیر گروه»ب« قرار گیرد. به ویژه اینکه در 
مسأله شروع جنگ نیز این گونه نیست که فقط رئیس جمهور در 
آمریکا تصمیم بگیرد و شروع یک جنگ تمام عیار باید حتماً 
به تصویب کنگره این کشور برسد. بنابراین بسیار بعید است که 

کنگره با شروع یک جنگ تمام عیار با ایران موافقت کند.
* بالاترین برگ برنده ایران، همان مردمش است

مشاور ارشد وزیر امور خارجه در پاسخ به این سوال که چه 
برگ برنده هایی برای ایران در منطقه وجود دارد، گفت: بالاترین 
برگ برنده ایران، همان مردمش است. مردم، انقلاب، آزادی، 
انتخابات و دموکراسی برگ های برنده ایران در منطقه هستند. 
چرا که این ویژگی ها در هیچکدام از کشورهای عربی وجود ندارد 
و همیشه بیش از آنکه اقتدار نظامی یک کشوری در دنیا مطرح 
باشد، اعتبار بین المللی آن مطرح است. این اعتبار نیز از طریق 
توسعه سیاسی، دموکراسی و آزادی احزاب، گروه ها و رسانه ها 
در داخل آن کشور به وجود می آید. در واقع رعایت این موارد 
است که به کشورها آبرو می دهد و وقتی این آبرو باعث اعتبار 
بین المللی شد، چنین کشوری هیچ گاه در دنیا منزوی نمی شود 
و وقتی کشوری منزوی نباشد هیچ کشوری جرأت حمله به آن 

را پیدا نمی کند.
وی ادامه داد: حمله نظامی وقتی انجام می شود که کشوری را 
از نظر بین المللی منزوی کرده باشند و این بلایی بود که هم سر 
صدام و هم طالبان افغانستان آوردند. یعنی اول آنها را به صورت 
کامل منزوی کردند و به خصوص قطعنامه های مختلفی علیه 
طالبان گرفتند و بعد از آن حمله کردند و آن را از بین بردند. اما 

قدرت ایران معنایی بوده و قدرتی است که از مردم ناشی می شود.
* باید تا جایی می توانیم در به روزرسانی امکانات نظامی 

خود فعال باشیم
این دیپلمات سابق درباره جایگاه نظامی گری در تامین منافع 
ملی و نسبت آن با دیپلماسی گفت: قدرت دارای ابعاد مختلف 
است. یک زمانی بود که امکانات نظامی در دنیا حرف اول را 
می زد ولی امروز این گونه نیست. البته طبیعی است که جمهوری 
اسلامی ایران باید از نظر نظامی تقویت شود و امکاناتی که دارد نیز 
باید روزبه روز افزایش پیدا کند. به ویژه با خرید تسلیحات نظامی 
گسترده از سوی کشورهای منطقه و امکانات نظامی اسرائیل، این 
ضرورت به وجود می آیدکه ما دائماً از نظر نظامی خود را تقویت 

کنیم.
وی افزود: ما باید تا جایی می توانیم در به روزرسانی امکانات 
نظامی خود فعال باشیم، اما این بدان معنا نیست که امکانات 
اقتدار  بلکه  تامین می کند.  را  ایران  امنیت  نظامی صددرصد 
ایران ابعاد مختلف دارد که مهم ترین آن مردمش هستند. البته 
مسائل اقتصادی، وجاهت بین المللی، فرهنگ ایران و همچنین 
پیام انقلاب اسلامی نیز جزو مواردی هستند که مجموعاً ایران را 

تبدیل به کشوری مقتدر می کند.
عضو  باید  بین المللی  فعالیت های  افزایش  برای   *

کنوانسیون پالرمو و CFT شویم
صدر همچنین در پاسخ به این سوال که آیا درست است 
برخی موضوع تصویب FATF را به اقدام اخیر آمریکا مبنی بر 
تروریست خواندن سپاه پاسداران ربط می دهند و خواهان عدم 
تصویب آن هستند، گفت: این دو موضوع اصلًا ارتباطی به هم 
ندارد.  همانطور که در ابتدای این مصاحبه گفتم، ترامپ به دنبال 
اعمال فشارهای اقتصادی همه جانبه علیه ایران است که آخرین 
آن هم معرفی کردن سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به عنوان یک 
گروه تروریستی است. در صورتی که FATFمسأله ای دیگر بوده و 
به تعیین یکسری استانداردها برای مبارزه با منابع مالی تروریسم، 

مبارزه با پولشویی و قاچاق و همچنین پالرمو بازمی گردد.
و  دهیم  را شکست  آمریکا  اینکه  برای  ما  کرد:  بیان  وی 
نگذاریم در سیاست هایش علیه ایران موفق شود، باید فعالیت های 
بین المللی خود را افزایش دهیم. برای افزایش این فعالیت ها 
نیز باید عضو کنوانسیون پالرمو و CFT  شویم. البته 8فروردین 
امسال، قطعنامه 2462 تحت عنوان »تهدید علیه صلح و امنیت 
بین الملل ناشی از اقدامات تروریستی، پیشگیری و مقابله با تأمین 
مالی تروریسم« ذیل فصل هفتم منشور ملل متحد صادر گردیده 
که برای تمام کشورهای عضو سازمان ملل لازم الاجراست و 12 
بار به FATF ارجاع می دهد. ما اگر عضو دو کنوانسیون باقیمانده 
FATF نشویم، اولاً به دنیا اعلام می کنیم که می خواهیم فعالیت 
های تروریستی انجام دهیم، دوم اینکه می خواهیم پولشویی و 
قاچاق اسلحه و مواد مخدر کنیم. از طرف دیگر وقتی این دو 
لایحه تصویب نشود، حتی کشورهایی که تا امروز با ما همکاری 
دارند نیز دیگر نمی توانند به همکاری خود ادامه دهند و نیز از 
امتیازاتی که این دو کنوانسیون فراهم می کنند، به ویژه امکان 

سرمایه گذاری خارجی، محروم می شویم.
به  ایران  کمک  به  خللی   FATF لوایح  تصویب   *

گروه های مقاومت وارد نمی کند
صدر با بیان اینکه با تصویب لوایح FATF خللی به کمک 
ایران به گروه های مقاومت وارد نخواهد شد، اظهار کرد: مطابق 
همان لایحه CFT، هر کشوری تعریف خود را از تروریسم دارد. 
ما گروه هایی را تروریسم می نامیم که در شورای عالی امنیت ملی 
کشور خودمان به تصویب رسیده باشد. آن گروه ها نیز مشخص 
هستند از داعش، طالبان تا القاعده گرفته تا گروه های مرتبط به آنها 
که بعضی های شان در سوریه هستند. بنابراین مطابق قطعنامه های 

سازمان ملل، مبارزه با اشغالگری یا رفع اشغال تروریسم نیست.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در پاسخ به این سوال 
که دلیل مخالفت برخی اعضای آن مجمع با لوایح FATF چه 
می تواند باشد، گفت: برخی اعضا خیال می کنند که اگر این لوایح 
تصویب شود برای نمونه حزب الله، حماس یا برخی گروه های 
فلسطینی جزو تروریست ها قرار می گیرند. در حالی که چنین 
برداشتی اشتباه است و هر کشوری تعریف خود را از تروریسم 
دارد. اگر دو لایحه باقیمانده از لوایح FATF تصویب نشود، در 
روابط تجاری، بانکی و مالی حتی با کشورهایی که امروز با ما 
گذاری  سرمایه  و  می شویم  مشکل  دچار  می کنند  همکاری 
خارجی ما مسدود می شود و دقیقاً تبدیل به هدیه بزرگی برای 
ترامپ می شود که بتواند از طریق آن تحریم های یکجانبه خود را 

از این طریق چندجانبه و بین المللی کند.

فعال سیاسی اصلاح طلب، مهم ترین راهکار مقابله با تحریم ها 
و کاهش آثار آن را ایجاد فضایی دانست که همگان در ساخت 

کشور حس مشارکت داشته باشند.
»محمدعلی ابطحی« درباره تحریم های نفتی آمریکا علیه 
ایران و راهکار مقابله با این سیاست خصمانه گفت: کسی در 
ظالمانه بودن تحریم های آمریکا شک ندارد. ادعای رئیس جمهور 
آمریکا مبنی بر تحت فشار قراردادن حکومت ایران به وسیله 
تحریم ها شوخی بیش نیست و آسیب پذیر اصلی تحریم ها مردم 

ایران هستند.
معاون پارلمانی حقوقی رئیس جمهور اسبق ایران ادامه داد: 

در شرایط فعلی با توجه به رویکرد و سیاست های ترامپ امکان 
مذاکره و حصول تفاهم میان ایران و آمریکا وجود ندارد،بنابراین 
باید تردید را کنار گذاشته و بدانیم راهی جز ادامه مسیر فعلی 
وجود ندارد و بایستی به دنبال راهکارهایی برای کاهش اثرات 

تحریم ها در شرایط موجود باشیم.
برای کاهش فشار  افزود:  ادامه  فعال اصلاح طلب در  این 
تحریم ها دو نگاه وجود دارد. یک نگاه به مسائل اقتصادی توجه 
دارد که صاحب نظران این حوزه پیشنهادات تخصصی خود را 

مطرح خواهند کرد.
وی با بیان این که در حال حاضر برای بسیاری از قدرت های 

جهان کسب سرمایه مالی و اقتصادی مد نظر است، تاکید کرد:با 
توجه به ظرفیت های گسترده ای که در کشور وجود دارد، برای 
حکومتی پابرجا مثل جمهوری اسلامی و مردم قدرتمند ایران 
راهکارهای اقتصادی متعددی برای دور زدن تحریم ها وجود دارد.

ابطحی ادامه داد: هرچند تجربه سال های اخیر نشان داد دور 
زدن تحریم ها موجب بروز فسادهایی خواهد شد، اما راه حل آن 
مراقبت جدی برای کاهش بروز فساد است و این مسئله نباید 

جسارت دولت برای دور زدن تحریم ها را کم کند.
این فعال سیاسی در ادامه نگاه دوم به راهکارهای کاهش فشار 
تحریم ها را توجه به پتانسیل های داخلی کشور دانست وگفت: 

باید روی مسائل فرهنگی از جمله ترویج استفاده از تولید داخلی 
توجه ویژه داشت و از تجربه های دیگران مانند کشور هند که 
توانست جنبش حمایت از تولید داخلی را به خوبی پیش ببرد، 

استفاده کرد.
ابطحی ادامه داد: مهمترین راهکار برای کاهش فشار تحریم 
ایجاد وحدت در داخل کشور است. باید شرایطی فراهم شود که 
همه حس کنند در ساخت کشور خود سهم دارند و در حالی 
ایفای نقش مثبت هستند. جبهه های مختلف سیاسی و اعتقادی 
بایستی در عرصه فعال باشند و با نگاهی به آینده، اختلاف سلیقه 

و دلخوری ها را کنار بگذارند.

سیدمحمد صدر:

باید »وحدت ملی« در کشور ایجاد شود

محمدعلی ابطحی:

همه باید در ساخت کشور احساس مشارکت داشته باشند

کارشـناس ارشـد مرکز بررسـی های اسـتراتژیک گفت: ترامپ نگاه ایدئولوژیکی به 
ایران ندارد اما ائتلافی از جریانات تندرو و جنگ طلب که اعضای آن سـوابق طولانی در 

ضدیـت با ایـران دارند، وی را محاصره کرده اسـت.
»دیاکو حسـینی« با اشـاره به فعالیت تیم B )جان بولتون، بنیامین نتانیاهو، محمد 
بـن سـلمان و محمد بـن زاید( در عرصه سیاسـت خارجی ایالات متحده گفـت: در دو 
سـال گذشـته یـک نوع ائتلاف اعلام نشـده ولی کاملا محسـوس میان امـارات متحده 
عربی، عربسـتان سعودی، اسـرائیل و برخی از کارگزاران عرصه سیاسی - امنیتی دولت 
آمریـکا شـکل گرفته اسـت.وی با بیـان اینکه تیـم B نوعـی ائتلاف میـان تندروترین 
افـراد حاکـم در ایـن کشـورها اسـت اما ایـن افـراد الزاما نماینـده جریان های سیاسـی 
خودشـان هم نیسـتند، اظهار داشـت: هدف تیم B یک نوع رفتار غیرمعقول با توسـل 
بـه روش های خشـن یعنی حذف ایران نه تنها در معـادلات منطقه ای بلکه حذف ایران 
در عرصه هویتی و جغرافیایی اسـت و این مسـئله، فهم ریشـه های برخورد با این گروه 
و تفـاوت دیدگاه هـای رادیکال و جنگ طلبانه آنها را با اکثریت نخبگان سیاسـی آمریکا 
ضروری می سـازد. این تحلیلگر ارشـد مسائل سیاسـت خارجی با اشاره به صحبت های 
اخیـر وزیـر امور خارجه تصریح کرد: ظریف با هوشـمندی بالایی این حقیقـت را درک 
کرده اسـت که برخلاف تبلیغات انجام شـده و تصورهای شـکل گرفته، یک نوع تفاوت 
و شـکاف جـدی میـان سـلایق و اولویت هـای ترامـپ با کسـانی که سـوابق روشـن و 

طولانـی ای در ضدیت بـا ایران دارند، وجـود دارد. 
* تلاش ظریف عدم ورود آمریکا به صحنه تقابل و درگیری است

حسینی ادامه داد: ظریف با در پیش گرفتن سیاست مستقیم دیپلماسی عمومی و 
رسـانه ای و مـورد خطـاب قرار دادن ترامپ امیدوار اسـت رئیس جمهور آمریکا را متوجه 
توطئه افراد و حلقه ای که او را محاصره کرده، بکند و مانع از آن شـود که ایالات متحده 
بـه سـمت تقابـل و درگیری حرکت کنـد که به زیان کشـورهای منطقـه، منافع ملی 
آمریـکا و صلـح و امنیت بین الملل اسـت.وی افزود: تاکیـد ظریف بر تیم B به معنای به 
رسـمیت شـناختن تفاوت ها در دولت آمریکا و تلاشـی برای روشنگری نیات افراطیون 

جنگ طلـب برای ایجاد تقابل و درگیری اسـت.
* ترامپ به صورت دربست درخدمت بولتون نیست 

این کارشـناس ارشـد مسائل اسـتراتژیک درباره نقش آفرینی جان بولتون هم گفت: 
ترامـپ بـرای روی کار آوردن جـان بولتـون، ژنـرال مک مسـتر را از جایگاه مشـاور خود 

برکنـار نکـرد بلکه او این احسـاس را داشـت که دیگـر امکان همکاری با مک مسـتر را 
نـدارد و در شـرایط فعلـی، بولتـون تنها کسـی اسـت کـه می تواند بـه وی کمک کند.

حسـینی اضافه کرد: تا پیش از انتخاب بولتون به عنوان مشـاور امنیت ملی، رابطه ویژه 
ای میـان ترامـپ و بولتون وجود نداشـت ولی هم اینک، بولتون به تبع مسـئولیتی که 
در کاخ سفید برعهده دارد، از نفوذ بسیاری برخورد است ولی این مسئله هم به معنای 

آن نیسـت که ترامپ به صورت دربسـت درخدمت بولتون باشـد. 
* ایران برای جدا کردن ترامپ از تیم B به هر توافقی تن نمی دهد 

وی با بیان اینکه حلقه و تیمی که ترامپ را محاصره کرده از صبغه و سابقه روشنی 
در ضدیـت بـا ایران برخودار هسـتند، ابراز داشـت: ترامپ تا پیش از ریاسـت جمهوری، 
توجـه چندانـی بـه ایران نداشـته و نـگاه ایدئولوژیکی هـم به ایران نـدارد امـا ائتلافی از 
جریانـات تنـدرو و جنگ طلـب وی را محاصره کرده اسـت.این کارشـناس ارشـد مرکز 
بررسـی های اسـتراتژیک بـا بیـان اینکه ترامـپ نیازمند یـک فرصت برای جدا شـدن 
از ایـن افـراد و دیدگاه هـای تندروانـه اسـت، عنوان کـرد: دیدگاه هـای ترامپ مبتنی بر 
مذاکره با ایران برای به دسـت آوردن توافقی اسـت که به زعم او بهتر از توافق پیشـین 
اسـت. البته تلاش ایران هم بر این اسـاس اسـتوار نیسـت کـه برای جدا کـردن ترامپ 

از تیـم B، بـه هـر توافقـی تن دهد بلکـه به دنبال روشـن کردن نیات طرفین اسـت.
* پمپئو انعطاف بیشتری نسبت به بولتون دارد 

حسـینی ادامـه داد: برخـلاف ترامـپ، نیـت بولتون سـرنگونی نظـام ایران اسـت و 
بـرای ایـن کار، به توافقی نیاز ندارد بلکه او بیش از هر چیز به اسـتمرار سیاسـت فشـار 
حداکثـری نیازمنـد اسـت.وی دربـاره مایک پمپئو هم یادآور شـد: پمپئو هم باید عضو 
دیگـری از تیم B، دانسـت کما اینکـه او هم در زمان عضویتش در مجلس نمایندگان و 
هـم ریاسـتش بر آژانـس مرکزی اطلاعات آمریکا سیاسـت ضدایرانـی را دنبال می کرد 
ولی در مقایسـه با بولتون از عقده های روحی و روانی کمتری برخودار اسـت و از امکان 
بیشـتری برای انعطاف برخودار اسـت.این کارشـناس ارشد مسـائل آمریکا افزود: با این 
وجـود، تیـم پمپئو و بولتـون ماموران اصلی پیگیری کردن سیاسـت فشـار حداکثری 

یکپارچه به ایران هسـتند. 
* وزارت امـور خارجـه آمریکا مانـع از دریافت پیام ایران از سـوی ترامپ 

شـده است
حسـینی به پیشـنهاد ایران برای مبادلـه زندانیان اشـاره و بیان کرد: این پیشـنهاد 

6مـاه قبـل از سـوی ایـران داده شـده بـود ولی تا زمانـی که وزیر امـور خارجـه آن را به 
صورت علنی مطرح کرد، به آن پیشـنهاد جوابی داده نشـده بود که نشـان از محرمانه 
بـودن آن اسـت. یکـی از دلایـل طـرح این مسـئله از سـوی ظریـف، نه بـه خاطر عدم 
دریافـت ایـن پیـام از سـوی وزارت امور خارجه آمریکا بلکه ایجاد این شـبهه اسـت که 
وزارت امـور خارجـه آمریـکا مانع از انتقال و دریافت این پیام به ترامپ شـده اسـت. وی 
اضافه کرد: نه پمپئو و نه بولتون تمایلی به گشـوده شـدن راه جدیدی ندارند و ممکن 
اسـت ترامـپ از ایـن مسـئله بی اطـلاع باشـد. این فرضیـه ای اسـت که از این مسـئله 
می تـوان مفروض دانسـت. این تحلیلگر ارشـد مسـائل سیاسـت خارجی در پاسـخ به 
سـوالی مبنی بر این که سیاسـت خارجی ایران در شـرایط کنونی باید بر چه اساسـی 
اسـتوار باشـد، گفـت: ایـران دوران سـختی را به خاطر فشـارهای اقتصادی، سیاسـی و 
امنیتـی ایـالات متحده تحمـل می کند و این مسـئله به خاطـر اسـتنباط دولتمردان 
ایـالات متحـده اسـت که فکـر می کنند می تواننـد هر کاری بکننـد ولی ایـران جوابی 
نمی دهـد یـا نمی توانـد جوابی بدهـد. آنها معتقدنـد ایران خواهـان برخـورد نظامی با 
آمریـکا نیسـت و هر فشـاری را تحمل می کند امـا کاری به ضرر منافـع ایالات متحده 

انجـام نمی دهد. 
* آمریکا باید بداند خویشتنداری ایران نامحدود و ابدی نیست

حسـینی با بیان اینکه آمریکایی ها جمع بندی اشـتباهی از خویشـتنداری ایران 
دارنـد و فکـر می کنند ایران در هر شـرایطی به خویشـتنداری خـود ادامه می دهد، 
اظهار داشـت: ایران در چنین شـرایطی باید اعلام کند که در صورت عدم همکاری 
و عـدم در نظـر گرفتن منافع ایران و تداوم سیاسـت خطرناک فشـار به ایـران آماده 
اسـت کـه بـا ابزارهـای موجود خـود به فشـارهایی کـه وارد می شـود، پاسـخ دهد.

در واقـع طـرف مقابـل باید بداند خویشـتنداری ایـران نامحدود و ابدی نیسـت. وی 
بـا بیـان اینکـه ایـران ابزارهـای مهمی هم در برجـام و هم در خـارج از برجـام دارد، 
تصریـح کـرد: ایـران بایـد ایـن مهـم را اثبـات کنـد کـه اگر تـداوم این سیاسـت ها 
منجـر بـه جنـگ شـود آمـاده پرداخـت هزینه هـای جنگ اسـت هرچند کـه این 
جنگ هزینه های هنگفتی را به همراه داشـته باشـد.این تحلیلگر مسائل بین الملل 
گفـت: اگـر آمریکا این جسـارت ژئوپولتیکـی را از طرف ایران احسـاس کند و بداند 
در برابـر هـر اقدام، پاسـخ های لازم را دریافت خواهد کرد، آنگاه می توان به پیشـبرد 

سیاسـت خارجی امیـدوار بود.

کارشناس ارشد مرکز بررسی های استراتژیک:

ائتلافی از تندروها و جنگ طلبان ترامپ را محاصره کرده است
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شبْ  بيداریِ دیدگان 
به یاد خدا، فرصتی برای نيک بختان است 

و تفریحی برای  اوليا

سه شنبه - 10اردیبهشت  1398- سال بیست و دوم - شماره  4792

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان 
قم گفت: المان جنگنده اف F4( 4(، یادبود 14 شهید خلبان 

قم در میدان مفید این شهر نصب و رونمایی می شود.
سرهنگ احمد حسینی روز شنبه درحاشیه جلسه 
هماهنگی بزرگداشت سوم خرداد در استانداری قم، در 
گفت وگویی افزود: هماهنگی میان دستگاه های مختلف 
در زمینه نصب این یادمان صورت گرفته و امیدواریم تا چند 
هفته آینده این موضوع اجرایی گردد.وی درادامه با اشاره به 
برنامه ریزی برای بزرگداشت سوم خرداد افزود: ویژه برنامه 

های بزرگداشت سی و هفتمین سالگرد حماسه آزادسازی 
خرمشهر از اول تا چهارم خرداد ماه با شعار محوری »ما 
پیروز هستیم« برنامه ریزی شده است.وی ، سوم خرداد 
را یکی از نقاط طلایی تاریخ پر افتخاردوران دفاع مقدس و 
از افتخارات نظام و انقلاب اسلامی دانست و گفت: این روز 
یادآور حماسه آزادسازی خرمشهر و الگویی الهام بخش در 
مسیر پیشروی انقلاب است.حسینی بابیان اینکه این ویژه 
برنامه ها در سه سطح استانی، میان دستگاهی و دستگاهی 
تدوین شده است گفت: برنامه های شاخص و محوری از 

جمله تجلیل از خانواده شهدا، تبیین نقش رسانه ها در 
دوران دفاع مقدس به صورت روزانه در این ایام برنامه ریزی 
شده است.وی با اشاره به روزشمار ایام بزرگداشت سوم 
خرداد در قم افزود: چهارشنبه یکم خرداد ماه به نام»رسانه، 
دفاع مقدس و مقاومت« به منظور تبیین نقش رسانه ها در 
دوران جنگ تحمیلی، روز پنجشنبه به نام »شهدا، ایثارگران 
و پیروان ولایت«، روز جمعه به نام »مقاومت، ایثار، پیروزی 
و ولایت مداری« و روز شنبه چهارم خرداد روز» مقاومت و 

پایداری و روز دزفول« نامگذاری شده است.

شهردار قم با نگران کننده خواندن رویکرد دولت و مجلس در مبحث مالیات بر 
ارزش افزوده گفت: با روندی که دولت و مجلس در مبحث مالیات بر ارزش افزوده و عوارض 

در پیش گرفته اند درآمد شهرداری ها ۵۰ درصد کاهش پیداکرده است.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در دومین نشست ادواری اعضای شهر که در سالن 
جلسات شهرداری برگزار شد اظهار داشت: شوراها زمینه ساز مردم در مدیریت شهری و 

تجلی مردم سالاری دینی است.
وی افزود: قانون اساسی در زمینه شوراها ظرفیت های بسیاری پیش بینی کرده اما 
هنوز از این ظرفیت مهم و مردمی استفاده درستی نشده است کارهای جمعی در مقایسه 
به تصمیمات یک طرفه، خدمات گسترده تری را به شهروندان ارائه می دهد که وحدت و 

انسجام در اقدامات از مهم ترین ثمرات شوراهای شهر است.
شهردار قم گفت: تا وحدت فردی در یک مسئول شکل نگیرد امکان ایجاد وحدت 
جمعی نیز از آن فرد گرفته می شود چرا که نفس و هواهای نفسانی مانع از تصمیم گیری و 
سیاست گذاری های عادلانه می شود، اگر اختلافی بین شورای شهر و شهرداری ایجاد شود 

دود آن به چشم مردم و رفته و نهایت سبب کاهش اعتماد عمومی می شود.
سقائیاننژاد اضافه کرد: متأسفانه دولت و مجلس شورای اسلامی در کاهش اختیارات 
شوراها همت جدی به خرج می دهد که به هیچ  وجه مطلوب اداره شهرها و خدمات رسانی 
به شهروندان نیست، استانی شدن انتخابات مجلس شورای اسلامی مسئله ارزشمندی 
بوده که امید می رود در کشور نهایی شود، استانی شدن انتخابات در روند خدمات رسانی 

و توجه به شهروندان اثرگذاری بسیار مثبت تری دارد.
وی تأکید کرد: افزایش اعتماد عمومی نسبت به شوراها مهم ترین رسالتی بوده که 
شوراهای شهر باید بر محور آن حرکت کند، انتخاب شهردار و تصویب بودجه شهرداری 
دو رکن اصلی فعالیت و اقدامات شورای شهر بوده که در کاهش و افزایش اعتماد عمومی 
شهروندان نقش مستقیم دارد، اتفاقات شورای اول شهر تهران نمونه های بارز از کاهش 
اعتماد عمومی به شوراها است.شهردار قم ابراز کرد: روند تصمیمات ملی در مبحث مالیات 
بر ارزش به شدت نگران کننده است، مالیات بر ارزش افزوده با عوارض تفاوت داشته و دولت 
و مجلس متأسفانه این دو مبحث را به یکدیگر ادغام کرده و عقب نشینی بسیار بزرگی را 

برای شورا به وجود آورده است.
سقائیان نژاد اضافه کرد: بیش از ۵۰ درصد درآمدهای شهرداری ها با رویکرد دولت و 
مجلس در مبحث مالیات بر ارزش افزوده کاسته شده است، ازآنجایی که بودجه شهرداری 
وابسته به نفت نبوده و از محل هزینه های شهروندان تأمین می شود در مسئله تحریم ها با 

مشکل اساسی روبه رو نشده است.
شهردار قم با انتقاد از رویکردهای جدید دولت در تلاش برای دولتی شدن شهرداری ها 
در کشور تصریح کرد: اگر شهرداری ها به سمت دولتی شدن پیش رود همان مشکلی در 
اداره شهرها ایجاد می شود که امروز در سایر بخش های اقتصادی کشور احساس می شود. 
خوشبختانه وحدت و تعامل بین دستگاه های مختلف استانی در قم قابل توجه و بسیار 

برجسته است.

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم :

المان 14 شهید خلبان در یکی از میادین قم نصب می شود

شهردار قم: 

روند تصمیمات ملی در مبحث مالیات بر ارزش نگران کننده است 

نامحـرمانه

اخبــار

ضرب و شتم علیرضا افتخاری در جاده ساوه
عده ای ناشناس به خودرو حامل علیرضا افتخاری خواننده کشورمان حمله کردند و وی را نیز مورد 
ضرب و شتم قرار دادند. خودرو شخصی علیرضا افتخاری در منطقه روستای آراسنج سفلی در نزدیکی 
ساوه مورد حمله عده ای ناشناس قرار گرفت. در این حمله که به تخریب خودرو این خواننده منجر شد 
این هنرمند نیز مورد ضرب و شتم قرار گرفت و از ناحیه چشم و صورت آسیب دید. علیرضا افتخاری 
در گفتگو با خبرنگار موسیقی ایرنا، ضمن اعلام این خبر گفت: چرا باید در کشور شاهد چنین اتفاقاتی 
باشیم و افراد غیر بومی و غریب در مناطق روستایی و دور افتاده مورد حمله و ضرب شتم گروهی قرار 
بگیرند. وی افزود: قبلا نیز شاهد چنین برخورد هایی در دیگر نقاط بوده ام و چنین برخورد هایی را بی 
ربط به دوران ریاست جمهوری آقای احمدی نژاد و حضور من در مراسم ایشان نمی دانم. اما جدای از 
همه این موارد بیشتر از خودم برای رواج چنین فرهنگ خشونت باری در جامعه متاسفم. وی در ادامه 
این گفت: وگو از امام جمعه منطقه آراسنج سفلی خواست تا نسبت به این اتفاق واکنش نشان داده و 

حمله کنندگان را نصیحت کند.

دادستان جدید تهران کیست؟
»علی القاصی مهر« دادستان جدید عمومی و انقلاب تهران در دستگاه قضایی، سمت های مختلفی 
اعم از دادستانی شیراز، رییس دادگستری استان فارس و... برعهده داشته است.به گزارش ایسنا، علی 
القاصی مهر در رزومه کاری خود در دستگاه قضایی سمت های مختلفی را برعهده داشته است. او در آبان 
ماه سال 9۰ به عنوان دادستان شیراز منصوب شد. پس از آن در تاریخ  12 شهریور ماه سال 93 به عنوان 
رئیس کل جدید دادگستری فارس  فعالیت خود را تا به امروز در این سمت ادامه داد. اینک نیز به عنوان 
دادستان جدید عمومی و انقلاب تهران به فعالیت در دستگاه قضایی ادامه خواهد داد.پیش از این عباس 
جعفری دولت آبادی دادستان عمومی و انقلاب تهران بود. او  سمت هایی همچون ریاست دادگستری 
کل استان خوزستان و  سرپرست مجتمع قضایی خانواده را بر عهده داشت. جعفری دولت آبادی در ۸ 
شهریور 13۸۸ از سوی آیت الله صادق آملی لاریجانی رئیس سابق قوه قصائیه به سمت دادستان تهران 
منصوب شد و به مدت 1۰ سال در این سمت فعالیت کرد.سرانجام با حکم آیت الله رییسی رییس قوه 
قضاییه جای خود را به علی القاصی مهر داد و قرار است به عنوان  مستشار دادگاه عالی انتظامی قضات 

به فعالیت خود در دستگاه قضایی ادامه دهد.

واکنش واعظی به وجود کارت خوان در دفتر زنگنه 
رئیس دفتر رئیس جمهورپیرامون اظهارات یکی از نمایندگان مجلس مبنی بر وجود دستگاه 
کارتخوان در اتاق بیژن زنگنه وزیر نفت برای دیدار با وی، گفت: اصلًا یک چنین چیزی نیست.محمود 
واعظی رئیس دفتر رئیس جمهور در گفتگو با فارس پیرامون اظهارات یکی از نمایندگان مجلس مبنی 
بر وجود دستگاه کارتخوان در اتاق بیژن زنگنه وزیر نفت برای دیدار با وی، گفت: اصلًا یک چنین چیزی 
نیست.وی با تاکید بر اینکه زنگنه سال هاست وزیر نفت است، ادامه داد: من )می توانم( بگویم )زنگنه( چه 
رقمی در طول این سال ها که بیش از 2۰ سال است )به کشور کمک کرده است(.رئیس دفتر رئیس 
جمهور تصریح کرد: در طول این مدت، زندگی آقای زنگنه و هر آنچه دارد را محاسبه کنید؛ باید مدال 
صداقت و درستکاری را به این فرد داد.واعظی اظهار داشت: )زنگنه( در جایی زندگی می کند با این همه 
امکانات و همه چیز دستش است، اما توانسته خودش را نگه دارد انصافا نه این که همکار من است، 
بلکه باید از ایشان تشکر کرد. آقایی هم که این حرف را زده نباید هیچ وقت به حرف هایش توجه کنید.

جایگاه ایران میان عصبانی ترین مردم جهان
یک پژوهش بین المللی عصبانی ترین مردم در سطح جهان را به ترتیب لیست کرده است. مؤسسه 
نظرسنجی بین المللی گالوپ در تحقیقی عصبانی ترین ملل جهان را در لیستی مرتب کرد که بر اساس 
آن، ایرانی ها جزو پنج ملت اول عصبانی در جهان قرار گرفتند. بر اساس این تحیق، عصبانی ترین مردم 
جهان ارمنستانی ها هستند و بعد از آن ها عراقی ها قرار گرفته و ایرانی ها نیز جایگاه سومین ملت عصبانی 
در جهان را به خود اختصاص دادند، در حالی که فلسطینی ها و مراکشی ها در رتبه های بعدی قرار دارند. 
بر اساس گزارش این تحقیق که در روسیه الیوم منتشر شد، 34 درصد از مردم جهان به طور روزانه 
احساس غم دارند، 4۸ درصد دچار استرس بوده، ۵۰ درصد آن ها احساس نگرانی داشته، 42 درصد با 
دردی دست وپنجه نرم می کند، ۵۰ درصد خوشحال هستند و ۷3 درصد به طور روزانه لبخند می زنند.

واکنش معاون دادستان کل به توئیت مهناز افشار
معاون دادستان کل کشور درباره احتمال تشکیل پرونده قضایی برای یکی از بازیگران پیرامون 
بازنشر مطلبی در فضای مجازی گفت: اقدامات قضائی لازم در این خصوص در دستگاه قضائی در حال 
انجام است.جواد جاویدنیا در پاسخ به این سوال که آیا می توان گفت توئیت خانم مهناز افشار قاتل طلبه 
همدانی را برای قتل تحریک کرده است یا خیر؟ گفت: اینها مسائل قضائی است و باید طی مراحل 
دادرسی بررسی شود. زیرا نمی توان بر اساس یک موج عمومی یا اذهان عمومی حکم صادر کرد. تمام 
این موارد و اظهارات به وجود آمده نیاز به کارشناسی دارد و در صورت انجام شدن اقدامات قضائی، روند 

اطلاع رسانی انجام خواهد.

کلاهبرداری از فوتسالیست معروف ایران
مصطفی نظری درباره حضورش در لیگ اندونزی گفت: متأسفانه اعتمادی که به برخی کردم پوچ 
از آب در آمد. آن چیزی که این دوست عزیز قبل از رفتن من به اندونزی می گفت، دروغ از آب درآمد 
و مرا دل زده کرد. من لیگ را به خوبی و خوشی تمام کردم، اما در حالی که قراردادم ۶ ماهه بود، به 

یکباره قرارداد را پنج ماهه کردند. در واقع باشگاهواموس اندونزی جعل سند کرد تا پولم را کامل ندهد.

معاون استاندارقم:  

مجمع مشورتی توسعه قم تشکیل می شود 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: مجمع مشورتی توسعه استان به زودی 

تشکیل و فعالیت های خود را آغاز می کند. 
مهرداد غضنفری عصر دوشنبه در دوازدهمین جلسه کارگروه آموزش و پژوهش، فناوری و نوآوری 
قم درسالن جلسات معاونت هماهنگی امور اقتصادی و منابع انسانی استانداری افزود: در جلسه 
گذشته شورای معاونین استاندار و شهردار قم برای تشکیل مجمع مشورتی توسعه استان ساختار 
اولیه تعریف شده است، فلسفه وجودی این مجمع کمک در مسیر برنامه های شورای برنامه ریزی و 
مدیریت استان خواهد بود.وی تأکید کرد: درساختار مجمع مشورتی استان کمیته های متعددی 
درحوزه های مختلف پیش  بینی شده است، پیشنهادات کارگروه ها بعد از تصویب در مجمع مشورتی 
استان قابلیت اجرایی پیدا می کنند.وی ادامه داد: حقیقت این است که از مشارکت محدود برخی از 
مدیران در جلسات استان گلایه وجود داشته و انتظار می رود آنان در حل و تحلیل مسائل و مشکلات 
مشارکت بیشتری کرده و راهکارهای عملیاتی ارائه دهند.غضنفری تصریح کرد: حلقه مفقوده استان 
در مبحث اشتغال و تولید، با تشکیل مجمع مشورتی و ارتباط دانشگاه و صنعت تا حدود زیادی با 
تحول همراه شده و بخشی از مشکلات موجود برطرف می شود.وی باانتقاد ازمشارکت اندک مدیران 
استان دردوره های آموزشی اضافه کرد:محورهای پژوهشی باید بر مبنای نیازهای استان شکل بگیرد، 
در زمینه استقبال اندک مدیران از دوره های آموزش مدیریتی باید آسیب شناسی شود، مدیران دولتی 
موظف به گذراندن سالی حداقل ۶۰ ساعت دوره آموزشی هستند.معاون هماهنگی امور اقتصادی و 
منابع انسانی استانداری قم گفت: متأسفانه برخی از مدیران از شرکت در کلاس های آموزشی خود را 

بی نیاز می دانند که مسئله سنجیده ای نیست.
غضنفری تأکید کرد: در حوزه آموزش، پژوهش، فناوری و نوآوری علی رغم اینکه تعداد بسیار 
زیادی شرکت و افراد مشغول فعالیت هستند، اما همچنان وضعیت قم در این زمینه کمبود داشته و 

ضعف هایی در آن احساس می شود.
وی عنوان کرد:متأسفانه هنوز درک مشترکی از توسعه مباحث فناوری و پژوهش در بین 
مسئولان و دستگاه های مختلف مشاهده نمی شود، تا زمانی که چنین درکی در بین مدیران اتفاق 

نیفتد نمی توان انتظار اتفاق خاصی را در امر توسعه استان داشت.
غضنفری ادامه داد: فرصت های مناسبی در استان با عنوان بسته های حمایتی در حوزه مالی 
دریک سال و نیم گذشته ایجادشده که بستر بسیار مطلوب برای توسعه وگسترش شرکت های 

دانش بنیان، اشتغال پایدار روستایی و اشتغال فراگیر ایجاد کرد.
غضنفری با اشاره به مشکلات ساختاری توسعه استان گفت: در امر توسعه قم هم مشکل 
نرم افزاری و هم مشکل سخت افزاری وجود داشته که در صورت تغییر در حوزه نرم افزار و نگاه های 

قالب، مشکل نرم افزاری و مباحث مالی نیز حل می شود.
وی تصریح کرد: بالغ بر 13 هزار میلیارد تومان حجم منابع مالی و بانکی در قم است اما مصارف 
مالی در استان کمتر از ۶۵ درصد است، یکی از کارگروه هایی که می تواند در امر توسعه استان نقش 
مثبت ارائه دهد کارگروه آموزش و پژوهش، فناوری و نوآوری بوده که بنیان آن مبتنی بر علم و 

دانش است.
غضنفری خاطرنشان کرد:همایش فرصت های سرمایه گذاری و رونق تولید نیمه دوم امسال در 
قم برگزار می شود و طبق دستور استاندار جنبه های علمی این همایش تقویت و بر غنای آن افزوده 

خواهد شد.

به جهت خدمت به زائرین و مدیریت سیلاب ها در ایام  نوروز صورت گرفت

تقدیر آیت الله سعیدی از استاندارقم
قدردانی امام جمعه و تولیت آستانه مقدسه حضرت معصومه)س( از اقدامات استاندار قم در 

خدمت به زائرین و مدیریت سیلاب های نوروز 9۸ قدردانی کرد.
آیت الله سید محمد سعیدی تولیت آستانه مقدسه حضرت معصومه)س( با اهدای لوح تقدیر از 

اقدامات استاندار قم در خدمت به زائرین در ایام نوروز و مدیریت سیلاب ها قدردانی کرد.
به گزارش روابط عمومی استانداری قم در متن این لوح تقدیر خطاب به دکتر سرمست استاندار 

قم آمده است:
فیض زیارت و تجلی آن در حضور انبوه ارادتمندان به اال بیت عصمت و طهارت علیهم السلام در 
لحظه تحویل سال، ایام نوروز و بهار علوی سال 139۸ در حرم مطهر و همچنین همراهی کریمانه در 
کنار اقشار مختلف مردم و دستگاه های خدمت رسان به هموطنان آسیب دیده در سیل های اخیر 
کشور تحت لوای سبز بانوی کرامت نشان دهنده ی عمق عشق و ارادت بی پایانی ست که در قلوب 
مومنین لحظه به لحظه بر آن افزوده می شود. توفیق خدمت به زائران و مجاوران این آستان مقدس، 

مدال زرین عشق است که بحمدالله بدان نائل آمده اید.
بدین وسیله از تلاشهای بی دریغتان در عرصه های گسترده و مختلف خدمتی آستان 
مقدس حضرت معصومه )س( تقدیر و تشکر نموده و توفیقات روز افزونتان را از خدای منان 
مسالت می نمایم. در سایه توجهات حضرت ولی عصر )عج( و تحت زعامت ولی امر مسلمین 
جهان حضرت آیت الله العظمی خامنه ای مد ضله العالی خدمتی خالصانه همراه با عزت برای 

شما خادم ارجمند خواهانیم.

برای خرید مسکن باید تا 70 سال پس انداز کنید کاریکاتور

کارشناس مسکن با اشاره به اینکه اگر متوسط 
قیمت مسکن را با حداقل دستمزد مقایسه کنیم، 
میزان زمان انتظار و پس انداز برای خرید مسکن 

به 70 سال می رسد، گفت: مسکن به سقف قیمت 
نزدیک شده است

جواد تکجو

رئیس شورای  اسلامی شهر قم :

بسترهای سرمایه گذاری در شهر قم 
فراهم  شده است

رئیس شورای  اسلامی شهر قم با اشاره به اهمیت مسئله سرمایه گذاری 
گفت: برای جذب سرمایه گذار در شهر قم تمام بسترها مهیا شده و 
مشوق های ویژه ای نیز برای آن در نظر گرفته  شده باوجود رکود حاکم بر 

کشور هیچ پروژه ای در قم متوقف نشده است.
عبدالله جلالی در دومین نشست ادواری اعضای شورای شهر که 
در سالن جلسات شهرداری برگزار شد اظهار داشت: برگزاری چنین 
نشست های در استفاده از تجربه های اعضای اسبق مفید و پرفایده است.

وی افزود: حقیقت این بوده که اگر توسعه ای در ابعاد مختلف سرانه های 
اجتماعی در شهر ایجاد شده حاصل فکر و تصمیم تمام اعضای ادواری 
شورای شهر قم در ۵ دوره گذشته بوده است از آنجایی  که اعضای شورا یک 
مجلس محلی بوده درک بیشتر از مشکلات داشته و دسترسی به آن ها نیز 
توسط مردم بسیار راحت تر از اشکال دیگر مسئولیتی است.رئیس شورای 
شهر قم گفت: هنوز حق قم به درستی ادا نشده و عقب ماندگی های بسیاری 
احساس می شود اما تحولات فراوانی نیز در سال های گذشته ایجاد شده 
است، توسعه امکان تفریحی، سرانه های فرهنگی، خدمات شهری و توسعه 
معابر و تقاطع از جمله محورهای مهم تحول شهر قم در سال های گذشته 
بوده است.جلالی ادامه داد: تمام لوایحی که به شورای شهر ارسال می شود را 
در کوتاه ترین زمان ممکن بررسی و به نتیجه می رساند، اعضای شورای شهر 
در تصویب لوایح و سیاست گذاری مشکلات معیشتی و اقتصادی شهروندان 
را مدنظر قرار می دهد.وی عنوان کرد: توجه به مناطق کم برخوردار و محروم 
یکی از راهبردهای اصلی شورای شهر در تصویب بودجه و پروژه ها است، 
تکمیل پروژه های نیمه تمام از دیگر محورهای شورای شهر است متأسفانه 
بخشی از پروژه های شهری به دلیل حقوقی متوقف  شده است، تا زمانی که 
پروژه های نیمه تمام به بهره برداری نرسد پروژه جدیدی در شهر قم کلید 
نمی خورد.رئیس شورای شهر قم با تأکید بر روند مطلوب تکمیل پروژه های 
شهری گفت: علی رغم مشکلات اقتصادی و رکود حاکم بر کشور، هیچ 
پروژه ای جز معدود پروژه هایی که به دلیل مشکلات حقوقی متوقف  شده، 
متوقف نبوده و در حال اجرا و تکمیل است، انضباط مالی و تحلیل عملکرد 
به صورت ماهیانه به صورت جدی اجرای پروژه های عمرانی موردبررسی و 
نقد قرار می گیرد.جلالی گفت: پرورش نیروهای کارآمد، متخصص و حرکت 
در مسیر جوان گرایی از رویکردهای مهم شورای شهر برای آینده مدیریت 
شهری در دستور کار قرار گرفته است، در راستای چابک سازی در 9۸ 
شاهد تعدیل نیرو در شورای شهر و شهرداری هستیم.وی بیان کرد: افزایش 
اعتماد عمومی و سلامت سازمانی از دیگر موضوعاتی بوده که در شورای 
پنجم مورد توجه قرار گرفته است، اگر احساس شود فردی بر اعتماد عمومی 
مردم خدشه وارد می کند، شورای شهر قم به هیچ وجود وی را بر نخواهد 
تافت.رئیس شورای شهر قم با اشاره به اهمیت مسئله سرمایه گذاری گفت: 
برای جذب سرمایه گذار در شهر قم تمام بسترها مهیا شده و مشوق های 
ویژه ای نیز برای آن در نظر گرفته شده است، توسعه شهر قم بدون جذب 
سرمایه گذار ممکن نیست، افزایش مشارکت های مردمی در مدیریت شهری 
از رویکردهای دیگر شورای شهر قم در دوره پنجم است.جلالی اضافه کرد: 
در پرداخت عوارض نوسازی سالانه، نظافت شهری، پسماند و عوارض خودرو 
شهروندان می توانند نقش مؤثری داشته باشند، تمام مشکلاتی که در فضای 
مجازی از ضعف زیرساخت های شهری منعکس می شود در کوتاه ترین 
زمان ممکن به مرحله بررسی و برطرف کردن مشکل می انجامد.وی با 
اشاره به کاهش اختیارات شهرداری و شورای شهر عنوان کرد: متأسفانه 
صحبت هایی از دولتی شدن شهرداری ها به گوش می رسد که نگران کننده 
است اگر شهرداری ها در وضعیت کنونی دولتی بودند معلوم نبود در امر 

خدمات رسانی به شهروندان چه اتفاقی می افتاد.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم خبر داد:

اجرای طرح نظارتی 
ویژه ماه مبارک رمضان در قم

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم از اجرای طرح نظارتی 
ویِژه ماه مبارک رمضان از تاریخ1۰ اردیبهشت ماه 9۸ در استان قم خبر داد.

محمود سیجانی با  اعلام این خبر اظهارداشت :در آستانه ماه مبارک 
رمضان و افزایش تقاضای مردم برای تامین برخی از کالا ها، بویژه مواد لبنی، 
پروتئینی، برنج، روغن، قند و شکر، خرما، میوه، سبزیجات و شیرینی های پر 
مصرف مرسوم دراین ایام ، طرح نظارتی ویژه ماه مبارک رمضان در استان 
اجرا می شود.وی با اشاره به تشدید فعالیت تیم های بازرسی  سازمان صنعت، 
معدن و تجارت و اتاق اصناف در این ایام تاکید کرد: این طرح با هدف 
صیانت از حقوق مصرف کنندگان و با رویکرد پیشگیری و پایش مستمر 
بازار و توجه ویژه به موضوع تأمین و توزیع به هنگام کالاهای پرمصرف در ماه 
مبارک رمضان همرمان با سراسر کشور در سطح استان اجرا خواهد شد.وی 
همچنین تسهیل و تسریع در دسترسی مردم به کالاهای مورد نیاز با قیمت 
مصوب و مناسب، نظارت بر عملکرد واحدهای تولیدی، توزیعی و خدماتی و 
برخورد با تخلفات احتمالی با همکاری اتاق های اصناف و سایر دستگاه های 
نظارتی را از دیگر اهداف اجرای این طرح اعلام کرد.رئیس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان قم خاطرنشان کرد: اقلام نظارتی مورد تاکید در این 
طرح شامل : گوشت ،خرما، برنج، قند و شکر، شیرینی های پرمصرف، اقلام 
لبنی و پروتئینی می باشد .وی با تاکید برضرورت همکاری همه صنوف با 
بازرسان در اجرای این طرح اظهار داشت : رعایت نرخ های مصوب و سود 
قانونی ، نصب برچسب قیمت بر روی تمامی کالاها ، صدور فاکتور رسمی 
در قبال فروش کالا، تداخل صنفی ، از جمله موارد مورد تاکید در اجرای 
این طرح می باشد که همه صنوف ملزم به رعایت آن می باشند.سیجانی  
خاطر نشان کرد : ستاد خبری سازمان صنعت معدن و تجارت نیز همزمان 
با اجرای طرح به صورت شبانه روزی فعال خواهد بود ومردم عزیز می توانند 
در صورت مشاهده هر گونه تخلفی ، شکایات خود را از طریق شماره تلفن 

124 ستاد خبری این سازمان جهت رسیدگی اعلام نمایند .

شهردار منطقه هفت قم :

پیاده رو خیابان 1۹ دی بهسازی می شود
شهردار منطقه هفت قم از بهسازی پیاده رو خیابان 19 دی حدفاصل 
میدان جهاد تا چهارراه بازار خبر داد. مجید متین فر با اشاره به پروژه بهسازی 
پیاده رو خیابان 19 دی اظهار کرد: طی سال های اخیر شهرداری قم پروژه 
های متعددی را در راستای نهضت پیاده رو سازی در شهر اجرا کرده که 
اولویت این پروژه در هسته مرکزی شهر با توجه به تردد بالای زائرین و 
همشهریان بیش از دیگر مناطق است.وی با تاکید بر اینکه در همین راستا 
پروژه بهسازی پیاده رو خیابان 19 دی در دستور کار منطقه هفت قرار 
گرفته است افزود: اجرای این پروژه حدفاصل میدان جهاد تا چهارراه بازار 
برنامه ریزی شده که پیش بینی می شود 1۰ میلیارد ریال اعتبار برای آن 
مورد نیاز باشد.شهردار منطقه هفت قم با بیان اینکه طول این پروژه هزار متر 
است گفت: این پروژه حدود 4 هزار مترمربع نیز مساحت دارد و در مرحله 
اخذ طرح است.وی بهبود عبور و مرور و ایمن و مناسب سازی مسیر پیاده رو 
خیابان 19 دی را از جمله اهداف این طرح عنوان و خاطرنشان کرد: احداث 
سنگ فرش و موزائیک فرش و باغچه سازی از جمله بخش های این پروژه 

است که در ماه های آینده آغاز خواهد شد.

معاون مالی و اقتصادی شهردار قم  خبرداد

تحقق 11۵ درصدی درآمد شهرداری 
نسبت به بودجه مصوب۹7

معاون مالی و اقتصادی شهردار قم از تحقق 11۵ درصدی درآمد 
شهرداری نسبت به بودجه مصوب سال9۷ خبر داد.

مهندس حسام نژاد با اشاره به ابلاغ بودجه سال 9۷ در ابتدای این 
سال که بالغ بر 1۸۵3 میلیارد تومان بوده است،گفت: هر سال  با توجه 
به تغییراتی که در پروژه ها صورت گرفته  و نیازمندیهای که در مجموعه 
مدیریت شهری به وجود می آید و همچنین شرایط اقتصادی روز در 
ماههای آبان و آذر شهرداری بودجه جدیدی را به شورا ارائه می دهد که به 
عنوان اصلاح بودجه پس از بحث و بررسی اعضا به تصویب می رسد و در 

سال 9۷ به میزان 21۰۰میلیارد تومان شد.

اخبــار

استاندار قم، وفاق و وحدت را رمز توفیق 
در مدیریت توسعه استان دانست و گفت: 
در سایه استفاده از تجربیات مدیران گذشته 
و همدلی، قم در مسیر صحیح توسعه 

حرکت خواهد کرد. 
بهرام سرمست روز دوشنبه در دومین 
ادوار  اعضای  اندیشی  هم  و  گردهمایی 
شورای اسلامی شهر قم، بهترین سیاست 
را صداقت دانست و افزود: از دستاورد های 
مهم نظام جمهوری اسلامی وفاق و همدلی 
بین ارکان مختلف است و همه مسئولان 
قم در سایه خدمت صادقانه، برای توسعه 

همه جانبه اهتمام دارند.
وی همچنین ضمن تبریک بیستمین 
سالروز تشکیل شوراهای اسلامی، اظهار 
کرد: شورا از جمهوریت نظام نمایندگی 
می کند و اساسی ترین شکل رای مردم در 

شوراها متبلور می شود.
استاندار قم با اشاره به اینکه شورای 
شهر ممکن ترین شکل مدیریت محلی 
از  باید  شورا  اعضای  کرد:  اضافه  است، 
ظرفیت های فرا دستی مثل شورای عالی 

استان ها در بهره مندی از اختیارات قانونی 
استفاده نمایند. 

را  امروز  کارآمد  مدیریت  سرمست، 
حاصل مدیریت دانش و تجربه عنوان کرد 
و گفت: هر یک از اعضای ادوار شورای شهر 
قم ذیصلاح هستند و می توانند تجربیات 
رساله  بعنوان  را  خود  خدمت  ها  سال 
تجربی در اختیار مسئولان قم قرار دهند 
تا راهکارهای عملی جهت پیشبرد اهداف 

شهر و استان تدوین شود.

استاندار قم همچنین  در مراسم تجلیل 
بهشتي  شهید  سالن  در  استاد  مقام  از 
دانشگاه قم،  با تاکید بر ارائه طرح هاي 
هاي  کارگروه  در  قم  استان  اي  توسعه 
تخصصي توسط دانشگاهیان گفت: هر 
استاد یک مسئله و هر دانشگاه یک پروژه را 

در مسیر توسعه استان ارائه دهند
اینکه  بیان  با  سرمست  بهرام  دکتر 
دانشگاه ها تفاوت ماهوی با محیط هاي 
اداری دارند گفت: در عین حال این دیدگاه 

منافی بازاندیشی و ریشه یابی کاستی ها 
نیست. 

سرمست با تاکید بر پیوند دانشگاه، 
دولت و صنعت افزود: بخش های مختلف 
نیازمند کمک به یکدیگر هستند و نباید 
خود را بی نیاز از هم بدانند.وی با اشاره به 
پیگیری های صورت گرفته برای برقراری 
ارتباط بین دانشگاه و دولت، ایجاد دفتر 
ارتباط دولت با دانشگاه ها در استانداری قم 
را مورد توجه قرار داد و  افزود: این ارتباط 
باید به حل مشکلات و توسعه ی استان 
منجر شود.استاندار قم گفت: ساز و کار 
لازم برای استفاده از ظرفیت دانشگاهیان 
در حوزه های مختلف در شورای مشورتی 
دانشگاه های استان قم باید اندیشیده شود.

سرمست خاطرنشان کرد: هر دانشگاه باید 
یک پروژه را در قالب کارگروه پژوهشي ارائه 
کرده و نتیجه ی آن را در اختیار دولت 
قرار دهد.مقام عالی دولت در استان افزود: 
خروجی کار پژوهشی باید راهکاری برای 
حل مشکلات طرح های سیاسی، اقتصادی 

و عمرانی استان قم باشد.

استاندارقم: 

همدلی رمز توفیق در مدیریت توسعه قم است 

و  معماری  کمیسیون  رئیس 
شهرسازی شورای اسلامی شهر قم گفت: 
افتتاح و راه اندازی فاز ۵ عمار یاسر، فاز دو 
بلوار سمیه و ادامه بلوار جمهوری سه پروژه 
اولویت دار شورای پنجم در دو سال آینده 

خواهد بود.
 محمود مسگری با اشاره به اقدامات 
شورای دوره پنجم اظهار کرد: در دوره 
جدید شورای شهر قم تلاش می شود 
در  اجتماعی  سرانه های  عادلانه  توزیع 
مناطق هشت گانه شهری به درستی انجام 
بر اهمیت شوراهای  تأکید  با  شود.وی 
مثبت  نقش  و  اهمیت  افزود:  اسلامی 
شوراها در مبانی دینی و قانونی به صورت 
اثربخشی آن  به  بیان و نسبت  صریح 

صحه گذاشته شده است، درصورتی که 
کارها توسط شورا و نظر جمعی انجام 
شود از مقبولیت و مشروعیت بیشتری 
برخوردار است.عضو شورای شهر قم با 
انتقاد از کاهش مستمر اختیارات شوراها 
در سال های اخیر گفت: متأسفانه رویکرد 
قوانین ملی در سال های گذشته همواره بر 
تضعیف اختیارات و حیطه مسئولیت های 
شورا بوده است، درحالی که انتظار می رود 
هدف  تحقق  راستای  در  قوانین  وضع 
مهم مدیریت جامع و یکپارچه شهری 
حرکت کند.رئیس کمیسیون معماری 
و شهرسازی شورای اسلامی شهر قم 
و  برنامه  تمام  پنجم  داد: شورای  ادامه 
مبنای  بر  را  خود  سیاست گذاری های 

برنامه پنج ساله تنظیم و دنبال می کند، 
شورای  در  برنامه وبودجه نویسی  اصول 
پنجم منطبق با اهداف تعیین شده در 
برنامه ۵ ساله و چشم انداز 2۰ ساله است.

اقدامات  از  برخی  بیان  با  مسگری 
شورای پنجم ابراز کرد: یکپارچه کردن 
سیستم تملک و اولویت بندی پروژه های 
شهری ازجمله مهم ترین اقدامات شورای 
بوده  آن  ابتدای شکل گیری  در  پنجم 
قم  شهر  اسلامی  شورای  است.عضو 
خاطرنشان کرد: افتتاح و راه اندازی فاز 
۵ عمار یاسر، فاز دو بلوار سمیه و ادامه 
بلوار جمهوری سه پروژه اولویت دار شورای 

پنجم در دو سال آینده خواهد بود.
وی خاطرنشان کرد: با قوانین جدید 

ملی حوزه درآمدهای شهرداری کاهش 
پیداکرده است، در رویه فعلی بسیاری 
خزانه  به  ابتدا  شهرداری  درآمدهای  از 
دولت واریز می شود که برای بازگرداندن 
این اعتبارات برای استفاده در پروژه های 
و  اداری  شدید  بروکراسی های  شهری 

قوانین مزاحم ایجاد می شود.
رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی 
شورای اسلامی شهر قم با انتقاد از رویه 
برخی نمایندگان مجلس اضافه کرد: اگر 
نمایندگان مجلس تنگ نظری را کنار 
گذاشته و اعضای شورا را به جای رقیب 
کنند  قلمداد  خود  همکار  انتخاباتی، 
بسیاری از پروژه های شهری با وضعیت 

مطلوب تری دنبال می شود.

رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورای اسلامی شهر قم  مطرح کرد

سه پروژه اولویت دار شهر قم

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: متأسفانه مدیریت جامع و یکپارچه 
شهری در قم و در سطح کشور در وضعیت کما قرار دارد، اگر قرار است شوراها ضعیف 
شده بهتر است به صورت کلی منحل شوند، چراکه تبعات شورای منفی از فقدان آن 

بیشتر است.
حسن بختیاری با اشاره به اجرایی نشدن مدیریت یکپارچه شهری در کشور اظهار 
کرد: متأسفانه مدیریت جامع و یکپارچه شهری در قم و در سطح کشور در وضعیت 
کما قرار دارد.وی افزود: هنوز مراجعی که باید در مسئله مدیریت جامع شهری ورود 
پیدا کنند، ورود جدی نکرده و این مسئله بلاتکلیف و سردرگم به حال خود رهاشده 
است، آن چیزی که در تجربیات جهانی در رابطه با مدیریت واحد شهری مشاهده 
می شود در جامعه ما محلی از اعراب ندارد.نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: 
برای رسیدن و تحقق مدیریت جامع شهری باید ارکان حکومت تکلیف خود را با شورا 

مشخص کرده و به یک دید مشترکی در این زمینه برسند، کشور باید درزمینهٔ تحقق 
مدیریت یکپارچه شهری توسط شور و شهرداری و یا عدم افزایش اختیارات به نقطه 
اشتراک واحد برسند.وی با اشاره به عوامل مخالفت و تعلل در تحقق مدیریت یکپارچه 
شهری تصریح کرد: از آنجایی که تحقق مدیریت یکپارچه شهری با تفویض بخشی 
از اختیارات مجلس و دولت به شهرداری همراه است با مخالفت و تنگ نظری های از 
جانب آن ها روبه رو شده و مانع از تحقق رویکرد مدیریت یکپارچه شهری منطبق با 
مصالح و منافع شهروندان شده است.عضو شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: متأسفانه 
باگذشت ۶ برنامه از برنامه های توسعه ای کشور، مسئله مدیریت یکپارچه شهری حتی 
در قالب گفتمان نیز تضعیف شده است، طبق برنامه سوم توسعه کشور واگذاری وظایف 
24گانه به مدیریت شهری از جمله تکالیف دولت بوده که در برنامه ششم اثری از 

هیچ کدام از آن ها مشاهده نمی شود.

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم :

مدیریت یکپارچه شهری در وضعیت کما است


